
روزنامه

آیت الله فاضل لنکرانی :

تضعیف  مرجعیت
 تضعیف انقلاب است

مدیرکل بیمه سلامت استان قم :

طرح »پزشک خانواده« تا سه ماه آینده اجرایی می شود

مراجع در تمام دولتها نظراتشان را مطرح کرده اند
مراجع واقعا نگران وضع مردم هستند
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توسط دادستان کل کشورصادر شد؛

دستور رسیدگی به موضوع اهانت
 به آیت الله صافی گلپایگانی

2

6

بی تفاوتی فدارسیون هاکی دربرگزاری مجمع عمومی؛

بلاتکلیفی یکساله هاکی قم!

 دادستان کل کشور دستور رسیدگی به موضوع اهانت 
هیات  گفت:  و  کرد  صادر  را  گلپایگانی  صافی  الله  آیت  به 
نظارت بر مطبوعات انتشار و بازنشر این خبر را مورد بررسی، 
مرکز  شنبه  روز  گزارش  به  دهد.  قرار  رسیدگی  و  پیگیری 

رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر 
منتظری در واکنش به حواشی ایجاد شده در فضای مجازی 
گلپایگانی  صافی  العظمی  الله  آیت  فرمایشات  پیرامون 
مرجع عالیقدر شیعه، ضمن اظهار تاسف از اینکه اشخاصی 
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معاون اول رییس جمهوری:

دولت برای حمایت از سیاست های 
جمعیت اهتمام جدی دارد

حجت الاسلام و المسلمین فاضل میبدی:

عده ای سعی دارند استقلال را 
از حوزه های علمیه بگیرند

 یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت: آیت الله صافــی گلپایگانی 
مواضع مترقی به نفع نظام و ملت 
گرفتند مبنی بر این که بنشینید 
مشــکل مردم را حل کنید. توجه 
داشــته باشــید یک عالم و مرجع 
دینــی بایــد بــه فکر حل مشــکل 
مردم باشــد، اگر بخواهد در حوزه 
7فقط بنشــیند و درس بدهد فایده  2

مهدی آیتی فعال سیاسی اصلاح طلب:

دولت و مجلس تاکنون در بهبود 
زندگی مردم موفق نبوده اند

 معــاون اول رییــس جمهور 
از اهتمام جــدی دولت برای 
سیاســت های  از  حمایــت 
جمعیت و افزایش نرخ فرزند 
آوری در کشــور خبــر داد و 
گفــت: دولت در خــط مقدم 
سیاســت های  و  برنامه هــا 
جمعیــت و ترویج فرزندآوری 
قــرار دارد و در ایــن مســیر 

سیاســی  فعــال  یــک   
اصلاح طلب گفت: که اگر به 
صورت کارشناســی و با عدد 
و رقــم و با آمــار بخواهند پای 
میز محاکمــه بیایند در قالب 
ثابت  می شــود  کارشناســی 
کرد دولــت و مجلس تــا این 
لحظــه موفــق نبوده اســت. 
درخصــوص  آیتــی  مهــدی  7

 

استاندار قم از راه اندازی مرکز پاسخگویی به شبهات کرونایی و واکسن کرونا در 
حرم مطهر خبر داد. بهرام سرمست روز شنبه در جلسه ارتباط ویدئو کنفرانسی 
با رییس جمهور در گزارشی به جلسه ملی کرونا گفت: با توجه به اینکه تزریق 
واکسن در استان قم نسبت به میانگین کشوری عقب است از امروز این مرکز با 
هدف پاسخگویی به شبهات واکسیناسیون و سرعت بخشیدن به تزریق واکسن 
در حرم مطهر بانوی کرامت راه اندازی می شود. استاندار قم با بیان اینکه علما 
و مراجع از زمان آغاز واکسیناسیون حامی و پشتیبان نظام بهداشت و سلامت 

استاندار قم خبرداد:
راه اندازی مرکز پاسخگویی به شبهات واکسیناسیون
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را  شهر  این  عظیم  ظرفیت های  بتواند  باید  قم  روز  اینکه  بیان  با  قم  شهردار 
به درستی معرفی نماید، گفت: شهرداری کلانشهر قم در تلاش است تا با اجرای 
برنامه های مدون، به پایتخت فرهنگی جهان اسلام در سال 2026 تبدیل شود. 
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد صبح روزشنبه  در آیین نواختن زنگ “روز قم” 
در مدرسه استثنایی ابابصیر، اظهار داشت: با تبدیل شدن قم به عنوان پایتخت 
فرهنگی جهان اسلام بستر بسیار مطلوب تری جهت معرفی ظرفیت ها و مواریث 
این شهر در سطح جهان ایجاد خواهد شد. وی با بیان اینکه برای اینکه قم در 

دکتر سقائیان نژاد در آیین نواختن زنگ “روز قم”:
باید ظرفیت های عظیم شهرقم به درستی معرفی شود

8

سازمان میادین شهرداری قم
 در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکتهای واجد شرایط 

واگذار نماید.
-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق جدول زیر می باشد: 

تذکر: مبلغ برآورد بر اساس فهرست تجهیزات مورد نیاز طرح شرکت توزیع برق استان قم می باشد .
شرایط: 

- مبلغ خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم 
واریز گردد    )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 

- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام خود خریداری 
کرده باشند. 

-نوع تضمین شرکت در مزایده : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب 
بانک انصار شعبه مرکزی به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار  ( ارائه و رسید آن به ضمیمه  

پیشنهاد تسلیم شود.
- فروش اسناد از مورخ 1400/08/11 لغایت 1400/08/20 می باشد.

محل دریافت اسناد: با ارائه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت دریافت اسناد به نشانی قم– جاده قدیم قم 
تهران– بلوار شهید خدا کرم – روبروی بهشت معصومه ) س ( - بلوار شهید رجایی – میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی – 

سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها مراجعه نمایند.
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، پروژه فوق دارای پیش پرداخت می باشد و تعدیل به آن تعلق نمی گیرد .

تذکر: شرکت کنندگان می بایست حداقل رتبه 5 نیرو رسانی از سازمان مدیریت برنامه ریزی و همچنین ارائه گواهینامه 
صلاحیت ایمنی از سازمان  برنامه و بودجه کشور داشته باشند. عدم ارائه مدارک فوق باعث حذف شرکت کننده ار فرایند 

مناقصه می شود.
تذکر: برنده مناقصه می بایست قبل از انعقاد قرارداد تاییدیه اداره کل توزیع برق استان قم را اخذ نماید .

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد خود 
ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد. 

-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
- جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 02536644313  تماس گردد . 

زمان و محل تحویل پاکات پیشنهاد قیمت : تا پایان وقت اداری مورخ 1400/08/22 به آدرس قم- بلوار امام موسی صدر-
ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست تحویل نمایند .                                  
       تاریخ آگهی نوبت دوم:  1400/08/11

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (
اردوغان و محاسبات 

خطرناک
و  سخت  های  دوران  از  عبور  استاد  ایرانی  و  ایران 
تصمیمات استراتژیک بوده و هستند. ماندگاری ایران 

مدیون این ویژگی مردم این سرزمین است. اردوغان و و علی اف نباید دچار اشتباه 
محاسباتی صدام شوند، والا سرنوشتی بدتر از صدام در انتظار آنان و کشورشان 

خواهد بود.
ترکیه که با اعلام جمهوریت از خاکستر عثمانی برخاست، در طول جمهوریت 
هیچگاه روی آرامش ندید و همچنان خطر تجزیه  مهمترین تهدید در سند امنیت 
ملی این کشور ذکر شده و می شود. ترکیه و اردوغان با این عقبه نباید وارد ریسک 
هایی شوند که تجربه عثمانی تکرار شود. ترکیه دهه هاست گرفتار درگیری و استقلال 
طلبی کردهاست. علی رغم همه کشتارها و سرکوب های صورت گرفته علیه کردها 
و علویان در ترکیه، این کشور همچنان از سوی این دو هویت و واقعیت انکار شده، در 

خطر جدی تجزیه قرار داشته و دارد. 
نباید اشتباه هیتلر را اردوغان تکرار کند. فاصله دو جنگ اول و دوم بیست سال 
است اما عدم عبرت آلمان هیتلری نه تنها اروپا بلکه جهان را گرفتار کرد و خسارات 
سنگین مادی و انسانی بر جا گذاشت و آلمان و آلمانی را بیشتر از دیگران قربانی 
کرد. اگر آنکارا ابعاد بازی چند لایه و پیچیده در خاورمیانه را درک نکند، در این منطقه 
بحرانی و پرآشوب، ترکیه در میان قربانیان، در صف مقدم  تجزیه ای دیگر خواهد بود. 
و گویا امروز تحولات قفقازو پیوند راهبردی میان آنکارا و باکو اردوغان را دچار توهمی 
کرده است که ترک های جوان در اواخر عمر عثمانی دچار آن شدند. نتیجه این 
اشتباه تاریخی به شکست و صدها هزار جنازه های یخ زده در کوه های قامیشلو 
منجر شد و  در نهایت به اضمحلال عثمانی انجامید. اظهارات و مواضع اتخاذی 
اردوغان پس از تحولات یک ساله قفقاز جنوبی نشان از آن دارد که رئیس جمهوری 
ترکیه نه تنها خود را درگیر رویای یک ملت، دو کشور)جمهوری آذربایجان و ترکیه( 
کرده، بلکه پا فراتر از آن نهاده و به این سوی ارس چشم دوخته است. چشمی که 
کوری و رویایی که غرق شدن، نتیجه محتوم آن خواهد بود. اردوغان شیفته تاریخ 
به جای تاریخ دور، به تاریخ نزدیک دقت و توجه کند که ایران ماند و عثمانی رفت. ما 
امروز به تکرار این بازی مایل نیستیم، اما اگر بازی جدی شود برای ملتی که مبتکر 
شطرنج است یک حرکت در نقطه آخر می تواند به ماتی بینجامد که باز ایران بماند و 
ترکیه برود. اردوغان و از همه مهمتر دلسوزان ترکیه بدانند که ما به عنوان ایران راضی 

به این امر نیستیم وتا مجبور بدان نشویم، تن به آن نخواهیم داد.
اردوغان نه ترکیه را و نه ایران را نمی شناسد. این مرد گرجی نمی داند که در 
احساس هویت مشترک و شهروندی، آذربایجان و آذری های ایران از جنس کردها 

و علویان ترکیه نبوده و نیستند.
نه تنها آذربایجان ایران از جنس دیگری است، بلکه آذربایجان موسس ایران نوین 
است. ایران یعنی آذربایجان و آذربایجان یعنی ایران. این در حالی است که ترک ها 
مهمان ناخوانده سرزمین کردها و علویان آناتولی بوده و جنگ سه دهه کردها با آنکارا 
مبین آن است که ترک ها بیگانگان این جغرافیا هستند. کیست که نداند علت اصلی 
ورود ترکیه به جنگ داخلی سوریه، ترس از استقلال خواهی کردهای آناتولی است 
که خواب را از چشم حاکمان چانکایا ربوده است. اردوغان باید چشم هایش را باز کند 
و با نگاهی به درون خویش، بیشتر به بحران هویتی که ترکیه دچار آن است، بپردازد.

جنگ ها به یکباره آغاز نمی شوند. آنانی که سناریوی جنگی تدوین می کنند با 
صبر و حوصله مقدمات آن را فراهم می کنند و پس از سربازگیری و بسترسازی، با 
بهانه ای بر طبل جنگ می نوازند. ترکیه و به طور مشخص اردوغان نباید وارد و بازیچه 

دامی شود که تاثیرات آن بر کل منطقه ویرانگر باشد.
نکته آن که

تهران دیر یا زود به بازی جهانی خود پایان خواهد داد و آنگاه این منطقه است که 
با ایرانی مواجه خواهد بود که رفتارهای همسایگان خود را حتی اگر بخشیده باشد، 
فراموش نخواهد کرد. آنکارا بهتر از همه می داند که بازی جهانی ایران اگر در توافقی 
به آغاز روندی جدید میان تهران و واشنگتن بینجامد، آن روز دیگر از نعمت و فرصت 
های تحریم ایران محروم است و با ایرانی مواجه خواهد بود که در بسیاری از ظرفیت 
ها یک سر و گردن از ترکیه بالاتر است. ایران سخت تر از این روزها را بخود دیده و این 

ایام نیز خواهد گذشت، باشد که ترکیه رسم همسایگی را به نکویی پاس دارد.
تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی

مدیرعامل کانون دفاتر خدمات الکترونیک قضایی:

مردم شناسه و رمز ثنای خود را در اختیار 
کافی نت ها قرار ندهند

به  مراجعه  در  مردم  گفت:  قضایی  الکترونیک  خدمات  دفاتر  کانون  مدیرعامل   
کافی نت ها برای انجام امور قضایی از دادن شناسه و رمز خود به آنها خودداری کنند، 
زیرا این اطلاعات مانند کلید گاوصندوقی است که بدون آگاهی در اختیار دیگری قرار 

داده اند.
»علی اصغر تدین« افزود: مردم دفاتر خدمات الکترونیک قضایی مجاز خدمات خود را 
دریافت کنند و اگر این امکان برای آنها فراهم است قبل از مراجعه به دفاتر نسبت به نوبت 

گرفتن الکترونیک اقدام کنند.
وی خاطرنشان کرد: بخشی از افشای اطلاعات به واسطه دسترسی افراد غیرمجاز به 

اطلاعات مردم به وجود می آید و بخش دیگر ممکن است اطلاعات هک شود.
تدین درباره امنیت اطلاعات توضیح داد:  در مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه 
برای حفاظت و صیانت از اطلاعات کاربران بسیار تلاش شده است. اطلاعاتی که 
در سامانه ها ثبت و ذخیره می شود به هیچ وجه در اختیار دفاتر خدمات الکترونیک 
قضایی قرار ندارد که بتوانند ذخیره سازی و نگه داری کنند و وقتی اطلاعات مردم در 
سامانه های خدمات الکترونیک قضایی ذخیره می شود، دفاتر دیگر دسترسی ندارند 
و زمانی که به سرورهای مرکز ارسال می شود، امکان دسترسی غیرمجاز به هیچ وجه 

نیست.
مدیرعامل کانون دفاتر خدمات الکترونیک قضایی افزود: اگر بخشی از اطلاعات فاش 
شود، ممکن است به دلیل استفاده غیرمجاز از سوی افرادی باشد که مجاز به دسترسی 

به اطلاعات هستند؛ این افراد در دستگاه قضایی مشغول به خدمت هستند.
از کارمندان دادگستری که مدعی بود  یادآور شد: سال گذشته فردی یکی  تدین 

اطلاعات ثنا را در اختیار دارد و قصد فروش آن را داشت، شناسایی و دستگیر شد.
خدمات  دفاتر  در  گفت:   قوانین  به  نسبت  مردم  اطلاع  و  آگاهی  عدم  درباره  وی 
الکترونیک قضایی، خدمات مشاوره به مردم ارائه می شود زیرا اگر نگوییم نحوه طرح دعوا 
یا شکایت سخت تر از رسیدگی و صدور رأی نیست؛ آسان تر هم نیست بنابراین مردم نیاز 

به راهنمایی و مشاوره برای پیگیری امور حقوقی و قضایی دارند.

صادق ملکی*

پوشش  تحت  اعضاء  اطلاع  به  بدینوسیله 
انجمن صنفی کارفرمایان کفش ماشینی استان 
العاده  فوق  عمومی  مجامع  رساند،  می  قم 
وعادی انجمن صنفی مذکور در روز سه شنبه 
مورخ 1400/9/16 ساعت 10 الی 14 در محل 
اتاق بازرگانی صنایع ومعادن استان قم،واقع در 
بلوار 15 خرداد برگزار می گردد، لذا حضور کلیه 
اعضاء تحت پوشش یا نماینده قانونی ایشان در 

مجامع فوق الذکر الزامی می باشد.
دستور جلسه:اصلاح وتصویب بندهای الف و 

ب ماده 7 اساسنامه صنفی مذکور.
:انتخابات هشتمین دوره اعضای اصلی و علی 

البدل هیئت مدیره و بازرسین.

 آگهی مجامع فوق العاده و عادی،انجمن 
صنفی کارفرمایان کفش ماشینی استان قم

شناسه آگهی:     1215097                         روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

  با تقدیم احترام
هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایان کفش 

ماشینی استان قم

همزمان با سالروز ورود بانوی کرامت به شهر مقدس قم صورت گرفت؛

استقبال از کاروان نمادین 
حضرت معصومه)س( درقم
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رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

تشکیل کمیته تخصصی علل مختلف 
تصادفات در شهر قم

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: با همیاری نهادهای 
مسئول، کمیته ای تخصصی برای بررسی سهم علل مختلف در هر کدام از تصادفات منجر 
به فوت تشکیل خواهد شد و راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت برای جلوگیری برای تکرار 

این تصادفات ارائه می شود.
به عنوان  قم  شهر  اسلامی  شورای  رسالت  به  اشاره  با  دهناد  محمدحسین  سید 
هماهنگ کننده و ارتباط دهنده بین ارگان های مختلف، اظهار داشت: یکی از مهم ترین 
مسائل حوزه حمل ونقل که در تمام دنیا، نگاه ویژه ای به آن می شود، بحث ایمنی ترافیک 
است؛ متأسفانه تصادفات فوتی چند ماه گذشته در قم و به ویژه دو تصادف هفته گذشته 
که منجر به کشته شدن 5 نفر گردید، توجهات بسیاری را به خود جلب کرد و مسئولیت 

مدیریت شهری در قبال این مسئله بیش ازپیش شد.
وی ادامه داد: در همین راستا، با توجه به رسالت شورای اسلامی شهر قم برای حل 
مسائل و مشکلات شهر، جلسه این هفته کمیسیون عمران و حمل ونقل شورا با حضور 9 
نفر از اعضای شورا و با موضوع »بررسی علل شکل گیری و راهکارهای جلوگیری از سوانح 
ترافیکی« با حضور سرهنگ صدفی رئیس پلیس راهور استان، دکتر باقری رئیس مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان، دکتر طبیبی معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری، مهندس رمضانی مدیر منطقه هشت شهرداری و دیگر کارشناسان و مدیران 

برگزار شد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه در این جلسه 
موارد بسیاری به عنوان مهم ترین علل تصادفات رانندگی مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
گفت: ازجمله آن ها می توان به رفتارهای خطرساز رانندگان موتورسیکلت، سرعت بالای 
تردد وسایل نقلیه در معابر شهری و مشکلات پیش روی عبور عرضی عابران پیاده اشاره 

کرد.
به گفته وی برای برطرف کردن این مشکلات نیز راهکارهایی ازجمله آرام سازی معابر از 
طریق اصلاح هندسی و سرعت کاه های استاندارد، نصب سامانه های ثبت تخلف جدید 
و افزایش میزان تخلف ثبت شده توسط سامانه های موجود، ساماندهی موتورسیکلت ها و 
آموزش و اطلاع رسانی به موتورسیکلت سواران، مکانیزه کردن پل های عابر پیاده و بهبود 

روشنایی معابر، پیشنهاد شد.
دهناد خاطرنشان کرد: همچنین مقرر شد، در کنار ادامه دار بودن این گونه جلسات، 
کمیته ای تخصصی برای بررسی سهم علل مختلف در هر کدام از تصادفات منجر به فوت 
تشکیل شود و راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت برای جلوگیری برای تکرار این تصادفات 

ارائه کند..

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

۲۹۰ بیمار کرونایی در قم بستری هستند
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: 
در حال حاضر 290 بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم تحت معالجه و درمان قرار دارند که 
54 تَن از آنها به دلیل وخیم بودن وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری 

می شوند. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر در 
گفت وگویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به هشتم آبان ماه، 54 تَن مشکوک و یا با 

علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم پذیرش شدند.
وی بستری شدن 46 تَن از این افراد را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: 18 تَن که طی 
روزهای گذشته بستری شده بودند، نیز به تشخیص پزشکان معالج برای ادامه روند درمان 
در منزل از بیمارستان مرخص شدند. وی ادامه داد: 2 تَن که نتیجه آزمایش کرونای آنها 
مثبت شده بود نیز جان باختند. قدیر افزود: از مجموع 410 آزمایش انجام شده نتیجه 98 
مورد مثبت شد. وی بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون کرونا در قم یک میلیون 

و 84 هزار و 716 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق تزریق شده است.
2 پایگاه سیار تزریق واکسن در قم ایجاد شد

اتوبوس  به ورود 2 دستگاه  اشاره  با  نیز  بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم  معاون 
آمبولانس به فرآیند واکسیناسیون استان گفت: به منظور رفاه حال شهروندان این تعداد 
اتوبوس آمبولانس برای ایجاد 2 پایگاه واکسیناسیون سیار تجهیز و از هشتم آبان ماه در 

مناطق پر آمدوشد مستقر شده و اقدام به تزریق واکسن کرونا به متقاضیان می کنند.
سیامک محبی یادآور شد: طبق دستورالعمل وزارت بهداشت، واکسیناسیون کووید 
19 باید در مکان هایی انجام شود که دارای امکانات، تجهیزات، نیروهای پزشک یا فوریت 
پزشکی باشند، از این رو فراهم کردن مراکز واکسیناسیون در تمام نقاط شهرستان قم مقدور 
نیست. معاون علوم پزشکی قم با بیان اینکه تمامی زیرساخت های سرعت بخشیدن به روند 
واکسیناسیون در استان پیش بینی و اجرایی شده است ادامه داد: از تمامی شهروندان 

انتظار داریم در اسرع وقت برای تزریق واکسن اقدام کنند.
  

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

حمایت  ازبرنامه های مرتبط 
با اصلاح رفتارهای ترافیکی

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: این سازمان در برنامه ها و 
همایش های مرتبط با رفتار ترافیکی مشارکت داشته و از برگزاری این گونه برنامه ها حمایت 

می کند.
حسین شعبان زاده  روز جمعه در حاشیه برگزاری همایش دوچرخه سواری که به مناسبت 
گرامیداشت روز قم برگزار شد در گفت وگویی اظهار داشت: امروز قم به یُمن حضور سراسر 
نور حضرت معصومه)س(، از مدارج بالای معرفتی، علمی، تقوا و… برخوردار است و 
باید قدردان زندگی در شهر قم باشیم. وی با بیان اینکه برگزاری این گونه برنامه ها در کنار 
ایجاد نشاط در بین نسل های مختلف سبب اصلاح رفتار ترافیکی نیز می شود، ابراز کرد: 
امروزه توجه به دوچرخه به عنوان یک حمل ونقل پاک و یک مدل حمل ونقلی بیش از 
گذشته مورد توجه قرار دارد و باید با گسترش این برنامه ها، سبب تشویق بیشتر استفاده 
از دوچرخه در جامعه شد. سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: 
سازمان حمل ونقل در برنامه ها و همایش های مرتبط با رفتار ترافیکی مشارکت داشته و از 
برگزاری این گونه برنامه ها حمایت می کند. وی با تأکید بر اینکه روز 26 آذرماه به عنوان روز 
حمل ونقل در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: از نهادها و دستگاه های مختلف برای 

برنامه ریزی و مشارکت در برنامه های این روز دعوت می کنیم
 

رییس اتاق اصناف قم:

صنوف برای ادامه فعالیت ملزم به دریافت 
کارت واکسن هستند

 رییس اتاق اصناف قم گفت: با توجه به مصوبات استانی، تمامی متصدیان واحدهای 
صنفی باید نسبت به اخذ کارت واکسیناسیون اقدام و تصویر آن را در محل واحد صنفی 

نصب نمایند به طوریکه در معرض دید عموم مردم قرار گیرد. 
حمید خرمی با اشاره به همراهی صنوف در ایام کرونا و اقدامات اتاق اصناف،افزود: در 
این زمینه دانشگاه علوم پرشکی، مرکز بهداشت و دستگاههای مرتبط همکاری خوبی با 
اتاق اصناف داشتند. وی ادامه داد: در مرحله اول اولویت، صنوف گروه یک مشاغل بودند 
که برخی از آنان از جمله نانوایان، آموزشگاههای راندگی، سوپرمارکت ها و غیره واکسن 
خود را دریافت نموده اند، ضمن اینکه واکسیناسیون برخی از کسبه مراکز تجاری و پاساژها 

نیز در همان مرحله اول انجام شد و این روند همچنان ادامه دارد.
رییس اتاق اصناف قم از راه اندازی دو مرکز تزریق واکسیناسیون جهت سهولت تزریق 
واکسن کسبه و صنوف خبرداد و افزود: مرکز واکسیناسیون سیار اورژانس قم در چهارراه 
بازار مقابل مسجد امام حسن عسگری)ع( و مرکز سیار واکسیناسیون هلال احمر قم به 
نشانی نیروگاه، خیابان شهید زنگارکی- روبروی مسجد امام حسین )ع( از ساعت 15 تا 21 

آماده خدمت رسانی برای صنوف و سایر شهروندان است.
 

آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها :
بازدید از موزه حرم حضرت معصومه)س( 

رایگان شد 
بازدید از موزه حرم مطهر به مناسبت سالروز ورود بانوی کرامت به قم رایگان و از 9 تا 25 

آبان ماه نیم بها شد. 
به گزارش  آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها،بازدید از موزه فاطمی حرم 
مطهر امروز شنبه  8 آبان ماه  در سالروز ورود سراسر نور حضرت معصومه سلام الله علی ها 
به شهر مقدس قم رایگان  شد. همچنین در ایام معصومیه از 8 تا 25 آبان ماه بازدید از موزه 
فاطمی در دو سانس 10 تا 12 و 15:30 تا 17:30 به صورت نیم بها و به صورت گروهی 
و همراه با راوی خواهد بود. گفتنی است ساعات بازدید از موزه فاطمی در ایام معصومیه 
صبح ها از ساعت 8 صبح تا 2:30 و عصر ها از ساعت 15:30 تا 17:30 است و علاقه 
مندان می توانند در سالروز ورود حضرت معصومه سلام الله علی ها به قم به محل این موزه 

در میدان آستانه مراجعه کنند.

روزی که بهترین
 روز  قم شد

قم هم مثل همه شهرها بود؛ مردم این منطقه زندگی 
عادی خود را می کردند و هر روز امورات جاری خود را می 

گذراندند؛ تا این که متوجه شدند خواهر امام رضا)ع( که از محل تولد خود شهر مدینه در 
کشور عربستان به راه افتاده و برای دیدن برادرش امام رضا )ع( به سمت خراسان بزرگ 

حرکت کرده، قرار است از شهر قم عبور کند؛
همین خبر کافی بود که با همت مردم قم که محبت پیامبر)ص( و خاندان مطهرش را در 
دل داشتند، شهر آذین بسته شود و استقبالی تاریخی از دختر امام موسی کاظم)ع( صورت 

گرفت که تا ابد، مایه مباهات و افتخار مردم شهر قم است؛
و این گونه بود که 23ربیع الاول سال 201 هجری قمری در تاریخ قم و همچنین تاریخ 

تشیع و تاریخ اسلام ماندگار شد.
قم با پذیرش این نواده رسول خدا)ص( که اتفاقا نه فقط غیرقمی بلکه غیر ایرانی و عرب 
زبان بود، نشان داد که از تعصبات قومی و قبیله ای عبور کرده و ظرفیت تبدیل شدن به 
جهان شهر شیعی و زمینه سازی برای امت واحده اسلامی را دارد؛ چنان که اکنون هم در 

همین مسیر حرکت می کند.
حضرت معصومه)س( که در روایات مختلف از چند تن از امامان معصوم)ع(، دارای 
مقامی رفیع بوده و زیارت او همچون زیارت حضرت فاطمه زهرا)س( شمرده شده است، 
وقتی مهمان نوازی تاریخی مردم قم را مشاهده نمودند، به قصد اقامت موقت، در این 
شهر سکونت کردند تا پس از مدتی کوتاه استراحت، به قصد دیدار و ملاقات برادرشان 
امام رضا)ع( راهی خراسان شوند اما بعلت بیماری، در همین شهر قم از دنیا رفتند تا بارگاه 

ملکوتی و نورانی ایشان، چشم و چراغ این شهر باشد.
قم، از همان زمان مورد توجه دوستداران خاندان پیامبر)ص( شد و بسیاری از مردم 
ایران و حتی کشورهای مختلف، به قصد زیارت و برخی به قصد سکونت دائم به این شهر 
مهاجرت کردند تا از برکات وجودی بارگاه نورانی دختر پیامبر)ص( بهره مند شوند و زندگی 

شان رنگ و بوی معنوی بگیرد.
بنیانگذاری و تأسیس حوزه علمیه قم و مدرسه فیضیه این شهر، بعنوان مهمترین مرکز 
علمی جهان تشیع، شاید مهمترین برکت حضور مرقد مطهر عمه امام زمان)عج( در این 
شهر باشد و همین موضوع باعث شد که قم یک شهر بین المللی باشد که هر ساله مشتاقان 
تحصیل علوم دینی و مکتب امام صادق)ع( را از سراسر ایران و حتی کشورهای مختلف 

جهان، به سوی خود بکشاند.
امروز قم، به دور از تعصبات شهری، قومی و نژادی، الگوی جهان شهر بودن و زمینه 
سازی برای امت واحده اسلامی را به دنیا نشان داده و این ها همه از برکت وجودی بارگاه 

بانویی است که به فرموده امام جواد)ع(، پاداش زیارت او، بهشت است.
روزنامه نگار

عضو هیئت امنای کمیته امدادامام خمینی )ره( تاکید کرد ؛

ضرورت استفاده از ظرفیت های حوزه 
علمیه در محرومیت زدایی

عضو هیئت امنای کمیته امدادامام خمینی )ره( بر ضرورت بهره مندی از ظرفیت عظیم 
فقاهتی و پژوهشی حوزه های علمیه برای محرومیت زدایی و بهبود شیوه های مبارزه با فقر 

در کشور تأکید کرد. 
به گزارش ایسنا حمیدرضا ترقی، در جمع امدادگران استان قم بیان کرد: هیچ مکتبی 
به اندازه اسلام برای مبارزه با فقر راهکار ارائه نکرده است، لذا کمیته امداد برای رفع موانع 
محرومیت زدایی و بهبود شیوه های مبارزه با فقر باید بیشتر از گذشته از ظرفیت عظیم 

فقهی، پژوهشی و تحقیقاتی حوزه های علمیه بهره مند شود.
وی نقش دشمنان اسلام و انقلاب در جلوگیری از پیاده شدن اقتصاد اسلامی در کشور 
را از مسائل عمده افزایش تعداد نیازمندان در کشور برشمرد و خاطرنشان کرد: اگر در طول 
این سال ها، رهنمودها و سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، دقیق و 

کامل اجرا می شد مردم طعم شیرین عدالت را می چشیدند.
ترقی بااشاره به عقب ماندگی های فرهنگی و اقتصادی کشور طی سال های گذشته 
اظهار کرد: در چهل سال گذشته به دلیل هجمه های همه جانبه دشمنان در همه ابعاد 
از جمله تحمیل جنگ هشت ساله و تحریم های ظالمانه علیه کشور، متاسفانه رفع فقر و 

محرومیت به خوبی میسر نشده که زیبنده نظام مقدس جمهوری اسلامی نیست.
عضو هیئت امنای کمیته امداد، به اخلاص و ایمان امدادگران این نهاد در سراسر کشور 
اشاره و تصریح کرد: کار کمیته امداد با دستگاه های دیگر متفاوت است و مقام معظم 

رهبری )مدظله العالی( هم برای آن جایگاه والایی قائل شده است.
وی با اشاره به فاصله طبقاتی ایجاد شده در جامعه خواستار ایجاد عدالت بیشتر در 
جامعه شد و عنوان کرد: باید یارانه ها در مسیر درست و هدفمند در بین افراد نیازمند جامعه 
توزیع شود و در همه طرح ها و برنامه های محرومیت زدایی کشور، پیوست عدالت ملموس 

باشد.
عضو هیئت امنای کمیته امداد، خواستار کیفی شدن فعالیت های این نهاد شد و تصریح 
کرد: در کنار افزایش تعداد مراکز نیکوکاری در سطح کشور باید تمرکز روی تخصصی کردن 

مراکز نیکوکاری نیز افزایش پیدا کند.
ترقی استفاده نادرست از ظرفیت های عظیم کشور، موازی کاری ها و هدررفت منابع 
کشور را از دیگر عوامل پَسرفت اقتصادی و افزایش فقر در کشور برشمرد و گفت: برای برون 
رفت از این شرایط و رفع فقر فرهنگی و اقتصادی در کشور باید روش های کار تغییر و عدالت 

در بین سطوح مختلف جامعه ملموس تر ظاهر شود.
 

فرمانده انتظامی استان خبرداد:

انهدام باند سارقان
 گوشی تلفن همراه عابران پیاده

فرمانده انتظامی استان از دستگیری و انهدام باند سارقان گوشی تلفن همراه عابران 
پیاده در این استان خبر داد 

 سردار "سید محمود میرفیضی" اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت گوشی 
تلفن همراه توسط راکبان یک دستگاه موتورسیکلت دو ترک در قم، موضوع به صورت ویژه 

در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
وی افزود: تحقیقات کارآگاهان ادامه داشت تا اینکه یک نفر مالخر 38 ساله دارای یک 
فقره سابقه سرقت گوشی که تحت پوشش شاگرد مغازه گیم نت، در امر خرید و فروش و 
تغییر سریال گوشی های موبایل به صورت مخفیانه فعالیت داشت شناسایی و با هماهنگی 

مقام قضائی استان دستگیر شد.
از  و  و 19 ساله  متهم 18  نفر  تصریح کرد: سپس 2  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
مرتبطین که مشخصات ظاهری آن ها با مشخصات ظاهری تصاویر به دست آمده از 
سارقان در صحنه های سرقت تشابه زیادی داشتند شناسایی، دستگیر و با انتقال به 
پلیس آگاهی استان در تحقیقات پلیس به سرقت گوشی تلفن همراه از عابران پیاده 

اعتراف کردند.
سردار میرفیضی، از شناسایی 38 نفر مالباخته در رابطه با این پرونده خبر داد و گفت: 
سرانجام متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان و در نهایت با قرار قانونی مناسب راهی زندان شدند.

رییس پلیس فتا استان قم تاکید کرد :

فعال کردن گزینه های امنیتی
 در شبکه های اجتماعی 

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان گفت: کاربران 
بایستی همواره به منظور حفظ حریم خصوصی در فضای مجازی گزینه های امنیتی در 
شبکه های اجتماعی که از ملزومات کار در فضای مجازی است را فعال کنند تا هر کسی به 

اطلاعات مختلف کاربران دسترسی نداشته باشد 
سرهنگ  علی موالی  اظهار داشت: تمامی کاربران شبکه های اجتماعی خصوصاً 
بانوان جوان بایستی هوشیار باشند و به هیچ عنوان به هویت افراد در شبکه های اجتماعی 
و فضای مجازی اعتماد نکنند و اطلاعات و تصاویر خصوصی خود و خانواده شان را در 

فضای مجازی منشر نکنند.
وی افزود: مجرمان سایبری و افراد فرصت طلب در فضای مجازی به دنبال این گونه 

اطلاعات بوده و با سوء استفاده از آن به دنبال فریب، تهدید و اخاذی می باشند.
سرهنگ علی موالی خاطرنشان کرد: کاربران بایستی همواره به منظور حفظ حریم 
خصوصی در فضای مجازی گزینه های امنیتی در شبکه های اجتماعی که از ملزومات 
کار در فضای مجازی است را فعال کنند تا هر کسی به اطلاعات مختلف کاربران دسترسی 

نداشته باشد.
رییس پلیس فتا استان قم بیان کرد: خانواده ها در نگهداری عکس ها و اطلاعات 
را  خود  شخصی  اطلاعات  باشند،  داشته  را  دقت  نهایت  فرزندانشان  و  خود  محرمانه 
رمزگذاری کرده و از انتشار دادن هر گونه اطلاعات شخصی و خانوادگی خود در شبکه های 

اجتماعی خودداری کنند.

اطلاع رسانی

صادق چهرقانی*

 
 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه واکسیناسیون دانش آموزان و دانشجویان با 
جدیت دنبال شود، گفت: وزارت بهداشت، با همکاری وزارتخانه های علوم و آموزش 
و پرورش، طوری برنامه ریزی کند تا مدارس و دانشگاه ها از اول آذر طبق شیوه نامه ها 

بازگشایی شوند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم رئیسی  روز 
شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، با تاکید بر اینکه به رعایت اصول و شیوه 
نامه های بهداشتی همچنان باید مورد توجه جدی مردم باشد، افزود: در مسیر مقابله 
و غلبه بر بیماری کرونا، حساس بودن نسبت به رعایت موارد بهداشتی ضرورت 
اجتناب ناپذیر است. همچنان باید از اجتماعات و هرآنچه امکان ابتلاء به بیماری را 

افزایش می دهد، دوری کرد.
رییس جمهوری تاکید کرد: با توجه به انجام واکسیناسیون دانش آموزان بالای 12 
سال و دانشجویان، از ابتدای آذرماه می توان برایی بازگشایی مراکز اموزشی با رعایت 

شیوه نامه های بهداشتی اقدام کرد.
از طریق  که  مناسبی  و  پیشگیرانه  اقدامات  با مجموعه  کرد:  وی خاطرنشان 
دستگاه های مربوطه بویژه بهداشت و درمان در پیش گرفته شده است امیدواریم از 

موج بعدی جلوگیری و از سلامت مردم بطور موثر صیانت شود.
رئیسی با اشاره به پیشنهاد وزارت کشور برای تدوین نقشه راه یک ساله به منظور 
مقابله با کرونا تصریح کرد: در تدوین این نقشه راه، باید از نظرات دستگاه های 

مختلف و تمامی استان ها استفاده شود.
تاکید بر استمرار همکاری نزدیک قوای سه گانه برای پیشبرد امور کشور

 همچنین روز گذشته جلسه سران سه قوه به میزبانی رییس جمهوری برگزار و در 

آن بر استمرار همکاری نزدیک قوای سه گانه برای پیشبرد هر چه بهتر امور کشور 
تاکید شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، نشست شورای عالی هماهنگی 
سران قوا عصر شنبه با حضور حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای رییس قوه قضائیه، محمدباقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی و به 

میزبانی آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس جمهوری برگزار شد.
در این جلسه که حدود 3 ساعت به طول انجامید، درباره مهمترین موضوعات 

کشور از جمله مسائل اقتصادی بحث و تبادل نظر شد.

رییس جمهوری: 

مدارس و دانشگاه ها از اول آذر بازگشایی شوند

 معاون اول رییس جمهور از اهتمام جدی دولت برای 
حمایت از سیاست های جمعیت و افزایش نرخ فرزند آوری 
در کشور خبر داد و گفت: دولت در خط مقدم برنامه ها و 
سیاست های جمعیت و ترویج فرزندآوری قرار دارد و در این 
مسیر از اجرای برنامه های ستاد ملی جمعیت به طور جدی 

پشتیبانی خواهد کرد. 
و  جمعیت  حوزه  فعالان  با  جلسه ای  در  مخبر  محمد 
سلطه  نظام  و  غرب  خواسته  اینکه  به  اشاره  با  خانواده 
آوری در جمهوری  نرخ فرزند  و کاهش  کاهش جمعیت 
سال های  طی  سلطه  نظام  گفت:  است،  ایران  اسلامی 
پس از انقلاب اسلامی در ابعاد مختلف از جمله اقتصادی، 
فرهنگی و نظامی، ملت ایران را تحت فشار و تحریم قرار 
داده که به فضل الهی نتوانسته به اهداف خود دست پیدا 

کند اما متاسفانه در بخش جمعیت، تبلیغات و اقدامات 
غرب تا حدی موفق بوده و امروز ایران با کاهش جمعیت 

مواجه است.
معاون اول رییس جمهوری به آمار بالای سقط جنین در 
کشور اشاره و تصریح کرد: سقط جنین بدون تجویز پزشک 
و دلایل پزشکی اقدامی غیرقانونی و در حقیقت نوعی قتل 
است که دستگاه های مسئول باید بیش از گذشته بر این 
موضوع تمرکز کرده و از این اقدام غیرقانونی و غیرشرعی 

ممانعت بعمل آورند.
برنامه  و  سازوکار  باید  اینکه  بر  تاکید  با  همچنین  وی 
مناسبی برای حمایت از درمان ناباروری در کشور تدوین 
از  ازدواج  شرایط  تسهیل  و  ناباروری  درمان  افزود:  شود، 
موضوعاتی هستند که باید به مطالبه عمومی در جامعه 

تبدیل شود و ستاد ملی جمعیت نیز باید موضوعاتی از این 
دست را به طور جدی و مطالبه گرانه از دستگاه های ذیربط 

پیگیری کند.
امروز هماهنگی میان قوای  افزود: خوشبختانه  مخبر 
سه گانه در بالاترین سطح خود قرار دارد و این فرصتی 
با  مرتبط  طرح های  اجرای  الزامات  تا  است  استثنایی 
شود  لحاظ  سالانه  بودجه های  در  فرزندآوری  و  جمعیت 
برنامه  براساس  دستگاه  هر  ماموریت های  و  وظایف  و 

زمان بندی مشخص باشد.
حاکمیتی  نهادهای  از  جمهوری  رییس  اول  معاون 
خواست با الگوسازی و تعریف ماموریت هایی مشخص برای 
ترویج فرزندآوری، در زمینه حمایت از افزایش جمعیت و بالا 

بردن نرخ فرزندآوری پیش قدم باشند.

معاون اول رییس جمهوری:

دولت برای حمایت از سیاست های جمعیت اهتمام جدی دارد

دبیرکل حزب اراده ملت گفت: تفسیم بندی  جریانات سیاسی کاملًا بهم ریخته و 
مرزبندی ها دیگر شفاف نیست و مردم به هر جریانی نگاه می کنند تفاوتی با دیگری 
ندارد و حرف همه یکی است چراکه رقابت سیاسی در ایران اصولی نیست و به موازات 

تغییرات قدرت، شکل عوض می کند. 
با ایسنا، با اشاره به ویژگی های جریانات سیاسی  احمد حکیمی پور در گفت وگو 
ریشه دار و وجهه تمایز آنها با احزاب و گروه های فصلی، اظهار کرد: معمولًا جریانات 
سیاسی در کشورهایی که نظام سیاسی شان مبتنی بر رای مردم و انتخاب جامعه است، 
شکل می گیرد که اصل هدفشان دستیابی و سپس حفظ قدرت سیاسی است و این 
امر را از طریق ایجاد پیوندی وثیق با مردم پیگیری می کنند و می کوشند تا در زمان 
فعالیت برای کسب قدرت به مطالبات مردم توجه کنند و در صورت دستیابی به قدرت 

نیز اهداف مردم را پیگیری  و بر اساس آن حرکت کنند.
وی افزود: اهداف مورد نظر جریانات سیاسی البته ریشه در شرایط هر جامعه دارد 
و بسته به اوضاع و احوال و زمان و مکان ممکن است متفاوت باشد یا یکی بر دیگری 
اولویت داشته باشد اما به طور خلاصه این اهداف همگی ریشه در منافع ملی دارند 
که آن هم ریشه در تامین رفاه و آسایش مردم دارد و از همینجاست که میان احزاب و 
نگاهشان به امور جامعه تفاوت ایجاد می شود. چرا که هرکدام خاستگاه هایی متفاوت 
دارند و مثلًا یکی برآمده از خاستگاهی ایدئولوژیک است، دیگری خاستگاهش بازار 

است یا نهادهای مذهبی در شکل گیری شان نقش داشته اند.
دبیرکل حزب اراده ملت با اشاره به تغییرات چنددهه اخیر در اولویت ها، مطالبات و 
دغدغه های احزاب سیاسی در سراسر جهان، اظهار کرد: با پررنگ ترشدن مباحث 
اقلیمی، حفظ محیط زیست، رعایت حقوق اقلیت ها و مسئله مهاجرت در چنددهه 
اخیر و نقش آنها در آینده هر جامعه ای، شاهدیم که احزاب مختلفی در کشورهای 
اروپایی و آمریکا بیشتر از گذشته بر این موارد تاکید می کنند و همین امور را مبنای 
فعالیت، جهت گیری و انتقادات خود قرار می دهند. در ایران هم می دانیم که پس از 
انقلاب یکی از مهمترین عوامل و شاید ریشه شکل گیری احزاب و جریان های سیاسی 
برمبنای تفاوت دیدگاهشان در امر اقتصاد بود و در ادامه به تفاوت نظر در امور دیگر 

هم رسید.

حکیمی پور با بیان اینکه مشکل حال حاضر احزاب و جریانات سیاسی این است که از 
ریشه های خود فاصله گرفته اند، اظهار کرد: الان دیگر نمی توان به همین راحتی درباره 
تفاوت جریان های سیاسی صحبت کرد. این تقسیم بندی ها کاملًا بهم ریخته است و 
مرزبندی ها دیگر شفاف نیست، مردم به هرکدام از گروه ها و جریانات که نگاه می کنند 
تفاوتی با آن دیگری ندارد و حرف همه یکی است یا لااقل به هم شباهت بسیاری پیدا 
کرده است، البته علت این امر هم همین است که رقابت سیاسی در ایران اصولی نیست 

و به موازات تغییراتی در قدرت، شکلش عوض می شود.
باید جریانات سیاسی واقعی ، جایگزین گروه های ذی نفوذ شوند 

وی تاکید کرد: اگر می بینیم که جریانات یا شخصیت های سیاسی هر سال یک حرف 
می زنند و هر روز مواضع تازه ای اتخاذ می کنند به این علت است که دیگر جریانات 
سیاسی نیستند که افکار عمومی را شکل می دهند یا به آن جهت دهی می کنند، بلکه 
این افکار عمومی است که راه و روش جریانات سیاسی را تعیین می کند و در عین حال 
باید توجه داشت که شکل گیری جریانات سیاسی هم از نظم اخلاقی برخوردار نیست و 
سامان سیاسی ما هم چون مبتنی بر همین شرایط استوار شده، اوضاع فعلی به وجود 

آمده است.
دبیرکل حزب اراده ملت ادامه داد: افکار عمومی هم در ایران سامان پیدا نکرده است 
و دارد راه خودش را می رود و از طرفی جریانات سیاسی هم چون فضا و مجال اثرگذاری 
واقعی در انتخابات ندارند کوچک و بی اثر می شوند. در این حالت تنها گروه های ذی نفوذ 
باقی می مانند که حرف ها و شعارهای مردم پسند را بر زبان می آورند و قدرت را به دست 
می گیرند. این امر البته به بی اعتمادی افکار عمومی و مشارکت گریزی مردم می انجامد و 

حتی در کوتاه مدت هم اثرات منفی و ضررباری به همراه دارد.
حکیمی پور با بیان اینکه باید جریانات سیاسی واقعی و از هر لحاظ شفاف، جایگزین 
گروه های ذی نفوذ شوند، اظهار کرد: با این روندی که در زمینه فعالیت های سیاسی در 
کشور شاهدیم نتیجه ای جز بالارفتن هزینه های اداره کشور منتظرمان نیست و روز به روز 
هم مشکلات بزرگتر خواهد شد و به تدریج نیروهای سیاسی هم بی انگیزه می شوند. این 
راهکار هم که برخی در نظر دارند تا به جای احزاب، گروه ها و نهادهای دیگری به میان 

آیند و ابتکار عمل را به دست گیرند، قطعاً هزینه های بیشتری ایجاد می کند.

احمد حکیمی پور: 

مردم دیگر تفاوتی میان جریانات سیاسی نمی بینند

استاندار قم از راه اندازی مرکز پاسخگویی به شبهات 
کرونایی و واکسن کرونا در حرم مطهر خبر داد.

ویدئو  ارتباط  جلسه  در  شنبه  روز  سرمست   بهرام 
کنفرانسی با رییس جمهور در گزارشی به جلسه ملی 
کرونا گفت: با توجه به اینکه تزریق واکسن در استان قم 
نسبت به میانگین کشوری عقب است از امروز این مرکز 
با هدف پاسخگویی به شبهات واکسیناسیون و سرعت 
بخشیدن به تزریق واکسن در حرم مطهر بانوی کرامت راه 
اندازی می شود. استاندار قم با بیان اینکه علما و مراجع از 
زمان آغاز واکسیناسیون حامی و پشتیبان نظام بهداشت 
و سلامت و مدیران استانی بودند افزود: این حمایت ها 

باعث شد که فعالیت های گروه های ضد واکسن خنثی 
شود. استاندار قم از رتبه نخست استان قم از نظر رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی در کشور با اهتمام مردم خبر 
داد و گفت: استان قم در مقایسه با سایر استان ها رتبه 
سوم را از نظر مراکز واکسیناسیون را دارد که نشان دهنده 
این است که از نظر مراکز واکسیناسیون و ذخیره واکسن 

هیچ مشکلی وجود ندارد.
برخورد با گروه هایی که واکسن هراسی می کنند 

آموزان  دانش  واکسیناسیون  ضرورت  بر  سرمست 
بالای 12 سال برای بازگشایی مدارس تاکید و گفت: 
باید واکسیناسیون در دانش آموزان به حداکثر برسد تا 

زمینه بازگشای مدارس فراهم شود و خانواده ها دانش 
آموزان را با خیالی آسوده به کلاس های درس بفرستند.

افکار  اقناع  و  رسانی  اطلاع  افزایش  قم  استاندار 
عمومی برای تزریق واکسن را ضروری دانست و افزود: 
نیاز است تا گروه های ذی نفوذ روشنگری های لازم را 
انجام دهند تا واکسیناسیون در استان قم هم به میانگین 
کشوری نزدیک شود. وی بر برخورد با گروه هایی که 
واکسن هراسی می کنند تاکید کرد و افزود: پلیس فتا 
و تشکیلات قضایی فعال هستند و باید برای سلامتی 
مردم تلاش کرد تا حقوق فردی افراد در تعارض با حقوق 

اجتماعی قرار بگیرد.

 استاندار قم خبرداد:

راه اندازی مرکز پاسخگویی به شبهات واکسیناسیون 

 دادستان کل کشور دستور رسیدگی به موضوع اهانت به آیت الله صافی گلپایگانی را 
صادر کرد و گفت: هیات نظارت بر مطبوعات انتشار و بازنشر این خبر را مورد بررسی، 
پیگیری و رسیدگی قرار دهد.  به گزارش روز شنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت 
الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری در واکنش به حواشی ایجاد شده در فضای 
مجازی پیرامون فرمایشات آیت الله العظمی صافی گلپایگانی مرجع عالیقدر شیعه، 
ضمن اظهار تاسف از اینکه اشخاصی به خودشان اجازه می دهند که حریم مرجعیت 
شیعه را به بهانه هایی مورد هتک حرمت قرار دهند، اظهار کرد: باید حوزه نقدِ یک 
مطلب را کاملا از حوزه اهانت و هتک حرمت جدا کرد. وی از صدور دستور به دادسرای 
ویژه روحانیت برای پیگیری موضوع خبر داد و افزود: از آنجاییکه شخص منتشر کننده 

این مطلب، طلبه و مرتبط با حوزه علمیه است، رسیدگی به موضوع، درحوزه صلاحیت 
دادسرا و دادگاه ویژه روحانیت است که به آن مرجع ابلاغ شده که ماجرا را در دستور 
رسیدگی و پیگیری قرار دهد. رئیس دادگاه ویژه روحانیت تصریح کرد: همچنین طبق 
ماده 27 قانون مطبوعات، رسیدگی به اتهامات شبکه های خبری که موضوع اهانت 
به مرجعیت را منتشر و بازنشر کرده اند، در صلاحیت هیات نظارت بر مطبوعات است 
که همین امروز دستور داده شد که موضوع در هیات نظارت مورد بررسی، پیگیری و 
رسیدگی قرار گیرد و طبق قانون با افراد خاطی برخورد خواهد شد. منتظری تاکید 
کرد: شرایط عمومی کشور به گونه ای است که باید دامنه این مسایل خیلی زود جمع 

شود و نباید التهاب مسایل اجتماعی افزوده شود.

توسط دادستان کل کشورصادر شد؛ 

دستور رسیدگی به موضوع اهانت به آیت الله صافی گلپایگانی 

رئیس دیوان عدالت اداری گفت: تصمیم داریم علیه 
مدیرانی که احکام دیوان را اجرا نمی کنند اعلام جرم و به 

مراجع قضایی معرفی کنیم.
حجت الاسلام حکمت علی مظفری گفت: احکام 
دیوان  تشکیلات  قانون  براساس  اداری  عدالت  دیوان 
و همچنین قانون اساسی لازم الاتباع است چه این آرا 
در شعب و چه در هیات عمومی دیوان عدالت اداری 
ضمانت  قانون،  اینکه  به  اشاره  با  وی  شود.  تصویب 

اجرایی مهمی را برای اجرای احکام دیوان پیش بینی 
کرده است، گفت: اگر مقامی با هر عنوان و به هر دلیلی 
از اجرای احکام دیوان استنکاف کند، ضمانت اجرای 
آن، انفصال از خدمات دولتی است و ما تصمیم داریم 
را به مراجع قضایی  افراد اعلام جرم و آن ها  این  علیه 
معرفی کنیم. حجت الاسلام مظفری ادامه داد:، چون 
باید در  اداری هم محسوب می شود  این موارد تخلف 
هیات های تخلفات اداری سازمان مربوطه هم رسیدگی 

شود و تخلف چه مربوط به فعل و چه ترک فعل باشد 
جوانب مختلفی دارد و قانون، ضمانت اجرا را در نظر 
گرفته است. وی گفت: البته برخی احکام دیوان عدالت 
اداری را داریم که دستگاه مربوطه به دلایل خاصی آن 
را نمی تواند اجرا کند که مثلا در بحث احتساب سوابق 
اجرایی  دستگاه  به  قانون  شاید  آن،  نظایر  و  ایثارگری 
تکلیفی کرده باشد، اما چون بار مالی آن در قانون پیش 

بینی نشده است آن دستگاه امکان پرداخت را ندارد.

رئیس دیوان عدالت اداری خطاب به مدیران :

احکام دیوان را اجرا نکنید به مراجع قضایی معرفی می شوید
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 علائم و پیشگیری ازرفلاکس نوزادان یک جراح ارتوپد مطرح کرد؛

شایع ترین علائم سرطان
 "سارکوم" را بشناسیم

 یک جراح ارتوپد، در ارتباط با سرطان "سارکوم" و علائم آن توضیحاتی ارائه داد.
غلامحسین کاظمیان، با عنوان این مطلب که بیش از 70 نوع سارکوم وجود 
دارد، گفت: سارکوما اصطلاح عمومی گروه گسترده ای از سرطان ها است که از 

استخوان ها و بافت های نرم همبندی منشأ می گیرند.
وی به مهم ترین علائم ابتلاء به سارکوم اشاره کرد و افزود: علائم اولیه سارکوم 
بافت نرم می تواند یک توده یا تورم بدون درد باشد، برخی از سارکوم ها تا زمانی 
که رشد نکنند و به اعصاب، اندام ها یا عضلات مجاور فشار نیاورند، ممکن است 
علائمی ایجاد نکنند به شکلی که رشد آنها ممکن است باعث درد، احساس سیری 

یا مشکلات تنفسی شود.
کاظمیان، شایع ترین علائم سارکوم استخوان را درد و یا تورم در بازو یا پا، تنه، 
لگن یا پشت ذکر کرد و افزود: ناحیه متورم ممکن است در اثر لمس گرم به نظر 
با علت ناشناخته، کاهش  برسد، دامنه حرکتی محدود در مفصل باشد، تب 
وزن، شکستگی استخوانی بدون دلیل مشخص و یا در اثر آسیب دیدگی جزئی 
یا عدم آسیب دیدگی باشد، این علائم می تواند نشانه بسیاری از بیماری های 
دیگر پزشکی نیز باشد بنابراین برای تشخیص قطعی لازم است در صورت بروز این 

نشانه ها فوراً با پزشک مشورت کنید.
وی با اشاره به عوارض ناشی از سارکوم ادامه داد: عوارض جراحی مربوط به 
محل درگیر است اما شامل عوارض عمومی عفونت زخم، عدم ترمیم زخم، آسیب 

عصبی یا عروقی و هماتوم یا تشکیل سروما است.
کاظمیان رایج ترین عوارض جانبی جراحی تومورهای سارکوم را تورم موقتی یا 
طولانی مدت و مزمن در اندام آسیب دیده عنوان کرد و افزود: به این عارضه" ادم" 
گفته می شود، این شرایط ممکن است برای کنترل نیاز به جوراب های فشارنده 
یا بالا بردن مداوم داشته باشد، عوارض جانبی دیگر شامل آسیب عصبی است 
که منجر به بی حسی در پوست و یا ضعف در اندام می شود. برخی بیماران نیز 
ممکن است به دنبال جراحی دچار درد مزمن عصبی شوند در عین حال آسیب 
عروقی یا آسیب به رگ های خونی یک عارضه غیر معمول، اما قابل توجه، در این 

جراحی است.
وی گفت: عوارض خاص مرتبط با این تومور، عود موضعی و یا متاستاز است 
به این شکل که خطر عود موضعی با میزان برداشتن سلول های سرطانی طی 
جراحی مستقیماً متناسب است، بنابراین، برداشتن گسترده سلول های بدخیم 

برای کاهش این خطر ضرورت دارد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ساختارهای حساس 
مغز و اعصاب را مورد توجه قرار داد و عنوان کرد: ممکن است بخش های حساس 
مغز پاکسازی و برداشت گسترده سلول های سرطانی را غیرممکن کند، به ویژه 
در حفره پوپلئال، بر این اساس، ممکن است لازم باشد پیوند اعصاب یا عضلات 
ثانویه یا هر دو به منظور اجازه دادن به برداشتن حاشیه وسیع مورد نیاز، در نظر 

گرفته شود.

انسداد روده بزرگ می تواند روده را کاملا یا نسبتا مسدود کند. روده ای که مسدود 
شده است ممکن است پاره شده و عفونتی مرگ آور به دنبال داشته باشد.

انسداد روده بزرگ باعث می شود گاز یا مدفوع نتواند از بدن خارج شود و می تواند 
در هر قسمتی از روده بزرگ روی دهد. انسداد روده بزرگ می تواند روده را کاملا یا 
نسبتا مسدود کند. روده ای که مسدود شده است ممکن است پاره شده و عفونتی 

مرگ آور به دنبال داشته باشد.
روده بزرگ چیست؟

روده بزرگ بخشی از سیستم گوارش است که شامل کولون و رکتوم می شود. روده 
بزرگ نقش حیاتی در دفع ضایعات از بدن دارد. تفاله های غذایی مایع از روده باریک 
وارد روده بزرگ شده و در آنجا تبدیل به جامد می شوند. شما این ضایعات جامد را به 

صورت مدفوع از بدن خارج می کنید.
انسداد روده بزرگ چقدر شایع است؟

انسداد روده بزرگ 20 درصد از کل موارد انسداد روده را شامل می شود. انسداد 
روده باریک شایع تر است.

علت انسداد روده بزرگ چیست؟
افراد در هر سن و سالی و از هر جنسیتی می توانند به انسداد روده بزرگ دچار 
شوند. بعضی از نوزادان با نقص مادرزادی متولد می شوند که روده های شان به 
درستی شکل نگرفته است. این عارضه می تواند باعث پیچ خوردگی روده )ولولوس( 

و در نتیجه انسداد روده شود.
بیشتر افرادی که به انسداد روده دچار می شوند، پس از درمان بهبود می یابند و 
روده های شان عملکرد نرمال خود را از سر می گیرد. اما اگر انسداد باعث پارگی شود 

این وضعیت می تواند بسیار خطرناک و کُشنده باشد
در بچه های کوچک تر از سه سال، اختلالی به نام انواژیناسیون )درهم روی روده( 
می تواند سبب انسدادهایی در روده شود. در بچه هایی که این مشکل را دارند، یک 
قسمت از روده داخل قسمتی دیگر از روده می افتد )مثل یک تلسکوپ( و قسمتی 
که داخل افتاده می تواند روده را مسدود کرده و جریان خون را بند آورد. تقریبا نیمی 
از افراد بزرگسالی که به انسداد روده بزرگ دچار می شوند، سرطان کولورکتال دارند و 

یک تومور سرطانی باعث این انسداد شده است.
دیگر علت های انسداد روده در افراد بزرگسال شامل موارد زیر می شود:

. چسبندگی در شکم در اثر عمل جراحی )بافت اسکار(
. دیورتیکول

. فتق
)IBD( سندرم التهابی روده .

. رادیوتراپی در ناحیه شکم و لگن
. پیچ خوردگی روده )در میان بزرگسالان نادر است(

علائم انسداد روده بزرگ چیست؟
ممکن است دچار شکم دردهای بدی باشید که موج مانند احساس شده و در 
نهایت این درد پیوسته می شود. ضمنا ممکن است یک یا چند علامت زیر را هم 

داشته باشید:
. معده درد، گرفتگی و نفخ

. اسهال
. ناتوانی در دفع گاز یا مدفوع )یبوست(

. از دست دادن اشتها
. تهوع و استفراغ

نوزادان و کودکان نیز همین علائم مشابه با بزرگسالان را دارند. نوزادان نمی توانند 
به سمت شکم  را  پاهای خود  اما  درد می کند  بدن شان  بگویند کجای  به شما 

می کشند و گریه می  کنند. دیگر علائم انسداد روده در کودکان:
. تب

. خون در مدفوع )خونریزی رکتال(
. استفراغ سبز یا زردرنگ

. بیحالی
. تورم و سفتی شکم

انسداد روده بزرگ چگونه تشخیص داده می شود؟
پزشک از شما معاینه ی فیزیکی به عمل می آورد تا وضعیت تان را از جهت تورم 
شکم یا هر گونه توده ای بررسی کند. معمولا شکم نسبت به لمس حساس نیست. 
پزشک با استفاده از گوشی پزشکی به روده های تان گوش می دهد. سروصدای زیاد 

روده ها یا سکوت روده  ها می تواند بیانگر مشکلی باشد.
پزشک ممکن است تست های زیر را توصیه کند:

. آزمایش خون: یک آزمایش خون از جهت علائم عفونت و دهیدراسیون وضعیت 
شما را بررسی می کند.

. عکس با اشعه ایکس: عکس از شکم با اشعه ایکس می تواند محل انسداد روده 
را نشان بدهد. این تصاویر می توانند هوای اطراف روده  یا دیافراگم )عضله ای که 
معده را از سینه جدا می کند( را نیز نشان بدهند. هوا در این قسمت ها می تواند 

نشاندهنده ی بافت مرده ی روده یا پارگی روده باشد.
. سی تی اسکن: اگر عکس با اشعه ایکس وجود مشکلی را نشان بدهد، پزشک 
ممکن است سی تی اسکن تجویز کند. این تست تصویری، عکس های دقیق تر و با 

جزئیات بیشتری نسبت به اشعه ایکس ارائه می دهد.
. باریم انما: تست تصویری باریم انما بوسیله اشعه ایکس جهت تشخیص تغییرات 
یا ناهنجاری های روده بزرگ و تحت بیهوشی انجام می شود. پزشک کاتتر را وارد 
مقعد می کند. این کاتتر روده را از مایع سفید و بی خطر باریوم پُر می کند. این مایع 
در روده ها حرکت کرده و همزمان دستگاه عکس هایی با اشعه ایکس از روده ها 

می گیرد.
عوارض ناشی از انسداد روده بزرگ کدامند؟

انسداد روده می تواند جریان خون را متوقف کرده و باعث شود بخشی از روده 

به داخل خون نشت  روده  باکتری های  انسداد،  از  ناشی  ایجاد فشار  با  بمیرد. 
می کنند. در نتیجه فرد دچار پریتونیت یا عفونت شکم می شود. این وضعیت زمینه 

را برای یک عفونت سیستمی کشنده به نام سپسیس فراهم می کند.
پزشک یک عمل جراحی برای برداشتن بخش مرده ی روده انجام می دهد. در این 
حالت ممکن است بیمار به کولوستومی نیاز پیدا کند. در کولوستومی، مدفوع از 

طریق کیسه ای که در خارج از بدن جایگذاری می شود تخلیه خواهد شد.
انسداد روده بزرگ یک وضعیت اورژانسی است و نیاز به بستری شدن در بیمارستان 
دارد. انسدادهای نسبی روده، خصوصا آنهایی که ناشی از اسکار یا چسبندگی اند 

ممکن است نیاز چندانی به مداخلات پزشکی گسترده نداشته باشند.
درمان انسداد روده بزرگ 

. جایگزین کردن مایعات و الکترولیت های از دست رفته بدن توسط تزریق سرُم 
)سدیم، کلر و پتاسیم( جهت درمان دهیدراسیون.

. دارودرمانی با استفاده از داروهای ضد تهوع و مسکن ها
. لوله نازوگاستریک یا سوند معده، لوله ای بلند و باریک است که پزشک آن را از 
طریق بینی وارد معده یا روده می کند. این لوله مایعات جمع شده در اثر انسداد را 

ساکشن می کند.
. باریم انما یعنی همان روش اندوسکوپیکی که برای تشخیص انسداد روده به کار 

می رود برای درمان مشکلاتی مانند پیچ خوردگی روده نیز می تواند استفاده شود.
انسداد  باعث  که  تورموهایی  یا  چسبندگی ها  برداشتن  برای  جراحی  عمل   .

شده اند انجام می شود.
. عمل جراحی برای رفع فتق نیز در صورت لزوم انجام می شود.

. پزشک یک استنت جاگذاری می کند تا روده را باز نگه دارد.
چگونه می توان از انسداد روده جلوگیری کرد؟

متاسفانه هیچ راه شناخته شده ای برای پیشگیری از انسداد روده بزرگ وجود 
ندارد.

پیش بینی برای افرادی که دچار انسداد روده می شوند چیست؟
بیشتر افرادی که به انسداد روده دچار می شوند، پس از درمان بهبود می یابند و 
روده های شان عملکرد نرمال خود را از سر می گیرد. اما اگر انسداد باعث پارگی شود 

این وضعیت می تواند بسیار خطرناک و کُشنده باشد.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

در موارد زیر مراجعه فوری به پزشک لازم است:
. تب

. استفراغ پی در پی
. شکم درد شدید یا گرفتگی هایی که کم و زیاد می شوند

. علائم کم آبی بدن
چه سوالاتی باید از پزشک خود بپرسید؟

. چرا به انسداد روده بزرگ دچار شدم؟
. بهترین درمان برای انسداد روده بزرگ چیست؟

. آیا ممکن است دوباره به انسداد روده دچار شوم؟
. چگونه می توانم جلوی عود انسداد روده بزرگ را بگیرم؟

. متوجه چه علائم و نشانه هایی از عوارض انسداد باید باشم؟
یک توصیه

انسداد روده بزرگ یک وضعیت اورژانسی جدی است. هر چند همه ی موارد 
انسداد روده نیاز به عمل جراحی ندارند اما به هر حال باید در بیمارستان بستری 
شوید. در بیمارستان پزشک می تواند دهیدراسیون بدن تان را برطرف کرده و مایعات 
اضافی را تخلیه نماید. مراقبت های پزشکی در بیمارستان می تواند جلوی مشکلات 
پیچیده تر را بگیرد. بیشتر انسدادهای روده ای که با عمل جراحی مداوا می شوند 

موفقیت آمیزند و عملکرد روده ها را به حالت نرمال برمی گردانند.

چه سوالاتی باید از پزشک خود بپرسید؟

اختلالاتی که موجب ریزش مو می شوندانسداد روده بزرگ، علائم، علت ها و درمان

دلایلی متعددی وجود دارد که می تواند موجب ریزش مو در فرد شود و این 
مشکل می تواند ارثی، نتیجه درمان های پزشکی یا حتی به دلیل وجود یک 

بیماری زمینه ای باشد. 
در  اما  نیست  کننده ای  نگران  موضوع  طبیعی  حالت  در  مو  ریزش  مشکل 
صورتیکه شدید باشد و منجر به طاسی شود، باید مورد رسیدگی قرار گیرد و منبع 

مشکل، شناسایی شود.
از اختلالات و مشکلات  به برخی  ایندیا" در گزارشی  "تایمزآو  آنلاین  نشریه 
جسمی که می توانند منجر به ریزش یا نازک شدن تارهای مو شوند و ممکن است 

به مداخله پزشکی نیاز شود، اشاره کرده که به شرح زیر است:
مشکلات تیروئید 

ریزش مو می تواند نتیجه عدم تعادل هورمون ها باشد. هورمون ها به تنظیم 
عملکردهای بدن کمک کرده و نقش مهمی در رشد مو دارند. غده تیروئید با ترشح 
هورمون های خاص خود، توانایی بدن را در جذب مواد مغذی ضروری مانند آهن، 
کلسیم و ... که مسئول رشد مو هستند، کنترل می کند. در این میان اختلالاتی 

چون کم کاری یا پرکاری تیروئید می تواند منجر به ریزش مو شود.
"آلوپسی آره آتا" )طاسی منطقه ای( 

آلوپسی آره آتا، یک بیماری خود ایمنی است که با ریزش مو و طاسی همراه 
است. این بیماری زمانی ظاهر می شود که سیستم ایمنی بدن به فولیکول های 
مو حمله کرده و در نتیجه باعث نازک شدن موها، ریزش تکه ای مو و طاسی می 

شود. این بیماری می تواند موقت یا دائمی باشد اما قابل درمان است.
لوپوس

لوپوس یکی دیگر از بیماری های خود ایمنی است که می تواند منجر به ریزش 
مو شده و باعث التهاب گسترده پوست به خصوص در قسمت صورت و ناحیه سر 
شود. این عارضه به تدریج باعث می شود موی سر نازک شده و در نهایت منجر به 

طاسی می شود.
کمبود مواد مغذی 

مطالعات نشان داده که کمبود برخی مواد مغذی و املاح معدنی ضروری می 
تواند منجر به ریزش مو شود، به همین دلیل است که بسیاری از متخصصان، رژیم 
غذایی مناسب را برای بازگرداندن رشد و استحکام مو توصیه می کنند. آهن، روی، 
اسیدهای چرب و ویتامین های مختلف همگی مواد مغذی مهمی هستند که باید 

در رژیم غذایی گنجانده شود تا از ریزش مو جلوگیری شود.
استرس و ریزش مو 

وقتی صحبت از استرس مرتبط با ریزش مو می شود، می توان به سه نوع 
مختلف این عارضه اشاره کرد: ریزش موی تلوژن افلوویوم )فردی که بیش از 6 ماه 
ریزش مو را تجربه می کند به عنوان فرد مبتلا به تلوژن افلوویوم مزمن شناخته می 
شود و این بیماری اغلب برگشت پذیر است(، تریکوتیلومانیا )اختلال کندن موی 

وسواسی( و آلوپسی آره آتا.

یک متخصص ارتوپدی عنوان کرد؛

روش های تشخیص پوکی استخوان

 دانشیار گروه ارتوپدی دانشگاه علوم پزشکی ایران، پیرامون تشخیص و درمان 
پوکی استخوان، توصیه هایی ارائه نمود.

گفت:  استخوان  پوکی  تشخیص  چگونگی  خصوص  در  قندهاری،  حسن 
تشخیص زودهنگام پوکی استخوان با ابتلای فرد به خستگی و درد منتشر در 
بدن است. در مواردی که علائم وجود دارد و در خانواده سابقه پوکی استخوان 
وجود داشته باشد باید در اسرع وقت به پزشک مراجعه شود. انجام تست های 
آزمایشگاهی برای رد کردن علل ثانویه و همچنین تست سنجش تراکم استخوان 

می تواند در تشخیص کمک کند.
وی افزود: آنچه در جامعه امروزی وجود دارد و اینکه افراد در سنین جوانی نیز از 
این روش تشخیصی استفاده می کنند کاملًا نادرست است و معیارها و زمان انجام 
این تست ها به سن و سبک زندگی فرد و عوامل دیگر بستگی دارد و از طرف پزشک 

متخصص مشخص می شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران در خصوص راه های پیشگیری 
از پوکی استخوان گفت: فعالیت های بدنی منظم و ورزش های هوازی مهم ترین 
عامل در جلوگیری از ایجاد پوکی استخوان هستند، پس از آن مکمل های غذایی 
تحت نظر متخصص از جمله ویتامین D3 کلسیم و منیزیم می توانند کمک کننده 
باشند. قندهاری در خصوص درمان پوکی استخوان تصریح کرد: درمان های 
پوکی استخوان بسیار وسیع هستند و فعالیت های فیزیکی و ورزشی مستمر، عدم 
بی حرکتی می تواند در درمان مؤثر باشد. همچنین داروهای بسیاری ممکن است 
در دسترس باشند که برای هر فرد مناسب ترین آن از طرف پزشک تجویز می شود. 
از داروهایی که هفته ای یک بار و خوراکی هستند تا داروهای تزریقی روزانه هر 6 

ماه و سالیانه که بر اساس شرایط بیمار تجویز و مؤثر هستند.
  

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی :

کدام روش پخت سبزیجات 
مفیدتر است؟

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی در خصوص فواید روش های پخت سبزیجات 
توضیحاتی ارائه کرد. 

دکتر آناهیتا منصوری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به روش های متداول پخت 
سبزیجات، اظهار کرد: اگر برخی افراد فکر می کنند که "سرخ کردن" سبزیجات 

بدترین روش پخت آن ها است، باید نکته تازه ای بیاموزند.
وی افزود: سبزیجات دارای ویتامین های محلول در آب شامل ویتامین های گروه 

B و C و ویتامین های محلول در چربی شامل ویتامین های A، D، E، K هستند.
منصوری بیان کرد: ویتامین های محلول در آب بر اثر گرما، تا حدودی تخریب 
می شوند بنابراین در صورت نیاز به بخارپز کردن سبزیجات، بهتر است نکاتی 
رعایت شوند. در این مورد، دما و مدت پخت سبزیجات باید کم باشد و از آب کم 
برای پخت استفاده شود. وی افزود: از طرف دیگر، میزان جذب ویتامین های 
محلول در چربی موجود در سبزیجات در صورت پختن و به خصوص وقتی با روغن 
سرخ می شوند، در بدن بیشتر می شود بنابراین پخت سبزیجات حتی سرخ کردن 
آن ها سودمندی خاص خود را دارد. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی توصیه 
کرد: با توجه به اینکه روش های مختلف پخت سبزیجات فواید خاص خود را دارد 
بهتر است میزان مصرف این گروه غذایی افزایش یابد و از روش های مختلف برای 

پخت سبزیجات استفاده کرد.
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مسئول بسیج دانش آموزی استان قم تشریح کرد:

برنامه های هفته بسیج دانش آموزی 
دراستان قم 

مسئول بسیج دانش آموزی استان قم  برنامه های هفته بسیج دانش آموزی  در این استان  
را تشریح کرد.

 سرهنگ علی اکبر شفیعی همزمان با آغاز هفته بسیج دانش آموزی درجمع خبرنگاران 
پیشگامان گام دوم   ، انقلابی  با شعار »نوجوانان  امسال  آموزی  گفت:هفته بسیج دانش 
انقلاب«نامگذاری شده است که از هشتم آبان سالروز شهادت شهید فهمیده تا 13 آبان که روز 

ملی مبارزه با استکبار و روزدانش آموز نامگذاری شده است می باشد.
وی ادامه داد:علت نامگذاری این هفته به این دلیل است که در بیانیه گام دوم انقلاب سه 
کلید واژه »جوان« ، »امید« و »ما می توانیم« آمده  و این شعار از طرف سازمان بسیج اساتید 

کشور انتخاب شده است. 
شفیعی افزود: امسال در هفته بسیج دانش آموزی 95عنوان برنامه از جمله حضور دانش 
آموزان در نماز جمعه استان ، دیدار دانش آموزان نخبه با مسئولین ، برگزاری واجرای سرود 
در خیابانها ومیادین اصلی شهر ،برگزاری یادواره شهدای دانش آموز ، دیدار با خانواده معظم 
شهدای دانش آموز ، عطرافشانی قبور مطهر شهدای دانش آموز ، گفتمان امامین انقلاب 
در واحد های مقاومت ، تجمع دانش آموزان به مناسبت هفته بسیج دانش آموزی و برگزاری 

مسابقات نقاشی وکتابخوانی طراحی شده است.
 وی همچنین ادامه داد:برگزاری دوره مقدماتی فضای مجازی برای ارکان گردان سایبری ، 
صدور بیانیه تجدید پیمان با شهدا، به صدا در آوردن زنگ استکبار ستیزی، نشست صمیمانه 
دانش آموزان مجامع علوی و فاطمی و 4 پویش  مجازی به نام نوجوان پلاس ، دنیای بدون 
آمریکا و بدون استکبار ، پویش یک راه و یک انتخاب و پویش افول آمریکا از دیگر برنامه های 

هفته بسیج دانش آموزی خواهد بود.
شفیعی تصریح کرد:بسیج دانش آموزی علاوه بر این برنامه ها ، ماموریت دارد به تقویت و 
ایجاد روحیه سلحشوری ، شجاعت و فداکاری دانش آموزان براساس بیانیه گام دوم و سند 
تحول بنیادین به کمک آموزش وپرورش بیاید تا دانش آموز حق طلب و حق جو تربیت شود ، 

تا کادر انقلاب تامین گردد.
وی خاطرنشان کرد: ما به دنبال فرهنگ سازی فرهنگ مقاومت وایستادگی برای دانش 

آموزان که یک نظریه مقبول در سطح جهانی است هستیم.
استان قم 889 شهید دانش آموز و 88 شهید معلم دارد

سرهنگ شفیعی ادامه داد:هنر بسیج دانش آموزی این است که دانش آموز را پای کارانقلاب 
بیارد تا دانش آموز طبق سند تحول و بیانیه گام دوم بتواند در جامعه سازی ، دولت سازی 
وتمدن سازی نقش خود را ایفا کند. برای این ماموریت مهم ما باید از مدرسه شروع کنیم واکنون 
مرکز عالم برای ما مدرسه است. شهید باهنر )ره( می فرماید: »اگر انقلاب در مدارس جاری 
نشود انقلاب شکست خواهد خورد. « این نشان از جایگاه مدرسه و کار برای دانش آموز دارد.

مسئول بسیج دانش آموزی قم در ادامه گفت :هدف ما از اجرای برنامه ها در هفته بسیج 
دانش آموزی این است که بتوانیم اهداف انقلاب به ویژه ویژگی های دانش آموز نمونه وتراز 
انقلاب اسلامی که در بیانیه گام دوم و سند تحول بنیادین آموزش وپرورش آمده است را برای 
دانش آموزان تبیین کنیم وآنها در مسیر بصیرت افزایی، گسترش روحیه مدیریت جهادی و 
انقلابی جایگاه خودشان را در این کاروان عظیمی که به سمت پیشرفت جامعه اسلامی در 

حرکت است پیدا کنند.
وی در پایان اظهار کرد:هفته بسیج دانش آموزی را به مردم خوب و نجیب جامعه مان، 
معلمان عزیز و زحمتکش به ویژه به جوانان ونوجوانان سلحشور تبریک وتهنیت عرض می کنم 
و گرامی میداریم یاد وخاطره شهدای دفاع مقدس به ویژه 36 هزار شهید دانش آموز که استان 

قم 889 شهید دانش آموز و 88 شهید معلم به انقلاب و اسلام تقدیم کرد.
شفیعی عنوان کرد : سازمان بسیج دانش آموزی استان قم 8 حوزه شهری خواهر وبرادر ، 3 
حوزه روستایی با 800 واحد مقاومت و160 واحد پیشگام دارد که 60 درصد دانش آموزان عضو 

بسیج دانش آموزی می باشند.

مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه منطقه شهر قائم جهاد دانشگاهی قم :

یک درمانگاه درشهرقائم  احداث می شود
مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه منطقه شهر قائم جهاد دانشگاهی قم با اشاره به لزوم وجود 
درمانگاه در این منطقه،گفت: مهمترین نیاز حوزه بهداشت و درمان محله شهرقائم در اولویت 

قرار گرفت. 
مراسم بازدید از پروژه درمانگاه شهر قائم که با همت دفتر تسهیلگری و دانشگاه علوم پزشکی 
و شهرداری به عنوان یکی از مهمترین دغدغه های مردم این منطقه در دست احداث است با 

حضور شهردار منطقه 5 و مدیرکل اداره امور اتباع و مهاجرین قم برگزار شد.
در ابتدای این مراسم ابوالفضل معرفی مدیر مرکز تسهیلگری منطقه شهر قائم که زیر نظر 
جهاددانشگاهی قم فعالیت می کند بیان کرد: محله شهرقائم با جمعیتی بالغ بر 30 هزار نفر، 
هنوز درمانگاه ندارد و مسئله سرانه پایین خدمات بهداشتی و درمانی از جمله اولین مسائلی 
بوده است که معتمدین محلی در جلسات متعدد با دفتر تسهیلگری به آن اشاره کردند و  

مطالبه جدی برای حل آن نیز داشته اند.
وی تصریح کرد: بعد از آغاز به کار دفتر تسهیلگری در محله شهرقائم و به روز رسانی مسائل 
و مشکلات محله، از اولین مطالبات جدی معتمدین محلی، متروکه ماندن ساختمان 5 
هزارمتری دهکده سلامتی در این محله است که علی رغم نیاز محله و مردم، بلا استفاده 

مانده بود.
مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه منطقه شهر قائم ادامه داد: ساختمان های غیر فعال و 
نیمه فعال دولتی در محله شهرقائم، ظرفیتی مغفول برای ارتقاء خدمات در محله است که 
دفتر تسهیلگری نیز نگاه ویژه ای به آن داشته است و بر اساس پیگیری ها و هماهنگی 
های به عمل آمده ساختمان دهکده سلامتی سابق در محله شهرقائم، با کمک هزینه 
کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل در حال ساخت و تبدیل به درمانگاه برای این 

محله است.
عباس  شد،  برگزار  شهرقائم  محله  در  تسهیلگری  دفتر  دعوت  به  که  بازدید  این  در 
شیرمحمدی، مدیر کل اداره امور اتباع و مهاجرین خارجی، بیان کرد: فاز دوم و سوم ساخت 
و تکمیل ساختمان درمانگاه محله شهرقائم نیز طی طرحی مکتوب توسط دانشگاه علوم 
پزشکی استان به کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل ارائه گردد تا هرچه زودتر این محله 

از ظرفیت یک درمانگاه کامل و مجهز برخوردار شود.
همچنین زین العابدین قراچورلو، سرپرست منطقه 5 شهرداری قم، که در این بازدید میدانی 
نیز حضور داشت عنوان کرد: شهرداری از اقدامات صورت گرفته در حوزه افزایش سرانه 
خدمات بهداشتی و درمانی در منطقه قدردانی می کند و آمادگی همکاری در افزایش روند 

ساخت و تکمیل مجموعه درمانگاه محله شهرقائم را دارد.
وی اظهار کرد: شهرداری آمادگی اصلاح و بهسازی محوطه درمانگاه شهرقائم را بعد از 

تکمیل ساختمان دارد.
  

معاون اداره کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم :

دفتر تسهیلگری، نقش مهمی در رفع 
محرومیت از محله شهر قائم دارد

معاون اداره کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: محله شهر قائم یکی از 
محلات به ظاهر کمتر برخوردار است که با همت دفتر تسهیلگری و توسعه شهر قائم و 

شهرداری منطقه پنج در طول دو سال گذشته پیشرفت های خوبی کرده است. 
دکتر حسین غریب در جشن میلاد پیامبر اکرم )ص( و امام صادق )ع( که به همت دفتر 
تسهیلگری و توسعه شهر قائم در بوستان آفتاب شهر قائم برگزار شد، عنوان کرد: بعد از 

سونامی ژاپن، مردم این کشور با امید طلوع دوباره خورشید، کشورشان را ساختند.
وی ادامه داد: در محله شما نیز جز با مطالبه گری درست و همت خودتان و مسئولانتان 

اتفاق و پیشرفتی رقم نمی خورد.
وی اظهار کرد: محله شهر قائم یکی از محلات به ظاهر کمتر برخوردار است که با همت دفتر 
تسهیلگری و توسعه شهر قائم و شهرداری منطقه پنج در طول دو سال گذشته پیشرفت های 

خوبی کرده است.
معاون اداره کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم بابیان اینکه امیدواریم این شرایط 
بهتر شود، ادامه داد: مطالعاتی در رابطه با محرومین زدایی انجام شده است که به زودی 

عملیاتی می شود.

معاون آموزش اداره کل آموزش و پرورش استان قم  تشریح کرد:

جزئیات بازگشایی مدارس در قم 
معاون آموزش اداره کل آموزش و پرورش قم درباره بازگشایی مدارس استان توضیحاتی داد. 
مریم سادات پناهنده، اظهار کرد:طبق آخرین هماهنگی های ستاد ملی مقابله با کرونا، 
دبیرستان های متوسطه دوم از نیمه آبان به صورت حضوری و با رعایت تمامی شیوه نامه های 

بهداشتی بازگشایی می شوند.
او گفت: دانش آموزان مدارس متوسطه اول هم از ابتدای آذر در مدارس حاضر می شوند 
و امیدواریم با برنامه ریزی هایی که شده آنچه که حق دانش آموزان در امر یادگیری است 

باحضورشان در مدارس محقق شود.
خانم پناهنده افزود: تاکنون بیش از 60 درصد دانش آموزان واکسینه شدند و شرط حضور 

دانش آموزان در مدارس واکسینه شدن آنهاست.
او گفت: حضور دانش آموزان در کلاس های مجازی الزامی است، اما حضور در مدارس 

اجباری نیست.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم :

طرح »پزشک خانواده« تا سه ماه آینده 
اجرایی می شود

مدیرکل بیمه سلامت استان قم از راه اندازی طرح »پزشک خانواده« و نظام ارجاع تا 
سه ماه آینده خبر داد و از مردم خواست تا برای ارجاع به نزدیک ترین پزشک، آدرس 

دقیق خود را در ثبت نام این طرح قید کنند.
محمدرضا فخاریان قمی با اشاره به افزایش 82 تخت آی سی یو به زیرساخت های 
درمانی دولتی قم در دوران شیوع کرونا اظهار کرد: خوشبختانه در این دوران تلاش شد 
تا با افزایش بیمه شدگان سلامت، امکان بهره مندی همه بیماران کرونایی از مزایای بیمه 

فراهم شود.
وی همچنین به گسترش فرآیند الکترونیک در سازمان بیمه سلامت توجه داد و گفت: 
امروزه همه مردم می توانند با شماره گیری #1666* و وارد کردن کُد ملی خود، نسبت 

به کسب اطلاع درباره استحقاق بیمه و همچنین اعتبار آن اقدام کنند.
مدیرکل بیمه سلامت استان سپس به اجرایی شدن موضوع پزشک خانواده و 
نظام ارجاع تا سه ماه آینده اشاره و اذعان کرد: در این طرح هر 500 تا 1000 
نفر از مردم به یک پزشک ارجاع می شوند تا حداقل یک ویزیت را در هر شش 

ماه داشته باشند.
وی شناسایی بیماری های پنهان از جمله فشارخون و دیابت را از مزایای اجرای این 
طرح برشمرد و بیان کرد: پزشکان خانواده می توانند بیماران شناسایی شده خود را برای 

دریافت خدمات تخصصی و بیمارستانی معرفی کنند.
فخاریان در ادامه از همه مردم خواست تا در هنگام ثبت نام این طرح، با ارائه اطلاعات 
دقیق بویژه شماره تلفن و آدرس درست، امکان ارجاع به نزدیک ترین پزشک به محل 

سکونت خود را فراهم کنند.
۳15 هزار نفر در استان قم تحت پوشش بیمه سلامت هستند

وی در ادامه به آخرین آمار تحت پوشش بیمه سلامت در استان توجه داد و گفت: 
این آمار بیانگر آن است که حدود 315 هزار نفر در استان قم تحت پوشش بیمه سلامت 
هستند که از این تعداد، نزدیک به 100 هزار نفر به صورت رایگان از خدمات بیمه سلامت 

بهره مند می شوند.
مدیرکل بیمه سلامت استان همچنین یادآور شد: 583 مرکز درمانی در قم، خدمات 

بیمه سلامت را ارائه می کنند.
وی همچنین در پاسخ به پرسش دیگری درباره مشکل آزمون وُسع در تمدید بیمه 
سلامت اذعان کرد: البته انجام این آزمون در شرایط کرونایی حذف شده، اما در عین 
حال قانون به این موضوع تصریح دارد، اگرچه دولت جدید نیز برنامه هایی برای افزایش 

خدمات بیمه ای مطرح کرده است.
90 درصد منابع بیمه سلامت از سوی دولت تأمین می شود 

فخاریان درباره پوشش هزینه های دندانپزشکی در بیمه سلامت نیز تصریح کرد: منابع 
ناچیز سازمان بیمه سلامت، گران بودن خدمات دندانپزشکی و همچنین لوکس بودن 
برخی از این خدمات، امان بهره مندی از مزایای بیمه سلامت در عرصه دندانپزشکی 
را سخت کرده است، بویژه آن که حدود 90 درصد منابع بیمه سلامت از سوی دولت 

تأمین می شود.
وی با اشاره به پیشرفت های سازمان بیمه سلامت در ارائه خدمات به مردم تأکید کرد: 
البته سیستم بیمه سلامت بی نقص نیست و ضروری است تا همه گونه تلاش برای 

افزایش خدمت رسانی به مردم در آن دیده شود.
مدیرکل بیمه سلامت استان در پایان سخنان خود یادآور شد: باید توجه داشت که بیمه 
سلامت پایه با توجه به محدودیت منابع دولتی،  ظرفیت محدودی دارد، ضمن آن که 

افزایش خدمات بیمه سلامت نیازمند تصویب در شورای عالی بیمه است.
 

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم:

مردم باید همچنان در مصرف برق
 صرفه جویی کنند 

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم گفت: نتایج استخراج سال های گذشته نشان 
می دهد؛ بیش از 80 درصد از سازمان ها و دستگاه های دولتی آمادگی کامل دارند در 

صورت وقوع بحران از مولد های برق اضطراری استفاده کنند.
آهنین پنجه در رزمایش سراسری قطعی برق و ارزیابی آماده به کار مولد های برق 
اضطراری مراکز حیاتی و مهم قم همزمان با سراسر کشور اجرا شد افزود: برگزاری این 
رزمایش این امکان را فراهم می آورد تا دستگاه ها و سازمان ها آمادگی خود را تمرین کنند 

که در صورت وقوع حادثه واقعی بتوانند آن را مهار کنند.
وی با اشاره به اینکه 80 درصد مصرف برق استان مصارف خانگی است یادآور شد: 
این مشترکان حدود 36 درصد برق استان را مصرف می کنند و در حوزه صنعت نیز 10 

درصد، در بخش کشاورزی نیز 13 درصد برق استان را به خود اختصاص می دهند.
آهنین پنجه افزود: هم اکنون 600 هزار مشترک در استان وجود دارد که بیش از 400 

هزار مشترک خانگی هستند.
وی تصریح کرد: اجرای برنامه های فرهنگی موجب شده بیش از 80 درصد مشترکان 

خانگی الگوی مصرف را رعایت کنند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان گفت: هم اکنون 400 هزار و 400 مگاوات برق 
مصرفی روزانه قم است که امیدواریم در زمستان مشکلی در خصوص قطعی و کمبود برق 

نداشته باشیم، اما مردم باید همچنان در مصرف برق صرفه جویی کنند.
وی در پایان گفت :در این رزمایش وضعیت مولد های برق 12 نقطه استان ارزیابی و 
جریان برق سراسری این سازمان ها و نهاد ها قطع شد و مولد های این مراکز به صورت 

اضطراری آغاز به کار کرد.
آمادگی صددرصدی دستگاه ها در استفاده از مولد های استاندارد برق

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم نیز در این رزمایش با اعلام موفقیت این رزمایش 
و آمادگی صددرصدی دستگاه ها و نهاد ها در استفاده از مولد های استاندارد برق گفت 
:این رزمایش تمرینی است برای آمادگی سازمان ها و نهاد های دولتی برای مواجهه با 
مشکلات احتمالی ناشی از برق که ارزیابی ها نشان می دهد، دستگاه ها برای مقابله با 

این بحران آمادگی خوبی دارند.
مهدی  متقیان افزود: این رزمایش باعث شد سازمان ها و نهاد ها امکانات خود را به روز و 

تجهیزات مورد نیاز را تهیه کنند و آمادگی خود را به حداکثر برساند.
وی یادآور شد: عملکرد دستگاه در این رزمایش موفق بود و ما در این رزمایش به دنبال 
رفع نواقص و کاستی ها هستیم و رزمایش سال های قبل موجب شده که دستگاه ها برای 

هرگونه بحران در خصوص قطع برق و یا نوسان آماده باشند.
مدیرکل پدافند غیرعامل استان همچنین این رزمایش را پیش درآمدی برای آمادگی 
و بحران های تابستان سال 1441 عنوان کرد و گفت: ما در این رزمایش به دنبال این 
هستیم که دستگاه ها و سازمان ها دارای به مولد های برق اضطراری مجهز و قوی باشند 
تا در صورت نیاز و کمبود برق، دستگاه های عمل کننده بتوانند به شهروندان و مشتریان 

خانگی خدمات بهتری ارائه کنند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

انجام واکسیناسیون بالای ۱۲ سال
 در تمام مراکز جامع سلامت 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اهمیت واکسیناسیون در جامعه 
گفت: از هشتم آبان ماه علاوه بر 18 مرکز تجمیعی، تمامی 42 مرکز خدمات جامع 

سلامت استان نیز واکسیناسیون گروه های سنی بالای 12 سال را انجام می دهند.
سیامک محبی در گفت وگویی با تاکید بر اهمیت واکسیناسیون همگانی به منظور 
حفظ سلامت جامعه اظهار داشت: واکسیناسیون تا حد قابل قبولی منجر به مصونیت 
افراد در برابر کرونا می شود، از این رو از خانواده ها تقاضا داریم در جهت حفظ سلامتی 

خود  برای واکسیناسیون و تکمیل آن عجله کنند.
 وی با اشاره به استقبال کَمِ گروه سنی 12 الی 18 سال از تزریق واکسن در استان 
بر 18 مرکز تجمیعی، 42 مرکز خدمات جامع  از هشتم آبان ماه علاوه  تصریح کرد: 
سلامت استان نیز واکسیناسیون تمامی گروه های هدف بالای 12 سال را برای تزریق 

هر 2 دُز واکسن دنبال می کنند.  
معاون علوم پزشکی قم با بیان اینکه تزریق واکسن مسئولیتی اجتماعی است افزود: 
نیازمند اقناع سازی مردم برای اقدام به تزریق واکسن هستیم، از این رو تقاضا داریم 
تمامی اداره ها و سازمان ها بیش از پیش پای کار آمده، تا با واکسیناسیون عمومی از 

شروع پیک جدید کرونا جلوگیری کنیم .  
از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون کرونا در قم بیش از یک میلیون و 74 هزار دُز 

واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.
استان قم طبق آخرین رنگ بندی کرونایی اعلام شده از سوی وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی از اول آبان ماه جاری در ردیف مناطق زرد و نسبتا پرخطر قرار دارد.

تاکنون طرح های متعددی برای کاهش پرونده های 
شده  مطرح  مجلس  در  مهریه،  به  مربوط  قضایی 
اما همچنان شاهد تداوم وضعیت پرچالش مهریه و 

مطالبه تغییر در وضعیت موجود هستیم.
اواخر ماه گذشته بود که تجمع مردان معترض به 
وضعیت مهریه نگاه بسیاری را به خود جلب کرد؛ 
مردانی که خواستار تغییر قانون مهریه شده و روبروی 

مجلس شورای اسلامی مطالبه خود را تکرار کردند.
موضوع مهریه به دلیل آثار و پیامدهای آن در جامعه، 
از زوایای مختلف مورد توجه قرار می گیرد و گاه به گاه 
تلاش هایی برای رفع مشکلات موجود در این زمینه 
در  بار  نخستین  مثال،  برای  است.  گرفته  صورت 
زمستان 1399 طرح اصلاح مهریه به دلیل افزایش 
قیمت سکه و تعداد زندانیان مهریه مطرح شد و اخیرا 
هم جمعی از نمایندگان مجلس طرح تعیین سقف 

برای مهریه تا 14 سکه را مطرح کرده اند.
هر چند برخی از کارشناسان و نمایندگان موافق 
این طرح، کاهش شمار زندانیان ناشی از ناتوانی در 
پرداخت مهریه و پرونده های قضایی مرتبط را دلیل 
حمایت از آن عنوان کرده اند، اما برخی کارشناسان 
قوشه«  »شیما  دارند.  زمینه  این  در  متفاوتی  نظر 
وکیل پایه یک دادگستری در گفت و گو با ایرنا به بیان 
دیدگاهش درباره طرح های معطوف به کاهش میزان 

مهریه پرداخته است.
مهریه و مساله تعیین سقف

تعیین سقف  اقدام مجلس جهت  پیرامون  قوشه 
برای مهریه گفت: از نظر فقهی، مجلس این حق را 
ندارد که برای تعیین مهریه، سقف تعیین کند. تنها 
قید و شرطی که در قانون برای میزان و نوع مهریه 
پیش بینی شده، این نکته است که چیزی می تواند 

به عنوان مهریه تعیین شود که مالیت داشته باشد. 
از این رو، هیچ سقفی برایش در هیچ جا نیست و 
مجلس نمی تواند کاری انجام دهد و اگر کاری انجام 
دهد، قاعدتا شورای نگهبان باید آن را مخالف شرع 
تشخیص دهد. مالیت داشتن به این معناست که 
برخی امور از نظر اسلام مال محسوب نمی شوند مثل 

گوشت خوک یا مثل اعضای بدن.
وی افزود:. پیش از این مجلس طرحی را آماده و 
پیش بینی کرده که تا سقف 110 سکه اگر از سوی 
زن مطالبه شود، و بدهکار که مرد است آن را پرداخت 
نکند، یا شرایط پرداخت را هم تعیین و تکلیف نکند و 
یا به نحوی از پرداخت اقساط خودداری کند، طبق 
ماده 3 قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی باید 
بازداشت شود. این در حالی است که اینک شنیده 
برای  سقف  اعمال  می خواهد  مجلس  که  می شود 
مهریه را به 14 سکه برساند. بنابراین این نکته را که ما 
بگوییم، مجلس می خواهد برای مهریه تعیین و تکلیف 
کند، اساسا صحیح نیست و مجلس چنین اختیاری 

ندارد.
آموزه های قدیمی باید اصلاح شوند

قوشه افزود: باید از این آموزه که مهریه را چه کسی 
گرفته و چه کسی داده، دور شویم. مهریه تعهد و دینی 
در  خانواده هایشان  همراه  به  بالغ  فرد  دو  که  است 
مورد آن تصمیم گرفته اند و مرد متعهد به پرداخت آن 
شده است و بهانه های دیگر که اگر قبول نمی کردم، 
پس ازدواجی صورت نمی  گرفت، نباید مطرح شود. 
زیرا هیچکس فردی را مجبور نمی کند که مهریه بالا 
را بپذیرد ولی وقتی پذیرفته و در مقابل برای آن اما و 
اگر در می آورد، قاعدتا باید به عقل و اراده آن مرد شک 

کرد؛ زیرا هیچ زور و اجباری از ابتدا نبوده است.

این وکیل دادگستری گفت: متاسفانه مردان بدون 
اینکه فکری در این زمینه کنند، مهریه های سنگین 
می رسد،  پرداختش  پای  که  وقتی  و  می پذیرند  را 
لحاظ  از  که  می کنند  مطرح  را  مختلفی  ادعاهای 
قرارداد بین افراد به هیچ عنوان قابل قبول نیست. در 
واقع باید گفت، ازدواج نوعی قرارداد است که بین زن 
و مرد منعقد شده  و مرد می تواند آن پیشنهاد را قبول 

یا رد کند.
مهریه و ابزاروارگی در دست زنان

در  زنان  متاسفانه  دادگستری  وکیل  این  گفته  به 
قوانین ما از تبعیض جنسیتی بسیار زیادی رنج می 
برند و شاید تنها ابزارشان در زمان اختلاف برای اینکه 
مرد را به پای میز مذاکرده بکشانند، همین مهریه 
است و این ابزار به نحوی دارد از آنها گرفته می شود 
یا محدود می شود و اعتراضات زنان به این دلیل است 
که اگر حقوق برابر بین زن و مرد وجود داشت و منوط 
به جنسیت افراد و کارکرد و نقش شان در خانواده نبود، 
ممکن بود زنان مهریه ای تعیین نکنند و یا اصلا بحث 

مهریه مطرح نمی شد.
اینکه  وجود  با  بسیاری  زنان  افزود:  قوشه 
می توانستند شروط ضمن عقد بگذارند، از این امر 
خودداری کرده اند و تنها یک مهریه سنگین دارند تا 
به عنوان نوعی ابزار از آن استفاده کنند و از این رو، 
تعیین سقف برای آن سبب می شود شرایط برای آنها 

سخت تر شود.
راهکار چیست؟

قوشه به راهکارهای موثر در زمینه مهریه اشاره کرد و 
گفت: بهترین راه حل این است که قانون تغییر کند. 
درست است که ما شروط ضمن عقد را داریم و این 
یک اختیار است اما اگر همین شروط قانونی شوند 
تبدیل به یک الزام قانونی می شوند. بهترین حالت 
این است که تبعیض جنسیتی که در روابط بین زنان 
و مردان است، از بین برود و زن و مرد از حقوق کامل 
و برابر برخوردار باشند و قبل از آن بهترین حالت این 
است که ما برای شروط ضمن عقد بهتر اطلاع رسانی 

کنیم و روشنگری های لازم را داشته باشیم.
قوشه در پایان گفت: مهریه به محض عقد نکاح برای 
زن است و زن مالکش می شود وبا توجه به اینکه زنان 
در تمام این سال ها حسن نیت نشان داده اند و مهریه 
را مطالبه نکرده اند یا بر اساس این امکان که از حق 
حبس خود استفاده نکرده اند، نباید این طور تعبیر 
شود که دیگر نمی توانند آن را مطالبه کنند. قطعا زنان 
برای اینکه زندگیشان پایدار بماند و ناراحتی هایی از 
ابتدای ازدواج پیش نیاید، از مطالبه مهریه خود صرف 
نظر می کنند، اما این نباید این طور تعبیر شود که آنها 

دیگر حقی بر مهریه خود ندارند.

تداوم وضعیت پرچالش مهریه؛

مشکل مهریه چه زمانی خاتمه می یابد؟

 آخرین رنگ بندی کرونایی کشور نشان می دهد طی یک هفته اخیر 6 شهر به 
شهرهای قرمز افزوده شده و با توجه به پوشش 75 درصدی واکسیناسیون، عادی 
انگاری و بی توجهی به رعایت شیوه نامه های بهداشتی به این ویروس چموش 

قدرت جولان می دهد.
اکنون 22 شهرستان قرمز، 114 شهرستان نارنجی، 201 شهرستان زرد و 111 
شهرستان آبی است، در هفته گذشته اول آبان ماه نیز شهرستان های جلفا، مرند 
در استان آذربایجان شرقی، اشنویه، بوکان، پیرانشهر در استان آذربایجان غربی، 
استهبان در استان فارس، بانه، سقز در استان کردستان، پاوه، جوانرود، روانسر، 
سرپل ذهاب  در استان کرمانشاه، چرام، کهگیلویه در استان کهگیلویه و بویر 
احمد، زرندیه در استان مرکزی و مهریز در استان یزد در وضعیت قرمز قرار داشت.   
با توجه به اینکه مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 84 میلیون و 608 
هزار و 380 دُز رسید و تا کنون 52 میلیون و 59 هزار و 237 نفر دُز اول، 32 میلیون 
و 468 هزار و 800 نفر دُز دوم و 80 هزار و 343 نفر، دُز سوم واکسن کرونا را تزریق 
کرده اند،  عادی انگاری و عدم رعایت شیوه نامه بهداشتی باعث می شود به آغاز 
موج ششم کرونا نزدیک شویم و دوباره افزایش تلفات ناشی از بیماری همانند 

مردادماه را تجربه کنیم.
به طور کلی کاهش تلفات از 700 نفر در ماه های گذشته به کمتر از 130 نفر، 
توفیق در مبارزه با کرونا محسوب می شود که البته به همت دولت سیزدهم در 
افزایش واردات واکسن و تسریع در واکسیناسیون محقق شده اما جمع بندی 
هشدارهای مسوولان نشان می دهد بدون رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله 
گذاری فیزیکی و استفاده از ماسک در اماکن شلوغ، خبری از کاهش چرخه 
انتقال ویروس یا فروکش شدت و حدت کرونا نخواهد بود و باید منتظر شکل گیری 
پیک ششم در میانه راه پنجمین پیک بود؛ دقیقا اتفاقی که در پیک چهارم رخ داد.
ضمن اینکه تجربه نشان داده طولانی شدن دوره فعالیت هر پیک به نوعی به 
شدت گرفتن فعالیت ویروس در پیک بعدی کمک خواهد کرد و هزینه مدیریت آن 
را برای کادر بهداشت و درمان سنگین تر خواهد بود. بنابراین رعایت پروتکل های 
بهداشتی توسط شهروندان و اوج گیری واکسیناسیون نه تنها کرونا را در میدان 
تاخت و تاز شکست می دهد بلکه امیدی دوباره در دل کادر درمان خسته ایجاد 

می کند.  
عادی انگاری موج ششم کرونا را تقویت می کند

برخی متخصصان هشدار می دهند، با انجام واکسیناسیون به نظر می رسد، 
برخی شهروندان رعایت دستورات بهداشتی مقابله با کرونا را کاهش داده و این 
عادی انگاری بحث ورود به پیک ششم بیماری را تقویت می کند و باید به منظور 
جلوگیری و مقابله با موج ششم کرونا باید رعایت فاصله گذاری فیزیکی با جدیت 
مورد توجه شهروندان قرار گرفته و همه دستورالعمل های بهداشتی مقابله با 
بیماری همچون شست وشوی مرتب دست ها، استفاده از ماسک و اجتناب از 

فضاهای در بسته رعایت شود.
مهرداد روانشاد دکتری ویروس شناسی پزشکی در این زمینه گفت: براساس 
برخی شواهد که در حال حاضر گزارش می شود، موج ششم کرونا هم به دلیل 
کاهش رعایت شیوه نامه های بهداشتی در سطح جامعه بروز می کند و  با آغاز 
فصل پاییز و سرد شدن هوا، میزان شیوع بیماری افزایش می یابد. بنابراین امروز 
شیوه نامه های بهداشتی باید بیش از گذشته، با جدیت و سخت گیری رعایت 

شود.
وی افزود: اکنون نیز آمار کرونا در برخی شهرهای کشور حاکی از بروز موج ششم 
این بیماری و تنها راه مقابله با شکل گیری توجه به توصیه نامه های ابلاغی است،  
در سطح اجتماعی نیز برنامه ریزی برای واکسیناسیون عمومی که در حال حاضر 
توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با جدیت دنبال می شود، آمار 

بستری در بخش مراقبت های ویژه و همچنین تلفات را کاهش می دهد.
کاهش محدودیت تشدید خیز کرونا

روانشاد تصریح کرد: براساس تجارب گذشته در این دو سال، با کاهش رعایت 
بیماری  مردمی  تجمعات  افزایش  و  محدودیت ها  بهداشتی،  شیوه نامه های 
تشدید و خیز کرونا بروز می کند. همچنین با کاهش قوانین و مقررات مقابله ای 
رعایت عمومی هم کمرنگ شده و این مساله نیز شیوع بیماری را در کشور شدت 

می بخشد.
این استاد علوم پزشکی افزود: اما براساس تجارب برخی کشورها می توان گفت، 
موج ششم کرونا به دلیل افزایش سطح واکسیناسیون در کشور، با کاهش موارد 
بستری و مرگ ومیر همراه باشد، اما میزان ابتلا به بیماری که ناشی از تضعیف 

رعایت ضوابط بهداشتی است، تغییر نمی یابد.
تمامی  لغو  نیز  جامعه  سطح  در  بیماری  کاهش  با  کرد:  تصریح  روانشاد 
محدودیت ها و شیوه نامه های بهداشتی می تواند کشور را در معرض خطر قرار 
دهد. ویروس کرونا در سراسر دنیا در حال گردش است و با لغو قوانین و ضوابط 

مقابله ای، ویروس کرونا میزبان خاص خود را پیدا و آلودگی را گسترش می دهد.
وی توضیح داد: در حال حاضر همچنین بحث خیز ششم کرونا با شیوع آنفلوآنزا 
همراه شده در این فصل، در و پنجره ها نیز به دلیل سرما، در اماکن سرپوشیده 
بسته و این امر نیز شیوع آنفلوآنزا و کووید19 را شدت می بخشد، سیاست گذاری 
در سطح کلان جامعه و همچنین در سطوح فردی باید مبتنی بر قوانین مقابله ای 
با کرونا؛ تاکید بر استفاده از ماسک و فاصله گذاری فیزیکی و غیره  باشد، در غیر 
اینصورت خیزهای کرونا ادامه دار و شیوع بیماری نیز هرازگاه شدت خواهد گرفت.
واکسیناسیون، رعایت شیوه نامه های بهداشتی و انجام تست غربالگری سه 

مثلث اصلی 
دبیر کمیته علمی کشوری کرونا نیز در این زمینه گفت: واکسیناسیون، رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی، انجام تست های غربالگری و بیماریابی به موقع سه 
پایه اساسی است که ما را از پیک ششم بیماری کرونا دور نگه می دارد، هرچند 
واکسیناسیون با سرعت زیاد در حال انجام است، اما در کنار آن مردم باید همچنان 

پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند.
حمیدرضا جماعتی تصریح کرد: اصول بهداشتی از سوی اصناف و همچنین در 
مراکز پر ازدحام و شلوغ از جمله حمل و نقل عمومی باید به دقت رعایت شود. اما 
اگر مردم پروتکل های بهداشتی را رعایت نکنند و تست های غربالگری از بیماران 

انجام نشود، لغو دورکاری می تواند به ایجاد موج ششم کمک کند.
آنچه مسلم است سهل انگاری، عادی سازی و نداشتن آگاهی و به دنبال آن عدم 
رعایت پروتکل های بهداشتی مانع شکستن زنجیره انتقال بیماری شده و این 
موضوع بسیار نگران کننده است. از سوی دیگر هنوز تعداد افرادی که تمایلی 
به تزریق واکسن ندارند زیاد است واین افراد در صورت ابتلا به کرونا در معرض 

خطرات بسیاری قرار دارند.  

کاهش محدودیت تشدید خیز کرونا را به همراه دارد؛

عادی انگاری کرونا را 
چموش تر می کند
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 رییس خانه اقتصاد ایران مطرح کرد:

هدر رفت منابع ملی
 با عرضه ارز ۴۲۰۰ تومانی

 
رییس خانه اقتصاد ایران گفت: به کار گرفتن ارز 4200 تومانی برای برخی از 
کالاها و ایجاد برخی محدودیت ها نوعی خیانت به اقتصاد کشور تلقی می شود؛ 

این اقدام باعث بدنامی بخش خصوصی و هدر رفت منابع کشور است.
"ابراهیم جمیلی" به صحبت های مطرح شده در خصوص حذف ارز 4200 
تومانی و تاثیر آن بر اقتصاد کشور اشاره کرد و افزود: بهتر است تا هر چه زودتر این 
اتفاق به مرحله اجرا برسد و شاهد حذف ارز 4200 تومانی در اقتصاد کشور باشیم.
وی با تاکید بر اینکه ارز 4200 تومانی تاکنون هیچ دردی را از اقتصاد کشور 
درمان نکرده است، گفت: وجود چنین ارزی در کشور فقط باعث اختصاص این 
ارز به برخی از کالاها، فراهم شدن زمینه فساد در اقتصاد کشور و نیز ایجاد دلالی 

در بازار کالاهای مختلف شده است.
جمیلی خاطرنشان کرد: طبق آمار ارائه شده با وجود اختصاص ارز 4200 
تومانی به برخی از کالاها، اما آن کالا وارد کشور نشد و در اختیار مصرف کننده قرار 
نگرفت. رییس خانه اقتصاد ایران معتقد است که به کار گرفتن ارز 4200 تومانی 
برای برخی از کالاها و عدم ورود آن به کشور نوعی خیانت به اقتصاد کشور تلقی 
می شود؛ همچنین این اتفاق باعث بدنامی بخش خصوصی و هدر رفت منابع 

کشور خواهد شد.
وی ادامه داد: ممکن است در صورت ورود کالا به کشور با ارز آزاد، شاهد افزایش 
قیمت کالا، کاهش قدرت خرید مردم و تحت فشار قرار گرفتن آنها باشیم اما این 
موضوع باید مدنظر مسوولان حاضر در کشور باشد که به هیچ عنوان راه حمایت از 

اقشار آسیب پذیر در حوزه ارز 4200 تومانی قرار ندارد.
جمیلی اظهار داشت: در دولت های گذشته از این دست اقدامات برای حمایت 
از اقشار آسیب پذیر در دستور کار قرار می گرفت اما بعد از مدتی مسوولان تحت 
تاثیر اقدامات به کار گرفته شده، شاهد تولید رانت در کشور بودند که این امر باعث 

شد تا تصمیماتی برای جلوگیری از اجرای آن در کشور اتخاذ شود.
به گفته رییس خانه اقتصاد ایران، باید تلاش کرد تا بتوان از طریق تقویت تولید و 
صادرات، زمینه تنوع برای ارزآوری در کشور فراهم شود و کاهش قیمت ها به جای 

توزیع ارز به واسطه افزایش تولید صورت بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که از طریق ارز ٤٢00 تومانی قادر به کسب رانت در 

کشور بودند؛ باعث فضاسازی منفی و ضرر و زیان مردم شدند.
جمیلی اظهار داشت: پیشنهاد ما این است که دولت از حذف 4200 تومانی 
ترسی نداشته باشد، باید سمت و سویی پیش رفت که منابع کشور به صورت بهینه 
مورد استفاده باشد. رییس خانه اقتصاد ایران تاکید کرد: تا زمانی که منابع کشور 
به صورت بهینه استفاده نشود، شاهد یارانه های پنهان در کشور خواهیم بود که به 

عنوان بزرگترین عارضه منفی در کشور تلقی می شوند.

رئیس کل بیمه مرکزی :

کارت های بانکی بیمه می شوند
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: طبق برنامه ریزی انجام شده به زودی کارت های 

بانکی و اعتباری شهروندان تحت پوشش بیمه قرار می گیرند.
غلامرضا سلیمانی افزود: رایزنی های لازم برای آغاز تحت پوشش بیمه قرار دادن 

کارت های بانکی در حال انجام است.
از  وی اضافه کرد: متاسفانه طی سال های اخیر سوءاستفاده های متفاوتی 
کارت های بانکی شهروندان انجام شده که ورود صنعت بیمه به این حوزه می تواند 

خدمات ارزنده ای برای مردم داشته باشد.
سلیمانی با تاکید بر اینکه صنعت بیمه باید به بخش های مختلف زندگی مردم 
ورود و آنان را تحت پوشش کامل قرار دهد، گفت: هدف اصلی صنعت بیمه باید 

کاهش دغدغه های مردم باشد. 
رئیس کل بیمه مرکزی با بیان اینکه در سطح نفوذ بیمه ضعف های اساسی در 
کشور احساس می شود، ادامه داد: بسیاری از اموال کشور تحت پوشش بیمه 

نیستند و همین مورد یک ایراد اساسی است. 
وی با اشاره به ضرورت توسعه صنعت بیمه در کشور، گفت: صنعت بیمه در موارد 
مختلفی می تواند در کنار مردم باشد، ولی متاسفانه بیشترین تمرکز خود را بر روی 

بیمه شخص ثالث گذاشته است.
 ضمانت نامه های بیمه ای مورد غفلت واقع شده است

سلیمانی با اشاره به اینکه ضمانت نامه های بیمه ای مورد غفلت واقع شده، 
افزود: امروزه ضمانت نامه های بانکی به یکی از منابع درآمدی بانک ها تبدیل شده 
است؛ اگر استفاده از ضمانت نامه های بیمه ای آن طور که شایسته آن است در 

سطح جامعه رایج شود، صنعت بیمه کشور متحول می شود.
وی همچنین به برخی اقدامات انجام شده برای کاهش وابستگی بیمه ها به بیمه 
مرکزی اشاره کرد و افزود: بخش خصوصی صنعت بیمه در کشور باید بیش از پیش 

تقویت شود. 
مرکز ارزیابی ریسک راه اندازی شده است

رئیس کل بیمه مرکزی از راه اندازی مرکز ارزیابی ریسک بیمه ها نیز خبرداد و 
گفت: این مرکز تایید فنی ریسک های تعیین شده را بر عهده دارد.

 وی با بیان اینکه قانون بیمه کشور یکی از قوانین مطرح جهانی محسوب 
می شود، گفت: این قانون هرچند قدیمی است، اما همچنان یکی از بهترین 
با  که  نشست هایی  طی  راستا  همین  در  می شود؛  محسوب  موجود  قوانین 
کمیسیون اقتصادی مجلس داشتیم به آنان اعلام شد که نباید دستکاری زیادی 

در این قوانین داشته باشند.

یک فعال حوزه کار :
افزایش حقوق کارگران تابع کارمندان نیست

یک فعال حوزه کار با بیان اینکه افزایش حقوق کارگران در شورای عالی کار 
مصوب می شود و تابع دستورالعمل دولت برای کارمندان نیست، تاکید کرد: در 
شرایطی که افزایش هزینه ها امرار معاش برای جامعه کارگری حتی بازنشستگان 
را دشوار کرده لازم است که در تعیین دستمزد 1401 توجه به هزینه های سبد 

معیشت به طور جدی مدنظر قرار گیرد.
ناصر چمنی ، با بیان اینکه افزایش حقوق کارگران و کارمندان تابع دو قانون 
مجزا است،  اظهار کرد: اینکه برخی نگرانی ها نسبت به افزایش حقوق و دستمزد 
کارگران وجود دارد که مبادا افزایشی که برای کارمندان در بودجه لحاظ شده 
برای حداقل بگیران هم درنظر گرفته شود شدنی نیست؛ چون حقوق کارگران و 
کارمندان دو قانون مجزا است، افزایش حقوق کارمندان در قانون بودجه می آید 

ولی افزایش حقوق کارگران در شورای عالی کار مصوب می شود.
و لشگری  بازنشستگان کشوری  ادامه داد: وقتی همسان سازی حقوق  وی 
درمورد  ولی  می دهند  دولت  خزانه  از  را  اش  بودجه  ردیف  می گیرد،  صورت 

بازنشستگان تامین اجتماعی می گویند باید از جیب خودتان بدهید.
چمنی با بیان اینکه تعیین حداقل مزد کارگران تابع دستورالعمل دولت برای 
کارمندان نیست، افزود: کارمندان دولت علاوه بر حقوق، مزایایی هم در فیش 
دارند که شاید از حقوق پایه کارگران بیشتر باشد و از امکانات و شرایطی که به 
معاش  امرار  حداقلی  حقوق  با  و  نیستند  برخوردار  می گیرد،  تعلق  کارمندان 
می کنند. این فعال کارگری با تاکید بر توجه به معیشت خانوارهای کارگری در 
تعیین دستمزد 1401 گفت: معتقدم ابتدا باید به وضع معیشت کارگران رسیدگی 

و یک دستمزد منطقی تعیین کنیم بعد به مسایل رفاهی آنها بپردازیم.
چمنی تصریح کرد: وقتی کارگری نمی تواند 15 روز سفره خود را با حداقل ها پر 
کند یا مایحتاج اولیه و مرغ و گوشت خانه را بخرد یا وقتی در آمارها اعلام می شود 
که برنج و گوشت نسبت به سال گذشته 35 تا 40 درصد کاهش فروش داشته 
نشان می دهد که قدرت خرید جامعه کارگری حتی بازنشسته به شدت کاهش پیدا 
کرده است. به گفته وی افزایش هزینه ها و تورمی که کارگران با آن دست به گریبان 
هستند باعث شده تا شرایط زندگی و امرار معاش آنها سخت تر شود و می  طلبد که 
در دستمزد 1401 توجه به هزینه های سبد معیشت خانوارهای کارگری و حمایت 

از کارگران و حداقل بگیران به طور جدی در دستور کار قرار گیرد.

یک کارشناس بازار سرمایه با انتقاد از قیمت گذاری دستوری، گفت: حذف 
اقتصاد  جایگزین  واقعی  اقتصاد  می شود،  باعث  دستوری  قیمت گذاری 

زیرزمینی شده و زمینه تضعیف رانت و دلالی در بازار فراهم شود.
"امیرعلی امیرباقری" به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت اشاره 
کرد و افزود: بازار سهام در اوایل و اواسط هفته گذشته همچنان با فشار فروش 
مواجه بود اما در پایان هفته قدری از فشار فروش کاسته شد و شاهد افزایش 
سمت تقاضا در این بازار بودیم، همچنین به دنبال چنین روندی برخی از 

نمادها به آستانه صف خرید رسیدند.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: نکته ای که اکنون در بازار پررنگ 
شده میزان عرضه در بازار است که پرشتاب نیست و در مقابل ورود نقدینگی به 
سمت تقاضا هم چندان پرقدرت نبوده است که همین امر باعث ایجاد تردید 

در رفتار سهامداران خواهد شد.

وی با تاکید بر اینکه پول های پرقدرت عمدتا در سپرده های بانکی و صندوق 
های سرمایه گذاری با درآمد ثابت در انتظار ایجاد روندی قوی در معاملات بازار 
سهام هستند، گفت: مباحث مربوط به تحلیل های بنیادی باید یاری کننده 
این مسایل باشند، در غیر این صورت پس از رشد چند روزه دوباره شاهد حرکت 
اصلاحی در بازار خواهیم بود و شاخص بورس به نقطه اول باز می گردد، از این 
رو می توان گفت بازار در کوتاه مدت ادامه دهنده روند نوسانی خود خواهد بود. 
امیرباقری با بیان اینکه مسایل سیاسی جزو مباحثی هستند که در رأس عوامل 
خارجی قرار دارند، اظهار داشت: این ابهام به مرور در حال برطرف شدن و 
کنار رفتن از بدنه بازار است و می تواند به مرور تاثیرگذار بر تغییر روند معاملات 

بورس باشد.
سیاست  به  مربوط  موارد  کرد:  خاطرنشان  سرمایه  بازار  کارشناس  این   
خارجی، برجام و پول های بلوکه شده تاثیرگذار بر نرخ ارز خواهند بود و باعث 

ایجاد فشار بر روند بازار می شوند، اما افزایش نقدینگی می تواند روند نزولی 
بازار را که تحت تاثیر اتفاقات سیاسی رخ می دهد خنثی کند و ضربه گیر ریزش 

بازار باشد.
وی با تاکید بر اینکه اکنون دو منبع می تواند باعث ایجاد فشار در بازار و تامین 
منابع مالی از طریق این بازار شود، خاطرنشان کرد: بحث خوراک یا مواد اولیه 
به طور حتم در بهای تمام شده کالا منعکس می شود و می تواند تاثیرگذار بر 

قیمت سهام شرکت ها در بازار باشد.
امیرباقری به موضوع وضع مالیات و اعمال عوارض بر شرکت ها اشاره کرد 
و گفت: دولت باید از طریق مالیات، کسری بودجه خود را تامین و هزینه های 

جاری را پرداخت کند.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: این نکته باید مدنظر باشد که فعالان 
بازار در حالت کلی مخالف آزادسازی قیمت ها نیستند اما اعتقاد بر این است 
که براساس وضعیت حاکم در بازار آزاد، آزادسازی قیمت ها باید در سمت 
فروش و بهای تمام شده رخ دهد تا اقتصاد واقعی جایگزین اقتصاد زیرزمینی 

شود و زمینه نابودی رانت و دلالی در بازار را فراهم کند.
 وی با تاکید بر اینکه اگر دولت می خواهد بهای تمام شده و نرخ خوراک را 
واقعی سازی کند  باید دست از قیمت گذاری دستوری بردارد، گفت: دولت 
بارها به این موضوع اشاره داشته است که قیمت گذاری دستوری جز رانت 
و فساد چیزی را به همراه ندارد و فعالان بازار سرمایه امیدوارند تا دولت این 
شعار را تا زمان تحقق کامل دنبال کند و سرمایه گذاران حاضر در بازار سرمایه از 

آزادسازی قیمت ها در کلیت اقتصاد منتفع شوند.
امیرباقری به روند معاملات در بازارهای جهانی اشاره کرد و افزود: طی دو 
هفته گذشته اتفاق خاصی در حوزه قیمت های جهانی رخ نداده است، بعد از 
رشدهای اخیر در قیمت های جهانی و به ویژه نرخ گاز شاهد تاثیر آن بر شرکت 

های شاخص ساز و بزرگ بودیم که از خوراک گازی برخوردارند.  
 این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: افزایش قیمت گاز به تبع بر سود 
این شرکت ها تاثیرگذار خواهد بود؛ بنابراین در کوتاه مدت و میان مدت نباید 
انتظار حرکات انفجاری در کلیت بازار سرمایه و دیگر بازارهای سرمایه گذاری 

)طلا، سکه، ارز، مسکن خودرو و سپرده های بانکی( داشت.
وی با بیان اینکه بازارها بعد از رشد قیمت به سمت ورود در فضای رکودی 
پیش می روند، گفت:  انتظار داریم تا اتفاقات سال های گذشته در اقتصاد 
کشور تکرار نشود و شاهد سیکل های رونق و رکود که خود را در اقتصاد کشور 
نشان داد و باعث آسیب به همه اقشار اقتصادی و سرمایه گذاران شد، نباشیم.
امیرباقری گفت: در راس این اتفاق، بحث نقدینگی مطرح است که امیدواریم 
مهار شده و تورم فعلی کشور که متاسفانه همگام با تولید واقعی بخش اقتصاد 

نیست تا حدودی کنترل شود.

کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

تضعیف اقتصاد زیرزمینی و رانت خواری با حذف قیمت گذاری دستوری

یک کارشناس اقتصادی :

بودجه باید بر اساس واقعیت ها بسته شود
یک کارشناس اقتصادی گفت: برای بستن بودجه باید 
واقعیت ها در نظر گرفته شود در غیر این صورت، بودجه با 

کسری زیادی همراه خواهد بود.
خوش چهره افزود: همه دولت ها با این ادعا که بودجه 
خود را بدون کسری می بندند کار خود را آغاز می کنند، اما 

صرف گفتار این امر محقق نمی شود. 
باید در نحوه بودجه بندی ظرفیت ها و  وی ادامه داد: 
ملاحظات در نظر گرفته شود تا با آگاهی این اقدام انجام 

شود.
حال  در  که  این  به  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  این 
حاضر و در دولت فعلی تفاوت چندانی با دوره های قبل 
وجود ندارد گفت: در دولت فعلی روحیه تلاش کردن قابل 
ملاحظه است، اما این که آیا دولت بتواند بدون کسری 

بودجه را ارائه دهد هنوز زود است.
بودجه  تدوین  در  باید  که  این  به  توجه  با  خوش چهره 
واقعیت ها در نظر گرفته شود افزود: در بودجه دو ستون 
بودن  واقعی  غیر  معمولا  و  دارد  وجود  درآمد ها  و  هزینه 

هزینه ها سبب ایجاد کسری بودجه می شود.
وی گفت: برخی اقداماتی که در دوره قبل انجام شد 
سبب تورم زا شدن در برخی مولفه ها و اثرگذاری آن ها روی 

متغیر های تاثیرگذار و به دنبال آن افزایش هزینه ها شد
خوش چهره افزود: در ستون درآمد ها نیز باید عناصر پایه، 

قابل اتکا و دسترسی باشد.
وی گفت: یکی از درآمد های قابل اتکای بودجه، مالیات 

است که نشان می دهد اگر دولت ها بتواند آن را به صورت 
از  بالایی  بسیار  رقم  کنند  کسب  راه درست  از  و  عادلانه 

هزینه های دولت قابل پوشش خواهد بود.
خوش چهره افزود: سیاست های مالی و سیاست های 
ارزی دولت باید در کنار هم و با سازگاری در نظر گرفته 
شود تا دولت بتواند برای امور زیربنایی هزینه های نظامی 

و آموزشی مورد استفاده قرار دهد.
عنصر  این  به  دولت  گفت:  اقتصادی  کارشناس  این 
کلیدی که دریافت مالیات به صورت عادلانه است دستیابی 
کامل ندارد و متاسفانه بودجه به درآمد های نفتی متکی 

است.
 هنوز اقتصاد به صورت شفاف عمل نمی کند 

وی با بیان این که بودجه با ارز نفت بسته می شود گفت: با 
این اقدام دولت هم خودش و هم مردم را متضرر کرده، زیرا 
ارزی که از طرف دولت با درآمد های نفتی به جامعه عرضه 
می شود بیشتر توسط واردکنندگان و سوداگران خریداری 

می شود.
 خوش چهره گفت: متاسفانه راحت ترین راه درآمد های 
و همه  بوده  نفت  از صادرات  ارز حاصل  فروش  از  دولت 
دولت ها به بهای کاهش ارز پول ملی نسبت به این امر 

مبادرت می کنند. 
وی افزود: مواردی که هنوز در دولت جدید شفاف نشده، 
بازار تورمی و سیاست ها و اقداماتی است که سبب تثبیت 
پول ملی نشده و به همین دلیل هنوز کارشناسان دیدگاه 

روشنی در خصوص بودجه سال آینده ندارند.
 خوش چهره گفت: در اقتصاد ما، اقتصاد زیرزمینی، 
سوداگری در ارز و سکه و جریانات این چنینی بسیار زیاد 
بوده و هنوز اقتصاد به صورت شفاف عمل نمی کند و با 
توجه به این که دولت ها در گرفتن حقوق خود بی اراده 
را  مالیاتی خود  درآمد های  نمی توانند  و ضعیف هستند 

افزایش دهند.
 وی ادامه داد: در صورتی که افراد با درآمد های بالا را به 
جای حقوق بگیران مجبور به پرداخت مالیات کند بخش 

زیادی از کسری بودجه جبران می شود. 
این کارشناس اقتصادی گفت: در برخی از دولت ها به 
و  ویژه می شود  توجه  ملی  زمین های  و  ملی  دارایی های 
آن ها مبادرت به فروش مراتع و زمین های ملی می کنند 
که امیدواریم این اقدام در دولت جدید انجام نشود، زیرا کار 

بسیار خطرناکی است.
 خوش چهره اضافه کرد: دولت در شرایط رکود تورمی، 
با  امیدواریم  و  می کند  تجربه  را  سختی  بسیار  شرایط 

عقلانیت و تدبیر کار های خود را پیش ببرد.

آمار تولید انواع خودروها نشان می دهد که علیرغم اینکه هر ساله بر میزان تقاضای 
خودرو افزوده می شود اما در مجموع شش ماهه نخست امسال تعداد سواری های 
تولیدی تنها 3.4 درصد بیشتر از میزان تولید آن ها در مدت مشابه سال گذشته است؛ 
این در حالیست که در مقایسه آمار تولید شش ماهه نخست 1399 و 1400 تولید 

کامیون، کامیونت و کشنده رشد بالغ بر 66 درصدی را تجربه کرده است.
به گزارش ایسنا، طبق آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت، طی شش ماه نخست 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب تولید کامیون، کامیونت و کشنده 
66.4 درصد بیشترین افزایش تولید را در میان تولید انواع خودروها ثبت کرده و پس 
از آن کمباین )ماشین های برداشت محصولات دانه دار کشاورزی( و انواع اتوبوس، 
مینی بوس و ون به ترتیب در جایگاه دوم و سوم قرار دارند. انواع سواری کمترین میزان 
افزایش تولید )3.4 درصد( را به خود اختصاص داده و تولید وانت ها کاهشی شده 

است.
از شش نوع خودرو تولیدی نیمه نخست امسال مورد بررسی، تنها دو نوع خودرو رشد 
به نسبت قابل توجهی داشته و الباقی زیر 10 درصد هستند. مهمتر اینکه سواری ها 
باتوجه به اینکه همیشه پرتقاضا و پرتیراژ هستند کمترین رشد تولید را داشته اند. این 
در حالیست که هفته گذشته وزیر صنعت، معدن و تجارت قول داد تا پایان سال بالغ 
بر 100 هزار دستگاه خودرو بیش از هدف گذاری تعیین شده به مرحله تولید خواهد 
رسید. بر این اساس تولید خودرو در سال آینده به یک  میلیون و 600 دستگاه هم 

می رسد و بدین ترتیب دیگر قرعه کشی نخواهیم داشت.
سوال اینجاست که چنانچه همین روال افزایش نهایتا زیر پنج درصدی ادامه داشته 

باشد، چگونه به تولید یک میلیون و 600 دستگاه خودرو در سال آینده خواهیم رسید 
و آیا قرعه کشی حذف خواهد شد؟ یا قرار است چه اتفاق شگفت انگیزی در نیمه دوم 

سال رخ دهد که تولید آنطور که وزیر صمت انتظار دارد، افزایشی شود؟
طبق آمار، از ابتدای سال جاری تا پایان شهریورماه 441 هزار و 400 دستگاه از 
انواع خودرو سواری تولید شده که نسبت به تعداد دستگاه سواری تولید شده در نیمه 
ابتدایی سال گذشته که برابر 426 هزار و 700 دستگاه بوده است، 3.4 درصد افزایش 
یافته است که کمترین میزان افزایش تولید انواع خودروها در نیمه نخست امسال 

است.
در مقابل اما بیشترین افزایش تولید خودرو در شش ماهه امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، متعلق به خودروهای سنگین باری است که 66.4 درصد افزایش 
یافته است. آمار تولید کامیون، کامیونت و کشنده از 2497 دستگاه در مدت مذکور 

سال گذشته به 4155 دستگاه در شش ماهه 1400 رسیده است.
پس از آن تولید کمباین  با رشد 17.5 درصدی در مجموع شش ماهه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 335 دستگاه رسیده است. طی شش ماهه 

ابتدایی سال گذشته 285 دستگاه کمباین تولید شده بود.
تولید انواع اتوبوس، مینی بوس و ون نیز با 9.9 درصد افزایش تولید در شش ماهه 
امسال نسبت به شش ماهه 1399، از 828 دستگاه در شش ماهه نخست سال 

گذشته به 910 دستگاه رسیده است.
همچنین تولید تراکتور نیز از 9157 دستگاه تولیدی در نیمه ابتدایی سال گذشته 
به 9457 دستگاه در مدت مذکور سال جاری رسیده و رشد 3.3 درصدی را تجربه 

کرده است. میزان تولید وانت ها در مجموع شش ماهه امسال تنها آمار کاهشی میزان 
تولید انواع خودروها در شش ماهه نخست امسال است. در حالیکه در نیمه ابتدایی 
سال 1399 حدود 39 هزار و 521 دستگاه وانت تولید شده بود، میزان تولید آن در 
نیمه نخست امسال به 34 هزار و 510 دستگاه رسیده است که بیانگر کاهش 12.7 
درصدی تولید وانت هاست. لازم به ذکر است علاوه بر این ها، میزان تولید لاستیک 
خودرو نیز در شش ماهه امسال نسبت به همین مدت در سال گذشته که 131 هزار و 

500 تن بوده، به 125 هزار و 8500 تن رسیده و افت 4.6 درصدی را رقم زده است.

با رشد تنها 3.4 درصدی تولید در ٦ ماهه امسال؛
تولید ١.٦ میلیون دستگاه خودرو در ۱۴۰۱ شدنی است؟

رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی با اعلام افزایش 
از  استفاده  دلیل  به  کشاورزی  مزارع  تولید  درصدی   35
ماشین آلات، گفت: در حوزه صنعت ماشین های کشاورزی هم 

به خوداتکایی 90 تا 95 درصدی رسیده ایم.  
»کامبیز عباسی« افزود: در طی 10 سال اخیر و با سرمایه 
گذاری بیش از 20 هزارمیلیارد تومانی در حوزه مکانیزاسیون 
کردیم.    تجربه  را  بی سابقه  تاریخی  جهش  یک  کشاورزی، 
رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی اظهارداشت: یکی 

از رویکردهای اساسی، اهمیت دادن به برگزاری نمایشگاه ها از 
جمله نمایشگاه کشاورزی آیفارم در سطح کشور بود،  چنانچه 
این نوع نمایشگاه ها در کشور، رشد و توسعه خوبی دارند. وی با 
اشاره به این مهم که به واسطه توسعه این نمایشگاه ها توانسته 
ایم فناوری های نوین را به عرصه تولید محصولات کشاورزی 
وارد کنیم ادامه داد:  از جمله اهداف و رسالت های مرکز توسعه 
مکانیزاسیون کشاورزی ارتقاء کمی و کیفی تولید محصولات و 
ماشین های کشاورزی است که با معرفی فناوری ها به بخش 

از افزایش تولید به واسطه  بالغ بر 35 درصد  مکانیزاسیون، 
حضور ماشین در عرصه مزارع کشور اتفاق افتاده است. عباسی 
گفت: در طی 10 سال اخیر در حوزه مکانیزاسیون کشاورزی 
و اهمیت بخشیدن به این بخش یک جهش تاریخی  بی سابقه 
را تجربه کردیم، به  طوری که در مکانیزاسیون کشاورزی بیش از 
20 هزارمیلیارد تومان سرمایه گذاری صورت پذیرفت که این امر 
موجب توسعه کمی وکیفی، ارتقاء شاخص های مکانیزاسیون 
و همچنین رونق فعالیت های بخش تولید ماشین ها و ادوات 

مکانیزاسیون  توسعه  مرکز  رییس  است.  گشته  کشاورزی 
کشاورزی کشور با بیان اینکه برگزاری نمایشگاه کشاورزی می 
تواند این فضا را مهیا کند که ما با ماشین ها و ادوات کشاورزی 
نوین، لوازم و تجهیزات آبیاری و نهاده های اثرگذار در تولید آشنا 
شویم، اظهارداشت: نمایشگاه بین المللی کشاورزی آیفارم 
که در تاریخ 11 تا  14 آبان ماه برگزار می شود با پتانسیل ها 
و ظرفیت های بالا و مناسبی که دارد، شرایط مناسبی برای به 

نمایش گذاردن توانمندی های بخش کشاورزی دارد.

رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی کشور مطرح کرد:

خوداتکایی بیش از ۹۰ درصدی کشور در بخش ماشین آلات کشاورزی 
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هیات بسکتبال استان قم اعلام کرد: تیم ملی ایران 
با 9 تن از اعضای کادر فنی و بازیکنان تیم بسکتبال 
بانوان شیمیدر قم در رقابت های 2021 کاپ آسیا به 

مصاف حریفان خود می رود.
به گزارش هیات بسکتبال قم، بعد از سپری شدن 
چهار هفته از دیدارهای دور مقدماتی فصل 1400 
لیگ برتر بسکتبال بانوان باشگاه های کشور، اردوی 
آماده سازی تیم ملی زنان ایران برای حضور موفق در 
مسابقات کاپ آسیا آغاز شد تا این تیم با قدرت برابر 

حریفان صف آرایی کند.
بعد از جلسات مختلف تمرینی، سرانجام اسامی 
12 نفر منتخب کادر فنی برای اعزام به مسابقات زنان 
سطح B کاپ آسیا اعلام شد،  در شرایطی که هفت 
بازیکن به همراه سرمربی و مدیرفنی تیم بسکتبال 
شیمیدر در کاروان تیم اعزامی کشورمان در این دوره 

از رقابت ها حضور دارند.
این در حالی است که تیم بسکتبال شیمیدر قم 
در فصل جاری رقابت های لیگ برتر بسکتبال زنان 

باشگاه های کشور در گروه نخست مقدماتی جای 
دارد و با کسب چهار برد متوالی مقابل تیم های امرتات 
تهران، گروه بهمن، شهرداری گرگان و آکادمی ای زی 

بسکتبال تهران با هشت امتیاز صدرنشین است.
برتر  لیگ  در  ها  شیمیدری  موفق  حضور  نتیجه 
تینا  اسماعیل زاده،  معصومه  انتخاب  بسکتبال 

عیسائیان، فائزه شهریاری، شادی عبدالوند، آناهیس 
خداوردیان، کیمیا یزدیان طهرانی و آیدا گل محمدی 
برای همراهی تیم ملی ایران در این دوره از رقابت های 

آسیایی است که از نیمه دوم آبان آغاز می شود.
در  قم  شیمیدر  تیم  سرمربی  متشرعی  شایسته 
فصل 1400 لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور 
فنی  مدیر  آقاجانی  اودت  و  سرمربی  عنوان  به  نیز 
تیم شیمیدر به عنوان سرپرست تیم ملی همراه تیم 
کشورمان در مسابقات آسیایی خواهند بود در حالی 
که قهرمان این دوره از رقابت ها به دسته A کاپ آسیا 

صعود می کند.
مسابقات سطح B کاپ آسیا از 16 تا 22 آبان ماه 
جاری در اردن برگزار می شود و ایران در گروه اول با 
تیم های سوریه و لبنان همگروه است. در گروه دوم 

نیز اندونزی، قزاقستان و اردن قرار دارند.
تیم ایران در بازی نخست خود در این رقابت ها روز 
یکشنبه 16 آبان از ساعت 16 محلی به مصاف لبنان 
می رود و در دومین دیدار خود نیز دوشنبه 17 آبان 

ساعت 16 محلی در برابر تیم سوریه قرار می گیرد.

ورزشی

تیم فوتبال استقلال در حساس ترین دیدار هفته سوم لیگ برتر باشگاه های ایران 
مقابل تراکتور به برتری ارزشمند یک بر صفر دست یافت.

تیم های استقلال و تراکتور در حساس ترین دیدار هفته سوم لیگ برتر باشگاه های 
ایران روز شنبه از ساعت 18 در ورزشگاه آزادی روبروی یکدیگر قرار گرفتند.

قضاوت این دیدار را »سید رضا مهدوی« با کمک های »امیررضا آشور ماهانی« و 
»محمد صالح عرب آبادی« برعهده داشت.

استقلال با فرهاد مجیدی در شرایطی به مصاف تراکتور رفته است که در دو هفته 
ابتدایی لیگ برتر هوادار و ذوب آهن را از پیش رو برداشته است و می خواست با غلبه 
بر تراکتور علاوه بر این که تعداد امتیازاتش را به عدد 9 می رساند بهترین شروع را در 

تاریخ لیگ برتر جشن بگیرد.
از طرف دیگر تراکتور که در هفته اول شکست سنگین چهار بر یک را مقابل 
گل گهر سیرجان تجربه کرد در گام دوم نفت مسجد سلیمان را با سه گل از پیش رو 

برداشت، به دنبال حفظ روند رو به رشد خود مقابل استقلال بود.
در دقیقه 24 شوت سنگین وریا غفوری از پشت محوطه جریمه با واکنش خوب 
محمدرضا اخباری به کرنر رفت تا بهترین موقعیت استقلال در نیمه اول از دست 

برود.
در دقیقه 28 سانتر محمد دانشگر از جناح راست با ضربه سر یامگا همراه شد اما 

ضربه سر این بازیکن با اختلاف کمی به خارج رفت
در دقیقه 40 پاس در عرض جعفر سلمانی به امیرحسین حسین زاده رسید اما 

ضربه کم دقت این بازیکن با اختلاف زیادی به اوت رفت.
در دقیقه 54 ارسال کرنر مهدی مهدی پور به سیاوش یزدانی رسید و این بازیکن که 
در حالت نامتعادل قرار داشت با پاس پشت پا به توپ ارتفاع داد و ارسلان مطهری با 

ضربه سر دیدنی دروازه محمدرضا اخباری را باز کرد.
در دقیقه 69 حرکت وریا غفوری از سمت چپ با خطای علی فتحی به روی 
کاپیتان استقلال همراه شد تا داور مسابقه یک پنالتی به سود آبی ها اعلام کند. 
وریا غفوری که در هفته اول نیز مقابل هوادار یک پنالتی را از دست داده بود، دوباره 

پشت توپ ایستاد و آن را به تیرک دروازه کوبید تا استقلال به گل دوم نرسد.
سیاوش یزدانی در دقیقه 77 به دلیل مصدومیت نتوانست به بازی ادامه دهد و 

جای خود را به عارف آقاسی داد.
دراگان اسکوچیچ، سرمربی تیم ملی ایران به همراه وحید هاشمیان در ورزشگاه 

آزادی حاضر بود و دیدار استقلال و تراکتور را از نزدیک تماشا کرد.
پیش از شروع مسابقه فرهاد مجیدی به سمت فیروز کریمی رفت و با سرمربی 

تراکتور خوش و بش کرد. مجیدی در تیم های استقلال و بهمن شاگرد فیروز کریمی 
بود.

رودی ژستد مهاجم جدید استقلال که امروز به صورت رسمی با استقلال قرارداد 
امضا کرد با حضور در جایگاه ویژه بازی تیم جدیدش را از نزدیک تماشا کرد.

خداداد افشاریان رییس کمیته داوران و عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال در 
ورزشگاه آزادی حضور دارد. وی ناظر داوری این مسابقه نیز هست.

سومین بُرد متوالی استقلال؛
 گیتار ارسلان در آزادی به صدا درآمد

  

رییس هیات کبدی استان از دعوت دو کبدی 
کار قمی به اردوی تیم ملی کبدی بزرگسالان 
کشور برای حضور در بازی های آسیایی پیش 

رو خبر داد.
اصغر  علی  داشت:  اظهار   ، رشیدی  مسلم 
وفایی و مهرشاد چاقری از جوانان مستعد قمی 
به اولین اردوی تیم ملی کبدی بزرگسالان کشور 
جهت آماده سازی المپیک آسیایی که از تاریخ 
قزوین  استان  میزبانی  به  آبان  الی 14  هفت 

برگزار می گردد دعوت شدند.
وی ادامه داد: همچنین حمید میرزایی نادر 
دیگر کبدی کار با استعداد قمی نیز برای اولین 
بار به لیگ ستارگان جهان )پروکبدی (که در کشور هندوستان برگزار میشود راه یافته و با قرارداد قابل توجهی برای یک فصل 
در این کشور بازی خواهد کرد. رییس هیات کبدی قم یادآور شد: این بازیکن مطرح قمی نیز پس از اتمام لیگ ستارگان جهان 

برای حضور در اردوی تیم ملی کبدی کشور به جمع ملی پوشان خواهد پیوست.
نوزدهمین دوره بازی های آسیایی 2022 که نوزدهمین دوره این رقابت ها به میزبانی چین است در 40 رشته ورزشی شامل 
61 نوع ورزش و 482 ماده در روزهای 10 تا 25 سپتامبر 2022 معادل 19 شهریورماه تا سه مهرماه سال 1401 خورشیدی 

برگزار می شود.

پرافتخار  کاراته کای  مهدی زاده«  »امیر   
کشورمان پس از سه شکست متوالی از ادامه 
تا  انصراف داد  تیم ملی  انتخابی  مسابقات 
حضور در پیکارهای جهانی را از دست بدهد.
 بیست و پنجمین دوره رقابت های کاراته 
به  آبان ماه  از سه شنبه 25  قهرمانی جهان 
میزبانی امارات و در شهر دوبی آغاز می شود.

بر این اساس؛ مسابقات انتخاب تیم ملی 
شهید  سالن  در  شنبه  روز  ایران،  مردان 
کبکانیان تهران و در اوزان مختلف در حال 

برگزاری است.
در وزن منهای 67 کیلوگرم، امیر مهدی زاده 

دارنده 2 طلا و یک برنز جهان ابتدا برابر سیدعلی کریمی پس از تساوی صفر بر صفر با هانتی )رای داوران( بازنده شد.
وی سپس مقابل مرتضی نعمتی با حساب 8 بر 4 و برابر امیررضا میرزایی با نتیجه 9 بر یک باخت.

در نهایت مهدی زاده در اعتراض به نحوه قضاوت داوران از حضور در مسابقات دور برگشت انتخابی انصراف داد تا حضور 
در پیکارهای جهانی امارات را از دست بدهد.

وی پس از انصراف، در صفحه شخصی اش در فضای مجازی نوشت »انتخابی یا انتصابی«.
با این اوصاف مهدی زاده که حدود 2 سالی است از دوران اوج فاصله گرفته حضور در پیکارهای جهانی را از دست داد.

رییس هیات کبدی استان قم خبرداد:

دعوت دو کبدی کار جوان قمی به اردوی تیم ملی بزرگسالان  
کاراته انتخابی تیم ملی؛

مهدیزاده از ادامه مسابقات انصراف داد و سالن را ترک کرد!

بی تفاوتی فدارسیون هاکی دربرگزاری مجمع عمومی؛

بلاتکلیفی یکساله هاکی قم!
ایمان /رضا ملکی

هاکی از جمله رشته های بسیار جذاب و دیدنی است که  دراستان قم تعداد 
ورزشکاران محدودی در این رشته مشغول فعالیت هستند اما با چالشهای بوجود 
آمده در طول یکسال گذشته هیئت هاکی استان قم بدون رئیس و فرمانده به کار 
خود ادامه میدهد و این فرایند باعث شده  تا عملا ورزشکاران این رشته با مشکلات 

متعددی روبرو باشند.
جعفرجعفری رئیس سابق هیئت هاکی استان قم که تلاشهای بسیارارزنده ای 
برای احیای این رشته در استان قم داشت وکارنامه بسیار خوبی دراین سمت برجای 
گذاشت ،معرفی چند چهره درخشان در بدنه تیم ملی و اینکه در لیگ کشوری 
قمی ها همواره بین 4 تیم مطرح کشور بودند حکایت از این داشت که هاکی راه 

خود را پیدا کرده است .
باتوجه به همه مشکلات وموانع موجود جلوی راه این رشته جوانان برومند هاکی 

قم توانسته اند در سطح کشور تاکنون آبرومند ظاهر شوند.
بلاتکلیفی بوجود آمده درعدم انتخاب رئیس هیئت جدید هاکی و اینکه هنوز 
فدراسیونیها نتوانسته اند با اداره کل ورزش وجوانان  استان قم  برای برگزاری مجمع 
عمومی به توافق برسند و این موضوعی است که باید  نهادهای مسئول به به آن ورود 

نمایند تا مسیر هاکی با دست انداز روبرو نشود.
روی سخن ما با دکتر منعم مدیرکل تلاشگر ورزش و جوانان استان قم است که 
با درایتی منطقی و هماهنگی با فدراسیون محترم هاکی بتواند با برگزاری مجمع 
عمومی و انتخابات جدید و معرفی فرمانده این رشته فضای جدیدی  درکالبد این 

ورزش جذاب و دیدنی برای تداوم موفقیت ها ایجادنمایند.

تداوم ناکامی های نماینده قم در لیگ برترفوتسال ؛

فردوس قم با سرمربی جدید هم باخت
دیدار دو تیم فوتسال فردوس قم و چیپس کامل مشهد در هفته هفتم لیگ برتر 

فوتسال باشگاههای کشور با نتیجه 2 بر یک به سود تیم میهمان به پایان رسید.  
در این بازی که  روز جمعه در ورزشگاه خالی از تماشاگر شهید حیدریان قم برگزار 
شد، هر دو تیم بازی سریع و درگیرانه ای را به نمایش گذاشتند، اما حامد سنایی 
دروازه بان چیپس یک شب رؤیایی را پشت سرگذاشت و چندین ضربه داخل 

چارچوب بازیکنان فردوس را با واکنش های عالی به کرنر فرستاد.
تیم فوتسال فردوس قم که پس از کسب نتایج بسیار ضعیف در شش هفته گذشته 
لیگ برتر و تغییر کادر مربی گری خود، در این دیدار خانگی به دنبال کسب هر سه 
امتیاز بود، بازی نسبتا خوبی را در برابر حریف مشهدی خود به نمایش گذاشت، اما 

اشتباهات فردی بازیکنان فردوس، بازی را به سود تیم میهمان خاتمه داد.
تیم فوتسال چیپس کامل مشهد نیز که تازه به لیگ برتر گام گذاشته و تا هفته 
ششم، بازی های آنچنان خوبی را به نمایش نگذاشته بود، در خانه فردوس از 
فرصت های خود به خوبی استفاده کرد و با یک دفاع منطقی توانست برنده این 

بازی مهم باشد.
تیم فردوس قم با این باخت خانگی در پایان هفته هفتم با کسب 6 امتیاز در رده 
دهم جدول رده بندی لیگ برتر فوتسال باشگاههای کشور قرار گرفته و تیم چیپس 
کامل مشهد نیز با یک بازی کمتر و کسب 7 امتیاز در جایگاه نهم جدول قرار گرفته 

است.
تیم فوتسال فردوس قم در دو هفته آینده ابتدا در شهر ری میهمان تیم راگا خواهد 
بود و سپس در خانه خود در برابر سپاهان اصفهان صف آرایی خواهد کرد، اما رضا 
زرخانلی سرمربی جدید این تیم باید برای اشتباهات متعدد خط دفاع و گل نزنی 

خط حمله فردوس فکر و اندیشه جدی داشته باشد.

مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم خبرداد:

پایان دور رفت لیگ ملی بسکتبال با ویلچر 
با صدرنشینی تیم بوکان

مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم گفت: دور رفت 
مرحله مقدماتی لیگ ملی بسکتبال با ویلچر با صدرنشینی تیم بوکان درقم به پایان 

رسید.
علی خوشرفتار افزود: لیگ ملی بسکتبال با ویلچر کشور به میزانی این تیم طی 

روزهای 6 و 7 آبانماه جاری در سالن شهید رضائیان قم برگزار شد.
وی با بیان اینکه تیم هیات تهران از حضور در این رقابت ها انصراف داد، بیان 
کرد: در این رقابت ها تیم هیات بوکان در نخستین دیدار با نتیجه 50 بر 39 از سد 
هیات لرستان گذشت و رقابت حساس دیگر تیم ایثار قم با نتیجه نزدیک 54 بر 56 

مغلوب هیات لرستان شد.
خوشرفتار ادامه داد: نماینده قم بازی دوم خود را نیز در این رقابت ها به هیات 
بوکان باخت به این ترتیب تیم های بوکان، لرستان و قم رتبه اول تا سوم دور رفت 

را بدست آورند.
خوشرفتار ادامه داد: نماینده قم بازی دوم خود را نیز در این رقابت ها به هیات 
بوکان باخت و تیم بسکتبال با ویلچر هیات لرستان نیز در بازی دوم خود از سد تیم 

بوکان گذاشت تا با 2 برد صدرنشین دور رفت این رقابت ها شود.
مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم گفت: نماینده قم 
با 2 باخت در رده سوم این رقابت ها قرار گرفت و باید برای صعود به مرحله نهایی 
چشم به مسابقات دوره برگشت که حدود یک ماه دیگر در لرستان برگزار می شود، 
بدوزد. وی بیان کرد:  تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم به مربیگری جواد شهره غلامی 
در رقابت ها حضور دارد.در این مرحله از مسابقات تیم ها به شکل دوره ای و رفت و 

برگشت رقابت کرده و 2 تیم برتر راهی مرحله نهایی می شوند.

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم :

رقابت های کیک بوکسینگ قهرمانی قم 
برگزار شد

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان از پایان رقابت های قهرمانی 
کیک بوکسینگ قم در رده سنی نوجوانان با معرفی نفرات برتر خبر داد.

علی یزدی اضافه کرد: مسابقات هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم به 
مناسبت گرامیداشت هفته تربیت بدنی برگزار شد.

وی خاطرنشان کرد: این دوره از مسابقات امروز  در خانه اختصاصی رزمی استان 
خانه رزمی سردار شهید حاج قاسم سلیمانی برگزار و در قالب آن نفرات برتر استانی 

در بخش آقایان در رده سنی نوجوانان شناخته شدند.
یزدی تصریح کرد: در وزن منفی 38 کیلوگرم پوریا جعفری و سید طاها موسوی 
مقام های اول و دوم را بدست آوردند و در منفی 41 نیز ابوالفضل ملک محمدی اول 

و محمدجواد باحور دوم شد.
رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم ادامه داد: نورآقا حسینی 
و فضل الله نیازی رتبه های اول و دوم وزن منفی 44 کیلوگرم را به نام خود رقم 
زدند و در منفی 47 نیز ابولفضل عبدالهی و امیرحسین عبدالله وند رتبه های برتر 

را کسب کردند.
یزدی با اشاره به کسب رتبه اول و دوم وزن منفی 50 توسط امیرمحمد نوبهاری و 
مهدی رضایی، اضافه کرد: علی اصغر مروتی و علیرضا دادی یوسف آبادی نیز در 

وزن منفی 53 موفق به کسب رتبه اول و دوم شدند.
وی اظهار داشت: مهدی محمدی و محمد امین قریشی در وزن منفی 56 و 
محمد حسین باقری و محمد امین یعقوبی وقار نیز در وزن منفی 59 رتبه های اول 

و دوم را به نام خود ثبت کردند.
رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم بیان کرد: در منفی 62 
کیلوگرم این رقابت ها امیرحسین احمدی و عباس چراغی حائز رتبه شدند و در 
منفی 68 نیز شایان احمدی مقام نخست را بدست آورد، همچنین در مثبت 68 

کیلوگرم این رقابت ها نیز مهدی ایمانی اول و امیرحسین رحیمی دوم شد.

دبیرکل فدراسیون فوتبال، گفت: پیگیر بازگشت هواداران و حضور زنان در 
ورزشگاه ها هستیم.

آیین  مراسم  حاشیه  در  خبرنگاران  جمع  در  شنبه  روز  کامرانی فر  حسن 

بزرگداشت روز مربی که در وزارت ورزش و جوانان برگزار شد، اظهار داشت: 
فدراسیون و کمیته آموزش اقدامات خوبی انجام داده تا در آینده مربیان خیلی 
بهتری داشته باشیم. دوره های زیادی انجام شده است. امیدواریم مربیان هم در 

جهت ترقی فوتبال اقداماتی انجام دهند.
وی در رابطه با طرح خبری مبنی بر پیگیری برای حضور بانوان در ورزشگاه 
تصریح کرد: این خبر تکذیب شده و چنین خبری از سوی ما نبوده است. این 
درخواست فدراسیون و جامعه فوتبال هست که شرایطی به وجود بیاید که زنان 

به ورزشگاه بیایند. باید به این سمت برویم که زنان هم به ورزشگاه بیاید.
برای  ورزشگاه ها  به  بازگشت هواداران  مورد  در  فوتبال  فدراسیون  دبیر کل 
مسابقات لیگ و ملی تصریح کرد: این در حال بررسی است و سازمان لیگ هم 

در حال بررسی است. دنبال این هستیم شرایط حضور هواداران را فراهم کنیم.
وی در واکنش به خبری مبنی بر اینکه استقلال و پرسپولیس از لیگ قهرمانان 
آسیا کنار گذاشته شدند، گفت: در این مورد به afc نامه زدیم و منتظر جواب 
هستیم. به محض اینکه مشخص شود در این باره صحبت خواهیم کرد. همه 
ما می دانیم که مجوز حرفه ای یکی از مواردی است که باید لحاظ شود. تلاش 
می کنیم امسال هم برای نمایندگانمان مجوز بگیریم.  امیدوارم باشگاه ها هم در 

این زمینه کمک بیشتری کنند و با برنامه پیش روند.
کامرانی فرد در مورد افشاگری یکی از کمک داوران قدیمی در یک برنامه 
تلویزیونی مبنی بر افشاگری و تبانی در فوتبال ایران گفت: جامعه داوری جامعه 
سالمی است. ای کاش صالحی به عنوان کسی که سال ها لباس داوری بر تن 
کرده با مستندات این حرف ها را مطرح می کرد؛ ما پیگیر هستیم و او بابت 

مطالبی که مطرح کرده مستنداتی نداشته است.
وی در رابطه با اینکه فدراسیون فوتبال از وحید صالحی شکایت خواهد کرد 
یا خیر گفت: بحث شکایت نیست. به زودی او باید در کمیته اخلاق در مورد 
مواردی که مطرح کرده توضیح دهد. همه مطمئن باشند فدراسیون پیگیر این 
مسائل است. ما دنبال پاک سازی در فوتبال و جامعه هستیم و تلاش می کنیم 
که شرایط را درست کنیم. مطمئن هستم صحبت های او به جامعه داوری باز 

نمی گردد.

 دبیرکل فدراسیون فوتبال: 

پیگیر بازگشت هواداران و حضور زنان در ورزشگاه هستیم

هیات بسکتبال استان قم اعلام کرد:
اعزام ۹ نماینده از تیم بانوان شیمیدربه مسابقات کاپ آسیا
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حجت الاسلام و المسلمین فاضل میبدی: 

عده ای سعی دارند استقلال را از 
حوزه های علمیه بگیرند

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آیت الله صافی گلپایگانی مواضع 
مترقی به نفع نظام و ملت گرفتند مبنی بر این که بنشینید مشکل مردم را 
حل کنید. توجه داشته باشید یک عالم و مرجع دینی باید به فکر حل مشکل 
مردم باشد، اگر بخواهد در حوزه فقط بنشیند و درس بدهد فایده ندارد. عالم 
دین آن کسی است که به دردهای مردم توجه کند مشکلات شان را فریاد بزند 
این کار عالم دینی است که آیت الله صافی گلپایگانی آن را انجام داده است. 

حجت الاسلام و المسلمین فاضل میبدی درباره این که چرا جریانی در 
کشور می خواهد مرجعیت و روحانیت بدون چون و چرا از آن ها تبعیت کند 
و هنگامی که سخن از درد مردم و شرایط می کند مورد توهین قرار می گیرد، 
مانند توهین به آیت الله صافی گلپایگانی که در دیدار با رئیس مجلس بیان 
کردند » گرانی برای مردم طاقت فرسا شده و اینکه با بسیاری از کشورها قهر 
باشیم، به ضرر مردم است« گفت: یکی از ویژگی حوزه های علمیه و مراجع 
تقلید شیعه استقلال از حکومت و حاکمیت بوده است؛ مرحوم امام بسیار 
تلاش می کردند که حوزه استقلال خودش را حفظ کند، دیگران در کارهایش 

دخالت نکند و مراجع نظرشان را به صراحت بیان کنند.
این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه یادآور شد: مرحوم امام به 
آیت الله صافی گلپایگانی بسیار بها می دادند که حوزه زیر نظر ایشان باشد؛ 
اما امروز یک عده ای سعی دارند این استقلال را از بین ببرند و صاحب مملکت 

شوند.
با بیان این که حوزه علمیه جای بسیار مهمی است و در سرنوشت  وی 
کشور نقش دارد  اما یک عده قصد دارند این استقلال را از آن بگیرند، اظهار 
داشت: آیت الله صافی گلپایگانی اخیراً مواضع بسیار خوبی گرفتند؛ البته که  
ایشان همیشه مواضع شان خوب بوده است اما در این چند وقت اخیر درباره 
افغانستان، مسئله تعامل با دنیا و گفت وگو با کشورها و حل معیشت مردم 
سخنان بسیار درست و بجا گفته اند که عده ای برآشفتند که تعامل با دنیا یعنی 
چه؟ همان شعارهای تند بی معنا که سال هاست می دهند و هیچ نتیجه ای 

هم نگرفته اند.
دشمن ما مشکلات داخلی کشور است 

 میبدی ادامه داد: آن های که به آیت الله صافی گلپایگانی توهین می کنند 
فکر کردند ایشان دشمن ستیز نیست؛ در صورتی که به هیچ وجه این گونه 
کشور  داخلی  مشکلات  ما  دشمن  بدترین  هستند  معتقد  ایشان  نیست 
است، به طوری که  ما اگر داخل کشور نتوانیم مشکلات را حل و مسئله فقر 
نارضاریتی مردم را درست کنیم، نتوانیم تورم را مهار کنیم این نتوانستن ها از 
هر دشمن بیرونی بدتر است زیرا ملتی که از حاکمیت خودش ناراضی باشد 

بزرگترین خطر برای نظام است.
وی در گفت وگو با  ایلنا افزود: آیت الله صافی گلپایگانی گفتند بروید مسئله 
معیشت مردم را از طریق گفت وگو با دنیا حل کنید، روشن است تحریم ها 
بر کشور اثر منفی داشته است این درحالی است که عده ای شعار می دهند 
ما اقتصادمان را با دنیا گره نمی زنیم، در صورتی که اساساً این شعار بی معنا 
است زیرا نمی شود کشور را از یک سو در ستیز با دنیا قرار داد و از سوی دیگر 
هم مشکلات اقتصادی را حل کرد. در دنیای امروز سیاست با اقتصاد گره 
خورده است و اقتصاد هر کشوری هم در رابطه با کشورهای مهم دنیا رونق 

پیدا می کند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: چین، ژاپن و ویتنام کشورهایی 
می شوند؛  محسوب  اقتصادی  قطب های  خودشان  برای  که  هستند 
کشورهای که شاید  بیشترین ضربه را از آمریکا خوردند امروز همگان دیگر 
می دانند چندین هزار انسان در ویتنام در جنگ  با آمریکا کشته شدند اما این 
کشورها در عین این که مواضع خودشان را حفظ کردند با دنیا مذاکره کردند و 

سفارت هایشان را باز کردند و اقتصادشان را جلو بردند.
عالم دینی باید مشکلات  مردم را فریاد بزند

 این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه تاکید کرد: این که 
بخواهیم بدون مذاکره و گفت وگو و پیش بردن روابط راهبردی فقط به 
دنبال ستیز باشیم که مشکلات اقتصادی حل نمی شود. چهل سال است  
ما در مسئله اقتصاد نتوانستیم کاری کنیم؛ تورم بر روی تورم آمد،هر سال 
که جلوتر رفتیم فشار بر مردم سخت تر و ارزش پول کمتر شد؛ چرا؟ زیرا 
نمی توانیم با دنیا تعامل داشته باشیم تعامل اقتصادی بسیار مهم است. 
درهای بانک های ما  باید به روی بانک های دنیا باز باشند و مراودات مالی 
و بانکی صورت گیرد اما همه این ها همه قفل است حال چرا قفل است؟ 
چون که دوست داریم مذاکره را هر طور که خودمان می خواهیم انجام دهیم 

که این هم نمی شود.
وی خاطر نشان کرد: آیت الله صافی گلپایگانی مواضع مترقی به نفع نظام و 
ملت گرفتند مبنی بر این که بنشینید مشکل مردم را حل کنید. توجه داشته 
باشید یک عالم و مرجع دینی باید به فکر  حل مشکل مردم باشد، اگر بخواهد 
در حوزه فقط بنشیند و درس بدهد فایده ندارد. عالم دین آن کسی است که به 
دردهای مردم توجه کند مشکلات شان را فریاد بزند این کار  عالم دینی است 
که آیت الله صافی گلپایگانی آن را انجام داده است. حال یک عده آن طرف 
فریاد بزنند اسلام از دست رفت، ما باید ستیز کنیم و دشمن را دشمن بدانیم؛ 

درصورتی این شعارها را بسیار دادیم  و هیچ مشکلی هم حل نشده است.

آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی از اساتید حوزه علمیه با محکوم کردن اهانت به 
مراجع تقلید، از همه علاقه مندان به انقلاب، خواست نگذارند که مرجعیت تضعیف 

شود و گفت: تضعیف مرجعیت بدون تردید مساوی با تضعیف انقلاب است. 
به گزارش مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( وی روز شنبه در ابتدای درس خارج اصول، 
درباره اهانت بعضی از سایت ها به یکی از مراجع تقلید، گفت: ما نمی گوئیم کسی 
حق انتقاد ندارد، خود رهبری معظم انقلاب فرمود به خود من هم می توانید انتقاد 
کنید و این یک حق برای مردم است که اگر مطلبی را ولو از یک مرجع تقلید یا از 
رهبری دیدند و اشکال یا انتقاد داشتند بتوانند آن را بیان کنند؛ اما متأسفانه آنچه 
که در این نوشتار واقع شده اهانت است، آن هم نه اهانت به یک مرجع مسلم تقلید، 
اهانت به نهاد مرجعیت. به همه مراجع اهانت شده و برای ما بسیار سخت و دردآور 
است که در نظام جمهوری اسلامی که به برکت نهاد مرجعیت به وجود آمده شاهد 

چنین رفتاری باشیم.
آیت الله فاضل لنکرانی ادامه داد: امام )ره( اگر توانست این انقلاب را رهبری 
کند برای این بود که مرجع تقلید مردم بود، وقتی او فرمود واجب است و دستوری 

می داد، مثل دستور امام زمان )ع( تلقی می شد.
وی افزود: وقتی یک مرجع تقلید یا مجتهد جامع الشرایط مطلبی را بیان می کند، 
باب انتقاد بسته نیست اما اهانت به او و مخالفت با او جایز نیست؛ چرا که در آن 
روایتی که هست که اگر کسی با ایشان که حجج ائمه معصومین در زمان غیبت 
هستند مخالفت کند با ائمه مخالفت کرده و یک مصداق مهم مخالفت، اهانت 

است. چرا این افراد به خودشان چنین اجازه ای می دهند؟
دشمن دنبال تضعیف شیعه و مرجعیت است

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: دشمن دنبال تضعیف شیعه و 
مرجعیت است، این آقایان که خودشان ادعای دشمن شناسی دارند، در زمین 

دشمن بازی می کنند و همان کاری را که دشمن می خواهد انجام می دهند.
آیت الله فاضل لنکرانی با انتقاد از تعبیر بسیار سخیف تقلید سیاسی به کار رفته 
در نوشتار اخیر درباره مراجع، گفت: اینها هر وقت خواستند اهانتی کنند گفتند 
مراجع خودشان این حرفها را نمی زنند اطرافیان اینها برایشان مهندسی می کنند. 
در زمان مرحوم والد ما رضوان الله تعالی علیه همین قلم به دستهای این چنینی که 
امروز هم متأسفانه بعضی از رسانه ها در اختیارشان هست همین حرفها را می زدند، 

در حالی که این خلاف واقع است ما خودمان از نزدیک دیدیم.
وی با بیان اینکه در سالهای آخر عمر امام )ره(  نیز برای مخالفت با ایشان از چنین 
حربه ای استفاده می کردند، گفت: اینها باورشان نیست به اینکه یک کسی مثل 
امام، رهبری یا مراجع، واقعاً مؤید به تأییدات الهی هستند، حالا سن شان یک مقدار 

بالاست اما می بینیم گاهی اوقات از یک جوان بیشتر برای پاسخ به استفتائات، 
مطالعه روزنامه ها و بررسی امور مردم وقت می گذارند.

مراجع بیشترین ارتباط را با مردم دارند
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تاکید کرد: مراجع بیشترین ارتباط را با مردم 
دارند، از طوایف مختلف، اقوام مختلف، شهرهای مختلف، استان های مختلف، 
خدمت مراجع می آیند. گاهی اوقات یک مسؤول اقتصادی کشور پیش پدر ما 
می آمد، مرحوم والد ما از  آن مسؤول سوال می کرد چرا اجناس را گران کردید یا چرا 
گران شده؟ آن مسؤول می گفت من اطلاع دقیق ندارم، ما از ایشان می پرسیدیم، 
می گفتند دیروز یک گروهی آمدند برای ملاقات و این حرف را زدند از فلان استان از 
کشاورزهای آنجا. مراجع با مردم ارتباط مستقیم دارند، چرا به بهانه حرفی که مورد 

پسندتان نیست تهمت می زنید و اهانت می کنید؟
 آیت الله فاضل لنکرانی خطاب به افرادی که به مراجع اهانت کرده اند گفت: اولًا 
شما مدعی پیروی از رهبر معظم انقلاب هستید، آیا رهبری معظم انقلاب ما این 
روش را می پسندد که یک کسی بیاید دهان خودش را باز کند و درباره حرفی که یک 

مرجع مسلم تقلید در ملاقات با مسوولی زده، شروع به اهانت کند؟
مراجع در تمام دولتها نظراتشان را مطرح کرده اند

وی با بیان اینکه گاهی می گویند چرا مراجع در هشت سال گذشته حرفی نمی 
زدند، گفت: مراجع ما در تمام دولت ها از بعد از رهبری معظم انقلاب، هر وقت 
اشکال و مطلبی بوده یا شفاهاً یا با نامه یا در ملاقات ها صریحاً می گفتند، چون 

مرجع تقلید غیر از دین، خدا و امام زمان چیز دیگری برایش معیار نیست.
زمان  در  زمینه  این  در  ماجرایی  آوردن  لنکرانی ضمن شاهد  فاضل  الله  آیت 
اصلاحات گفت: در سال 1377 در دولتی که موسوم به دولت اصلاحات بود، 
نامه ای را هم مرحوم والد ما و سه نفر دیگر از مراجع به دولت آن زمان نوشتند و 
اشکالات اقتصادی، فرهنگی و سیاسی را بیان کردند. همان گونه که در دولتهای 

بعدی این رویه را ادامه دادند.
رییس مرکز فقهی ائمه اطهار با بیان اینکه گفتن این مطلب که مراجع در هشت 
سال گذشته همراه دولت بودند یک افتراء به ایشان است، افزود: در دولت نهم و 
دهم خیلی مراجع صحبت کردند ولی نمی گذاشتند حرفشان به جایی برسد. اینکه 

بگوئیم اینها در هشت سال گذشته همراه بودند این خودش افترا است.
وی نسبت دادن ارتباطات محدود و محیط بسته به مراجع را افترای دیگر دانست 
و گفت: مگر مرجع تقلید نمی داند؟ اگر غیر علمٍ حرف بزند این کار حرام است. او 
خودش منبع برای شناساندن حلال و حرام به من و شماست، تا یک حرفی برایش 

مسلم نباشد نمی تواند آن را مطرح کند.

نسبت دادن مهندسی ذهن و مواضع مراجع هدف انگلیس و آمریکاست
وی طرح موضوع ارتباطات محدود یا این تعبیر که اعضای دفتر این مراجع 
مهندسی مواضع می کنند یا طراحی ذهن می کنند را بسیار خطرناک دانست و 
افزود: این موضوع همان است که انگلیس و آمریکا دنبال می کنند. در دولت نهم 
و دهم یکی از اهدافشان تضعیف نهاد مرجعیت بود همان زمان مرحوم والد ما 
می گفتند این دولت با اشخاص ما مخالف نیست بلکه با این نهاد مخالف است، 

 می خواهد روحانیت و مرجعیت از بین برود.
وی افزود: اگر یک مرجع مسلم تقلید می خواهد انتقادی به نظام کند قطعاً از روی 
دلسوزی و خیرخواهی است. البته به این نکته هم باید توجه داشت در این قضایا 
یک عده ای که با انقلاب زاویه دارند به بهانه حمایت از مرجعیت می خواهند عقده 
خودشان را سر انقلاب خالی کنند. اهانت نسبت به مرجعیت، تضعیف مرجعیت و 
مخالف سیاست امام و رهبری است. تضعیف ایشان، تضعیف انقلاب است و تکریم 

ایشان بر ما عقلًا  و شرعاً واجب است.
وی گفت: از یک طرف برخی از  افراد قلم  به دست به مراجع اهانت می کنند که 
این با مبانی انقلاب و امام و رهبری سازگاری ندارد و مسلم است که به ضرر حوزه ها 
و کیان شیعه و انقلاب است. از طرفی هم گروه هایی که یک مقدار با انقلاب زاویه 
دارند به بهانه حمایت از مرجعیت دنبال بیان عقده های خودشان نسبت به انقلاب 
هستند و متاسفانه  اینقدر فضا مسموم است که می دانم بعد از این صحبت ها، 
بعضی از سایت ها یک قسمت را می آورند و بعضی هم قسمت دیگرش را می آورند و 

متاسفانه هیج امانت داری برای درج مطلب وجود ندارد.
آیت الله فاضل لنکرانی خاطرنشان کرد: حرف این است که ما به دستور مسلم 
دین خودمان، تکریم مراجع را واجب می دانیم؛ به ویژه شخصیتی مثل آیت الله 
العظمی صافی دام ظله العالی که سابقه شان روشن است، همه لحظات زندگی شان 
برای اسلام، شیعه، انقلاب و حوزه ها بوده. اصلًا نمی شود درباره اینها سر سوزنی 
بگوئیم که تحت تأثیر جریانات خاصی قرار گرفتند، اینها مربوط به خود شماست که 

لباس یک جریانی را می پوشید و کاری به دین و مردم هم ندارید.
مراجع واقعا نگران وضع مردم هستند

وی تاکید کرد: مراجع واقعاً نگران وضع مردم هستند همانگونه که والد ما گاهی 
اوقات می فرمودند من شب تا صبح خوابم نمی برد از مشکلاتی که مردم دارند. این 
آقایان در قاموس سیاسی شان این چیزها نیست اما یک مرجع تقلید این چنین 
است، یک مرجع تقلید از امیرالمؤمنین یاد گرفته که اگر به یک زن یهودی ظلم شد، 
سزاوار است که انسان بمیرد از ناراحتی، اینها در قاموس مرجعیت هست. ملاک، 
دین و تشیع است، لذا این اهانت را ما محکوم می کنیم. از اهانت کننده در درجه 
اول می خواهیم بیدار شود و توجه پیدا کند، آب به آسیاب دشمن نریزد، نگذاریم که 

این جور مسائل  ادامه پیدا کند.
وی همچنین با گرامیداشت بیست و سوم ربیع الاول که مصادف با ورود حضرت 
معصومه )س( به شهر قم است گفت: برکاتی که امروز در قم وجود دارد، این حوزه 
بسیار بزرگ و بی نظیر عالم تشیع و این درس و بحث ها و تحقیقات همه از عنایات 
حضرت معصومه )سلام الله علیها( هست و ما طلاب و حوزویان مدیون این وجود 

شریف هستیم.
آیت الله فاضل لنکرانی با بیان اینکه قم عنوان حرم اهل بیت را دارد افزود: عجیب 
این است که این عنوان حتی برای عتبات مقدسه ذکر نشده، اما در آن حدیث 
شریف می خوانیم که برای خدا حرم هست، برای پیامبر حرم هست، تا می رسد به 
اینکه برای ما اهل بیت حرمی هست و آن قم است، قم حرم همه اهل بیت است و 

این عنوان از مختصات قم است، جای دیگری این عنوان را ندارد.
آیت الله فاضل لنکرانی ادامه داد: ما خدا را شکر می کنیم که در این حرم با لطف 
و عنایت خدای تبارک و تعالی موفق به آشنا شدن و آموختن احکام وارده  از طرف 
صاحبان این حرم هستیم، این برای ما بسیار جای افتخار دارد، از این جهت باید 
این روز ورود را گرامی بداریم و توجه بیشتر به صاحب این قبر شریف داشته باشیم 
و روز به روز ارتباط معنوی خودمان را با این حرم کریمه اهل بیت و این قبر مطهر 

بیشتر کنیم.
گفتنی است: در پی سخنان اخیر آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع 
تقلید مقیم قم در خصوص گرانی و روابط خارجی، یادداشتی در یکی از تارنماهای 
خبری منتشر شد که تعابیر متفاوتی از جمله »تحلیل سراپا غلط« را درباره آن بکار 

برده بود.

آیت الله فاضل لنکرانی :

تضعیف مرجعیت، تضعیف انقلاب است

مهدی آیتی فعال سیاسی اصلاح طلب:

دولت و مجلس تاکنون در بهبود زندگی مردم موفق نبوده اند
به صورت  اگر  که  فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:   یک 
کارشناسی و با عدد و رقم و با آمار بخواهند پای میز محاکمه 
بیایند در قالب کارشناسی می شود ثابت کرد دولت و مجلس تا 

این لحظه موفق نبوده است. 
مهدی آیتی در گفت وگو با  ایلنا، درخصوص این که مجلس 
تبلیغات  زمان  در  نمایندگانش  که  آنچه  برخلاف  یازدهم 
انتخابات شعار دادند که برای حل مسائل و مشکلات معیشتی 
به این دوره از انتخابات ورود کرده اند اما در عمل هیچ اقدام 
مثبتی انجام نداده اند و علیرغم این که مدعی هستند انقلابی 
عمل می کنند نه تنها کاری نکردند بلکه با طرح هایی مانند 
»طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی« دست به نقض 
حقوق شهروندی زده  است، گفت: از نگاه کارشناسی و با پرهیز 
از تعصبات جناحی و سیاسی با عدد و رقم در چهار بخش 
سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی می توان ثابت کرد 
مجلس یازدهم بسیار ناموفق بوده است و فقط در این مدت 

علیه دولت آقای روحانی حرف زده و عمل کرده است.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
همین خطری که مجلس را در حال حاضر تهدید می کند، 
دولت را هم تهدید می کند، یعنی آقای رئیسی هم در همین 
مدتی که آمده نتوانسته جلوی گرانی، تورم، ناامنی و بسیاری 

از موارد را بگیرد.
مشکلات با سفر کردن و گفتار درمانی حل نمی شود 

وی ادامه داد: امروز در کشور شاهد هستیم رئیس جمهور، 
به  می کنند  سخنرانی  قضائیه  قوه  رئیس  و  مجلس  رئیس 
بازدیدهای استانی و شهرستانی می روند در حالی که مشکلات 

با  اگر  که  چرا  نمی شود  حل  درمانی  گفتار  و  کردن  سفر  با 
سخنرانی مشکلات حل می شد؛ آقایان احمدی نژاد و روحانی 
از این آقایان سخنران تر بودند. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
یادآور شد: همه مسئولان ما تصور می کنند با سخنرانی و یا 
بازدیدهای استانی می توانند مشکلات را حل و مرتفع کنند 
درحالی که همین بازدیدهای استانی خودش می تواند موجب 
نارضایی در آینده شود زیرا هنگامی که مسئولان به استان ها 
می روند به مردم وعده هایی می دهند که نمی توانند به آن عمل 
و مشکلات را حل کنند و همین امر خودش باعث نارضایتی 
صورت  به  می شود  که  چیزی  آن  بنابراین  می شود.  عمومی 
کارشناسی، مهندسی و با عدد و رقم با آمار و ارقام نشان داد این 
است که مجلس یازدهم و دولت سیزدهم چشم انداز روشنی 
برای افزایش سطح رفاه، آسایش، پیشرفت، توسعه و بهتر شدن 
اوضاع ممکلت ندارند. وی تاکید کرد: اگر قرار باشد در ممکلت 
بخش های سیاسی و اقتصادی فعال  شوند و توسعه پیدا کنند 
که ما هم در داخل و هم در خارج وضعیت بهتری پیدا کنیم و 
به عنوان یک کشور موفق جلوه کنیم هیچ راهی جز این نداریم 
که تعاملات مثبت خودمان را با کشورهای دنیا علی الخصوص 
را  نفت مان  امروز  آیتی گفت:  با همسایه ها گسترش دهیم. 
ارزی  و  پولی  مراودات  و  روابط  بانک های جهانی  نمی خرند، 
با ایران ندارند و ما در حال حاضر در تحریم شدید سیاسی و 
اقتصادی قرار داریم و حتی برای مسائل نظامی، صنعت  حمل 
و نقل هوایی و سرمایه گذاری خارجی در کشور مشکل داریم و 
گرفتار کوچه بن بست و انسداد سیاسی و اقتصادی شده ایم و 
قطعاً مشکلاتی که در کشور داریم با سخنرانی و شعار و گناه را  

به گردن دولت های قبلی انداختن حل نمی شود، حتی با وجود 
این که آقای قالیباف و نمایندگان مجلس نطق های آتشین کنند 
و از تریبون خودشان فریاد بزنند تمام این گرفتاری ها و بدبختی ها 
متعلق دولت های گذشته است. وی با بیان این که آقایان دقت 
کنند مردم به خوبی متوجه شرایط می شوند و می فهمند مجلس 
و دولت فعلی هیچ یک از گره های مهم کشور را نتوانسته اند باز 
کنند، گفت: مردم صبح به صبح به سرکار و بازار می روند با 
چشم باز و گوش باز می بینند و می شنوند که قیمت ها هر روز 
سرسام آورتر می شود، بیکاری روزبه روز گسترش پیدا می کند، 
کسب و کار هر روز خراب تر می شود، جوانان تحصیلکرده بیکار 
هر روز تعدادشان افزایش می یابد و حتی امنیت کاری و حقوق 
این  بهتر نشده است. سوالی که مطرح می شود  شهروندی 
است که آیا زندانیان سیاسی وضعیت بهتری پیدا کرده اند؟ آیا 
مطبوعات و رسانه ها آزادی بیشتری پیدا کرده اند؟ نهادهای 
مدنی، فضای مجازی، اینترنت و همه نمادهای رسانه عمومی 
وضع بهتری پیدا کرده اند؟ صداوسیمای ما صداوسیمای ملی 
شده است تا مردم طرفداراش باشند؟ مشاهده می کنیم در هیچ 
بخشی مجلس و دولت هنوز نتوانسته اند باعث چند درجه بهبود 
در وضعیت مردم و رضایت مندی عمومی در بین مردم شوند اما 
در عوض مشاهده می کنیم آقایان  بیشتر وقت خود را صرف 
سخنرانی، شعار دادن و سفرهای استانی می کنند که در آینده 

باعث نارضایتی عمومی خواهد شد.
با تحریم هایی موجود هیچ حرکت سیاسی و اقتصادی 

نمی توانیم انجام دهیم 
اعضای  این که  بر  مبنی  دیگر  سوالی  به  پاسخ  در  آیتی 

برای  محمدجوادظریف  از  شکایت  از  نود  اصل  کمیسیون 
اهمال کاری در برجام خبر دادند، چرا مجلس به جای رسیدن 
به کار و وظیفه خودش که قانون گذاری برای حل مشکلات 
است به دنبال تقابل با کابینه روحانی است و سیاسی کاری 
می کند، بیان کرد: وقتی که مجلس و دولت ما نتوانند به آن 
وعده هایی که در دوره تبلیغات انتخاباتی به مردم داده اند از 
جمله این که مدیریت قبلی خراب بوده است ما جوانگرایی 
می کنیم، ما فراجناحی هستیم و انقلابی عمل می کنیم قدمی 
بردارند، مشخص است که نارضایتی به وجود می آید. وی ادامه 
در  مدیریت  گفته  سخنرانی ها  در  بارها  قالیباف  آقای  داد: 
کشور ما خراب است؛ اتفاقا از وقتی که این ها آمدند مدیریت 
بدتر شده که بهتر نشده است اما این جریان سوار بر این موج 
شده اند که گناه را بر گردن گذشتگان بندازند که این بهترین 
راه فرار به جلو است. این فعال سیاسی با تاکید بر این که دولت 
و مجلس می دانند آمریکا و اروپا چه تحریم های کشنده ای علیه 
ما وضع کرده اند، گفت: با تحریم هایی که وضع شده است 
هیچ حرکت سیاسی و اقتصادی در سطح جهان که هیچ در 
سطح خاورمیانه هم نمی توانیم انجام دهیم و مجلس و دولت 
به جای رفع آن ها با بهانه جویی و فرافکنی می خواهند فرار رو 
به جلو انجام دهند و تمام گناهان را به گردن مدیران سابق 
بی اندازد که این بهترین شگرد برای فریب مردم و فرار کردن 
از مسئولیت است، درحالی که اگر به صورت کارشناسی و با 
عدد و رقم و با آمار بخواهند پای میز محاکمه بیایند در قالب 
کارشناسی می شود ثابت کرد دولت و مجلس تا این لحظه 

موفق نبوده است.

 یادگار امام با اشاره به فراگیری فضای مجازی در دنیای امروز گفت: اگر ابلاغ رسالت الهی و انتقال ارزش ها 
مدنظر ماست، نباید از ورود به این فضا بترسیم. البته این گونه هم نیست که اگر سراغ این دنیای جدید نرویم، 

به سراغ ما نمی آید! بلکه ما را در بر می گیرد. ما چه بخواهیم یا نخواهیم. 
آیت الله سید حسن خمینی عصر روز پنجشنبه در مراسم افتتاح مرکز نوآوری و خانه خلاق سرو که در 
حسینیه جماران برگزار شد، طی سخنانی اظهار کرد: مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( در دوره 
مدیریت آقای کمساری این مژده را به همگان می دهد که خود را نسبت به فضای جدید اجتماعی و نسلی با 

عزم بیشتری مسئول می داند و از همین رو، ورود به عرصه تولیدات جدید امر خیلی مبارکی است.
وی ضمن تشکر از مسئولان موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی برای انجام این اقدام، افزود: باید این 

تلاش دوستان را بیشتر و بهتر و در آینده به صورت پررنگ تر شاهد باشیم.
مدیران نسل قبل چون فضای مجازی را نمی شناسند، از آن می ترسند

یادگار امام در ادامه سخنان خود با تأکید بر استفاده از حضور گروه هایی با عزم جوانانه و خارج از چهارچوب 
های اداری، گفت: بهره گیری از جوانانی که از نظر تعلق خاطر به ارزش های دینی و انقلابی تفاوتی با نسل 
های پیشین ندارند، کار بزرگی است. البته این نسل  جدید باید بتوانند از تجربیات نسل قبل استفاده کنند و 

برای حرکت دو بال »تجربه« و »توانایی« را توأمان به کار بگیرند تا ان شاء الله امور را پیش ببرند.

سید حسن خمینی در ادامه سخنان خود با اشاره به اقتضائات دنیای جدید از جمله »فضای مجازی« و 
»شبکه های اجتماعی« گفت: عمده ترین دلیل  اینکه مدیران نسل قبل وارد این فضا نمی شوند این است که 
چون این فضا را نمی شناسند، از آن می ترسند و نمی دانند چیست. اینکه ما از پشت سر به دنبال یک حادثه 

می رویم و به دل حادثه نمی زنیم، به دلیل این است که با آن آشنایی نداریم.
این گونه هم نیست که اگر سراغ این دنیای جدید نرویم، به سراغ ما نمی آید!

وی تأکید کرد: اگر ابلاغ رسالت الهی و انتقال ارزش ها مدنظر ماست، نباید از ورود به این فضا بترسیم. 
البته این گونه هم نیست که اگر سراغ این دنیای جدید نرویم، به سراغ ما نمی آید! بلکه ما را در بر می گیرد. 
ما چه بخواهیم یا نخواهیم، چه خوب و چه بد، با ارزش یا بی ارزش، دنیای دیگری خواهد آمد و این روند 

دست ما نیست.
یادگار امام افزود: از پلتفرم ها و فضاهای موجود باید به بهترین نحو استفاده کرد، ولی شرط آن این است 

که از عظمت این فضا و نادانسته های خود در این خصوص، نترسیم؛ بلکه باید وارد این عرصه سخت شد.
سرعت تغییرات سبک زندگی در دنیای معاصر شتابنده است 

حجت الاسلام علی کمساری نیز در این مراسم گفت: سرعت تغییرات سبک زندگی در دنیای معاصر 
شتابنده است و نسبت به گذشته نه چندان دور، امروز شاهد هستیم سبک زندگی آحاد مردم جهان در حال 

تغییر است و این تغییر به شدت متأثر از تکنولوژی است و باعث شده هم مدیریت حوزه فردی ما از دست ما 
خارج گردد و هم مدیریت حوزه اجتماعی از دست نهادهای مرجع خارج شود.

رئیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( افزود: طبیعتا در این شرایط حتی جوانان هم به همه ابعاد 
این سبک زندگی و تکنولوژی های جدید احاطه ندارند که شرایط ناشی از پاندمی کرونا هم باعث شد این 
تغییرات، سرعت بیشتری پیدا کنند. حتی در حوزه کسب و کار، آموزش و تبلیغات جهت گیری ها به سمت 

قالب های متفاوت رفته است.
وی اظهار داشت: مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( هم که در حوزه پژوهشی دستاوردهای زیادی 
داشته و در عرصه های مختلف تأثیرگذار بوده، بر کنار از تاثیرات این فضا نیست و برای اینکه بتواند با نسل 
جوان تخاطب ایجاد کند چاره ای ندارد جز اینکه به سمت قالب های جدید برود، لذا اقدام به ایجاد مرکز 
نوآوری سرو کردیم و در زمان کوتاهی در سایه تعامل و همکاری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری  

توانستیم مجوز  این مرکز نوآوری را اخذ کنیم.
کمساری ادامه داد: من دعوت می کنم از همه کسانی که در  خصوص احیاء و ترویج نام و اندیشه ی حضرت 
امام خمینی)س( طرح و دغدغه دارند با این مرکز ارتباط بگیرند و ایده های خویش را به اشتراک بگذارند و  

امیدواریم این اتفاق منجر به حرکت های مؤثر در ترویج اندیشه امام شود.

آیت الله سید حسن خمینی: 

اگر انتقال ارزش ها مدنظر ماست، نباید از ورود به فضای مجازی بترسیم
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خوشا آنکه خود را خوار انگاشت و درآمدی )عملی( 
پاك و نهادی سالم و شایسته و اخلاقی نیکو یافت و 

زیادی مال و ثروتش را انفاق کرد و زبانش را از زیاده 
گویی نگه داشت.
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نهج البلاغة : الحکمة 1٢3

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم از طراحی هویت 
بصری، تولید آثار هویت بخش و ایجاد موج رسانه ای از اقدامات مهم ثبت روز قم 

از سال 98 تاکنون دانست.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به سیر برنامه های روز قم از تصویب تاکنون، اظهار 
داشت: پیگیری برای درج مصوبه شورای فرهنگ عمومی در تقویم رسمی کشور 
از نخستین اقدامات این سازمان در خصوص روز قم بوده است. مدیرعامل سازمان 
فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم ادامه داد: تلاش برای جذب مشارکت سایر 
دستگاه های اداری اجرائی استان در برنامه های روز قم از سال 98 شروع و نتایج 
مطلوبی به دست آمده است. وی معرفی روز قم به عموم مردم و شهروندان قمی را 
طی سه سال گذشته مطلوب ارزیابی کرد و افزود: طراحی هویت بصری جهت 
استفاده در المان ها و طرح های مدیریت شهری به عنوان یکی از اقدامات تأثیرگذار 
از سال 98 دنبال شده است. مقیمی با بیان اینکه شعار امسال روز قم»با آمدنت 
عید به قم می آید« انتخاب شده است، خاطرنشان کرد: توجه به طراحی شعارهای 
سالیانه با توجه به منابع دینی و روایات موردتوجه مسئولان سازمان فرهنگی و 

شهرداری مرکز بوده است. مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری 
قم یادآور شد: تولید آثار هویت بخش برای معرفی ابعاد گوناگون شهر قم از اهداف 
مهم این روز است تا حس تعلق خاطر شهروندان به این شهر مقدس افزایش یابد. 
وی تلاش برای وحدت رویه و انسجام در مجموعه برنامه های مدیریت شهری ویژه 
روز قم را از برنامه های سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم در سه سال 
گذشته دانست و تصریح کرد: در همین خصوص معرفی این روز به نخبگان به ویژه 
علما، حوزه علمیه قم و مراجع تقلید در دستور کار قرار گرفته است. مقیمی اهمیت 
و اقبال فضای مجازی در فرهنگ سازی و اطلاع رسانی را موردتوجه قرار داد و ابراز 
کرد: تلاش برای ایجاد موج رسانه ای و ثبت این روز در اذهان عمومی شهروندان 
به ویژه در فضای مجازی در قالب های مختلف هنری در حال انجام است و تاکنون 
آثار فاخری در رشته های مختلف توسط اساتید تولیدشده است. وی در پایان 
هماهنگی با آستان مقدس حضرت معصومه)س( برای انجام برنامه های مشترک 
و تشکیل ستاد و دبیرخانه روز قم در شهرداری با محوریت سازمان فرهنگی هنری 

و ورزشی شهرداری قم را از دیگر اقدامات مهم روز قم از تصویب تاکنون دانست.*

سیر برنامه های “روز قم” از تصویب تاکنون؛

تلاش برای هویت بخشی و ایجاد تعلق خاطر در برنامه ریزی ها

 احضار آزمون به دادگاه در روسیه
مهاجم ایرانی زنیت با یک شاکی شخصی روبرو شده که پرونده دردسرسازی برایش باز کرده است.به گزارش 
ایلنا، سردار آزمون، مهاجم ایرانی تیم زنیت سنت پترزبورگ که عملکرد خوبش در ترکیب این تیم در هفته های 
اخیر باعث شده مورد تمجید و توجه رسانه های داخلی و خارجی قرار بگیرد، در زندگی شخصی خودش 
درگیر یک چالش و دردسر بزرگ شده است و باید برای رسیدگی به آن در دادگاه حاضر شود.سایت اسپورت 
اکسپرس روسیه در خبری عجیب مدعی شد سردار آزمون دچار دردسر بزرگی در این کشور شده است و باید 
روز 8 دسامبر )17 آذر( در دادگاه حاضر شود.این دردسر مربوط به زندگی شخصی آزمون است. به نوشته این 
سایت، مدیربرنامه آزمون این حواشی را شایعه دانسته اما »دیمیتریف« که یک وکیل در روسیه است تأکید کرده 
است که این پرونده یک دردسر بزرگ برای سردار آزمون است و به همین دلیل کار او به دادگاه کشیده شده 
است.البته به گفته دیمیتریف، وی به دنبال توافق و تفاهم با سردار آزمون است تا کار به دادگاه کشیده نشود 

اما ممکن است در نهایت دادگاه درباره این پرونده جنجالی و خبرساز رأی بدهد.

 وزارت بهداشت آغاز موج ششم کرونا را تکذیب کرد
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی آغاز موج ششم ویروس کرونا را در کشور تکذیب کرد. وزارت 
بهداشت روز شنبه با انتشار جدول روند بستری کرونا از 90 روز قبل تا کنون اعلام کرد: بر خلاف آنچه ادعا 
شده روند بستری در اکثر استانهای کشور نزولی است و هنوز نمی توان نسبت به شروع خیز ششم کرونا در 
کشور اظهار نظر کرد.خیز پنجم و مرگبار کرونا از ابتدای تیر ماه در کشور آغاز شد و وزارت بهداشت هشتم مهر 
ماه از عبور این خیز از کشور خبر داد.پس از اعلام خبر عبور خیز پنجم کرونا، بسیاری از مقامات و کارشناسان 
نسبت به وقوع خیز ششم کرونا در آبان ماه هشدار دادند.بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی روز یکشنبه 25 مهر ماه نیز گفت:  هنوز بابت کرونا و پیک ششم آسوده خاطر نیستیم و باید در حالت 
آماده باش بمانیم و امیدوارم با انجام واکسیناسیون سراسری در ماه های آینده، در وضعیت بهتری قرار بگیریم. 

 76 محکوم امنیتی و 100 اعدامی عفو شدند 
 دادیار دیوان عالی کشور و مدیرکل عفو و بخشودگی قوه قضاییه گفت: 100 نفر از افراد دارای محکومیت 
اعدام و 76 محکوم امنیتی جزو عفوشدگان اخیر هستند. به گزارش قوه قضاییه، پس از موافقت رهبر انقلاب 
اسلامی با پیشنهاد رئیس قوه قضاییه مبنی بر عفو و تخفیف مجازات سه هزار و چهارصد و پنجاه و هشت 
تن از محکومانِ محاکم عمومی و انقلاب، سازمان قضایی نیروهای مسلح و تعزیرات حکومتی به مناسبت 
میلاد با سعادت حضرت ختمی مرتبت محمد مصطفی )صلی الله علیه وآله( و ولادت حضرت امام جعفر 
صادق )علیه السلام(، حسین نجفی، دادیار دیوان عالی کشور و مدیرکل عفو و بخشودگی قوه قضاییه با اعلام 
جزییات این عفو گفت: 100 نفر از افراد دارای محکومیت اعدام و 76 محکوم امنیتی جزو عفوشدگان اخیر 

هستند.

 معرفی نامزدهای حقوقدان شورای نگهبان به مجلس
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: غلامرضا مولایی و سید محمد هادی راجی از سوی 
رییس قوه قضاییه به عنوان نامزدهای حقوقدان شورای نگهبان به مجلس معرفی شدند.سید نظام الدین 
موسوی اظهار داشت: غلامرضا مولایی و سید محمد هادی راجی از سوی رییس قوه قضاییه به عنوان 
نامزدهای حقوقدان شورای نگهبان به مجلس معرفی شدند.سخنگوی هیات رییسه مجلس خاطرنشان کرد: 
قرار است یکی از این دو نفر به جای محمد دهقان حقوقدان شورای نگهبان که هم اکنون معاون حقوقی رییس  
جمهوری است، انتخاب شود.انتخاب عضو حقوق دان شورای نگهبان در دستور کار این هفته نمایندگان 

قرار دارد.

 زمان واریز سهمیه ویژه بنزین 
 وزیر نفت گفت: تا پایان ماه جاری، سهمیه ویژه بنزین برای تمامی خودروها و موتورسیکلت ها در کارت های 
هوشمند سوخت آنان شارژ می شود.جواد اوجی در خصوص پرونده کرسنت اظهار داشت: موضوع کرسنت 
و پرونده مربوط به آن در شورای عالی امنیت ملی و معاونت حقوقی ریاست جمهوری در حال بررسی و 
تصمیم گیری است و وزارت نفت نیز مطیع تصمیماتی است که در شورای عالی امنیت ملی و معاونت حقوقی 

ریاست جمهوری در این خصوص گرفته می شود و در صورت نیاز، اقدامات لازم انجام خواهد شد.

با مشارکت شهرداری قم صورت گرفت ؛

برپایی کاروان نمادین استقبال از 
حضرت معصومه)س( 

کاروان نمادین استقبال از ورود حضرت معصومه)س( به شهر مقدس قم با 
مشارکت شهرداری قم برگزار شد.

برپایه این گزارش ،هم زمان با سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم، کاروان 
نمادین استقبال از حضرت معصومه )س( روز شنبه 8 آبان در قم برگزار شد.

این کاروان با عبور از خیابان های امامزاده ابراهیم)ع(، نیروی هوایی، امام 
خمینی)ره( و امیرکبیر )اراک(، میدان شهید مطهری و میدان آستانه به حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( وارد شد و در صحن امام رضا)ع( حرم مطهر نیز 
به همین مناسبت مراسم باشکوهی به همراه اجتماع بزرگ مردم در صحن امام 

رضا)ع( حرم مطهر ترتیب یافت.
این مراسم که مورد استقبال شهروندان قرارگرفته در روز 23 ربیع الاول سالروز 
ورود حضرت فاطمه معصومه)س( به شهر مقدس قم بعد از یکسال از شیوع 

ویروس کرونا و با رعایت تمام پروتکل های بهداشتی برگزار شد.
شهرداری قم همانند سنوات گذشته در این آیین معنوی در کنار آماده سازی 
مسیر،  هماهنگی با پلیس راهور و دیگر دستگاه ها،  آذین بندی،  شستشو و… 
حضوری پررنگ داشته و بیش از 2000 پرچم کاغذی نیز در این مراسم بین 

شرکت کنندگان توزیع کرد.
لازم به ذکر است این روز با تصویب شورای فرهنگ عمومی استان قم به نام 

»روز قم« نام گذاری شده  است.

با حضور مسئولان استانی؛

 زنگ “روز قم” نواخته شد

مقدس  آستان  تولیت  حضور  با  قم"  "روز  گرامیداشت  زنگ  نواختن  آیین 
حضرت معصومه)س(، شهردار کلانشهر قم و مسئولان استانی در مدرسه 
استثنایی ابابصیر برگزار شد. همزمان با 23 ربیع الاول و سالروز ورود پر خیر 
آیت الله  توسط  “روز قم”  به قم، زنگ  فاطمه معصومه)س(  برکت حضرت  و 
و  معصومه)س(  فاطمه  حضرت  مقدس  آستان  تولیت  سعیدی  سیدمحمد 
امام جمعه قم در مدرسه استثنایی ابابصیر نواخته شد.  در این آیین که دکتر 
سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم، معاونان شهردار، اعضای شورای اسلامی 
شهر قم، مدیران کل آموزش و پرورش، اوقاف و امور خیریه، کانون پرورش فکری 
کودکان، دانش آموزان استثنایی و غیره حضور داشتند، در یک فضای معنوی 
و بانشاط ضمن نواخته شدن زنگ “روز قم”، مسئولان استانی نسبت به معرفی 
ظرفیت های این شهر در قالب ویژه برنامه های روز قم، تأکید کردند. برگزاری 
گروه سرود و همخوانی به همراه تجلیل از جمعی از کودکان استثنایی توسط 
مسئولان شهرداری قم با اهدای شاخه گل و هدیه از برنامه های دیگر این آیین 
بود. گفتنی است با تصویب شورای فرهنگ عمومی استان،  سالروز ورود حضرت 

معصومه)س( به قم به عنوان “روز قم” در نظر گرفته شده است.

آیت الله سعیدی:

ورود حضرت معصومه)س( سبب 
تاریخ سازی و تمدن شهر قم شد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به ضرورت گرامیداشت 
سالروز ورود حضرت معصومه)س( و روز قم، گفت: آن چیزی که قم را قم کرده 
است؛ ورود حضرت معصومه)س( به این شهر بوده که بعد از ورود این بانوی 
با کرامت به این شهر تاریخ و تمدن آن با تحول همراه شده است. آیت الله 
سیدمحمد سعیدی روزشنبه در آیین نواختن زنگ روز قم که در مدرسه استثنایی 
و  فرهنگ عفاف  معابر، فضای عمومی،  اظهار داشت:  برگزار شد،  ابابصیر 
حجاب، پاکیزگی و نظافت و سایر ویژگی های این شهر مقدس باید متناسب با 
خصوصیات قم باشد. وی حدیث و سفارش امام صادق)ع( در خصوص قم را 
مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: امام صادق)ع( فرمود که قم حرم ما اهل بیت)ع( 
است، حرم دارای حرمت و شرافتی بوده که متفاوت با منزل و خانه است. تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه)س( ادامه داد: امام صادق)ع( فرمود که قم 
حرم اهل بیت است و این به معنای آن است که تمام کوچه و پس کوچه های قم 
این شرافت را دارند و باید حرمت آن ها حفظ شود. امام جمعه قم یادآور شد: امام 
صادق)ع( قبل از تولد پدر حضرت معصومه)س( نسبت به میلاد حضرت فاطمه 
معصومه)س( مژده و موعود داد و یک سفارش عاطفی بر شیعیان نیز بر زیارت 
قبر وی تأکید کرد و اجر آن را نیز بهشت الهی دانست. وی با اشاره به ضرورت 
گرامیداشت سالروز ورود حضرت معصومه)س( و روز قم، تصریح کرد: آن چیزی 
که قم را قم کرده است؛ ورود حضرت معصومه)س( به این شهر بوده که بعد از 
ورود این بانوی با کرامت به این شهر تاریخ و تمدن آن با تحول همراه شده است

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم :

نامگذاری “روز قم” برای معرفی 
ظرفیت های این شهر ستودنی است

حضرت  ورود  سالروز  نامگذاری  از  قم  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
معصومه)س( به این شهر برای معرفی ظرفیت های موجود به عنوان یک اقدام 

قابل توجه و ستودنی یاد کرد.
حمیدرضا شیخ الاسلام روزشنبه  در آیین نواختن زنگ “روز قم” در مدرسه 
استثنایی ابابصیر، اظهار داشت: ما هرچه در این شهر داریم از لطف حضرت 
فاطمه معصومه)س( است که امروز ما را در کنار کودکان استثنایی دورهم 

گردآورده است.
وی با اشاره به اهمیت آموزش و بهبود شرایط کودکان استثنایی، تصریح کرد: 
ازنظر ما کودکان و والدین با شرایط استثنایی و خاص ولی نعمتان اصلی آموزش 

و پرورش قم هستند.
مدیرکل آموزش و پرورش قم اضافه کرد: از شهرداری قم برای نامگذاری “روز 
قم” و توجه به کودکان استثنایی قدردانی می کنیم و امید داریم که اقدامات 

مطلوبی طی این ایام در شهر مقدس قم انجام شود.
وی با بیان اینکه مدارس مقطع متوسط دوم قم از 15 آبان ماه سال جاری 
درس  کلاس های  به  حضوری  به صورت  آموزان  دانش  و  می شود  بازگشایی 
می آیند،  مدارس ابتدایی و متوسطه اول نیز از 15 آذرماه سال جاری به صورت 

حضوری بازگشایی خواهند شد.

عضو شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :

تلاش برای ثبت “روز قم” به عنوان روز ملی
 در تقویم کشور

عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تلاش برای ثبت "روز قم" در تقویم ملی کشور گفت: از سه سال 
گذشته که "روز قم" در استان برگزارشده تلاش ها، مقدمات و درخواست هایی برای ثبت این روز در تقویم ملی 

کشور به شورای عالی فرهنگی انجام شده و پیگیر ثبت ملی این روز هستیم.
حجت الاسلام والمسلمین مرتضی استقامت  روز جمعه در حاشیه برگزاری همایش دوچرخه سواری که 
به مناسبت گرامیداشت روز قم برگزار شد در گفت وگویی، ضمن تبریک ایام ورود پرخیر و برکت حضرت 
قبل  مدت ها  از  قم  شهرداری  و  شهر  اسلامی  شورای  داشت:  اظهار  قم  مقدس  شهر  به  معصومه)س( 

برنامه ریزی های گسترده ای برای گرامیداشت “روز قم” انجام داده است.
وی با بیان اینکه برخی از این برنامه ها به صورت مشارکتی با دستگاه های مختلف استان و دستگاه های 
حاکمیتی صورت خواهد گرفت، ابراز کرد: برگزاری برنامه های فرهنگی و ورزشی، طوری برنامه ریزی شده که 

درشان مردم قم باشد.
عضو شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اینکه “روز قم” سبب هویت بخشی به مردم قم می شود، تصریح کرد: 
یکی از برنامه های گرامیداشت این روز، برگزاری همایش دوچرخه سواری بوده که با مشارکت 700 نوجوان و 

جوان برگزار شد و بارقه های رشد و شکوفایی استعدادها در این برنامه به خوبی نمایان بود.
وی با اشاره به تلاش برای ثبت “روز قم” در تقویم ملی کشور یادآور شد: از سه سال گذشته که “روز قم” در 
استان برگزارشده تلاش ها، مقدمات و درخواست هایی برای ثبت این روز در تقویم ملی کشور به شورای عالی 
فرهنگی انجام شده و پیگیر هستیم تا با ثبت آن به عنوان روز ملی، همه ایران و شیعیان بتوانند از خیرات و برکات 

معنویت این روز استفاده کنند.
 

جانشین فرمانده سپاه استان قم خبرداد:

برگزاری برنامه های گرامیداشت “روز قم” 
در سطح نواحی و حوزه های بسیج

جانشین فرمانده سپاه استان قم از برگزاری برنامه های گرامیداشت "روز قم" در سطح نواحی و حوزه های 
بسیج با مشارکت سازمان های مختلف خبر داد.

سردار محمدرضا موحد  روز جمعه درحاشیه برگزاری همایش دوچرخه سواری که به مناسبت گرامیداشت 
روز قم برگزار شد در گفت وگویی با اشاره به اهمیت و جایگاه قم در روایات و تاریخ اظهار داشت: امام صادق)ع( 

پیش از تولد حضرت معصومه)س( بشارت به قمی داده بود که این قم شهر عش آل محمد)ص( است.
وی با بیان اینکه قم حرم اهل بیت)ع( و از جایگاه رفیعی در جهان اسلام برخوردار است، تصریح کرد: طبق 
روایات هرکسی حضرت معصومه)س( را در قم زیارت کند بهشت بر او واجب می شود که این نشان از جایگاه 
معرفتی و زیارتی حضرت معصومه)س( و شهر قم دارد. جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( با 
اشاره به برگزاری همایش بزرگ دوچرخه سواری عنوان کرد: بیش از 700 نفر در این همایش که در راستای 
ایجاد نشاط اجتماعی و با مشارکت سپاه استان قم برگزارشده حضور داشتند. وی با بیان اینکه برنامه های 
مختلفی به مناسب سالروز ورود حضرت معصومه)س( و روز قم توسط شهرداری، حرم مطهر و دیگر سازمان ها 
و نهادها پیش بینی شده است، ابراز کرد: برنامه های مختلفی نیز توسط سپاه استان قم در سطح نواحی و 

حوزه های بسیج در این ایام با مشارکت سازمان های مختلف برگزار می شود
  

شعارهای “روز قم” از ابتدا تاکنون
بعد از نام گذاری سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه)س( به شهر مقدس قم به عنوان»روز قم« تاکنون سه 

شعار در سال های گذشته برای آن انتخاب شده است.
به گزارش شهرنیوز، »سلام الله علی اهل قم« این جمله که برگرفته از روایات مختلف معصومین)ع( است، 
در سال 98 در تبلیغات روز قم استفاده شده است که با توجه به معرفی قم و مردم شهر قم در نظر اهل بیت 

)ع( انتخاب شد.
»سلام ای دختر موسی بن جعفر)ع(« با توجه به دلیل نام گذاری روز قم و توجه به عجین شدگی روز قم با 

وجود مبارک کریمه اهل بیت )س( در تبلیغات هرساله این سلام ذکر می گردد.
در سال 99 نیز عبارت »بی لطف شما درد مداوا شدنی نیست« با توجه به شیوع کرونا و مشکلات پیش آمده 
برای مردم، شعار سال گذشته نوعی استمداد از وجود مبارک حضرت معصومه)س( برای نابودی ویروس کرونا 

بود.
با ظاهر روشنی دلالت بر سالروز ورود حضرت  در سال 1400 نیز شعار»با آمدنت عید به قم می آید« 
معصومه)س( و خوشحالی مردم از این واقعه دارد، از طرفی با شکل استعاری دلالت بر ماهیت انتظار و مهدویت 

دارد و با توجه به دو نیمه شعبان در سال جاری قابل تطبیق با روح حاکم بر ظهور امام عصر)عج( است.
#امتداد_یاری: شعار هشتک امتداد یاری که هم به معنای یاری تاریخی مردم قم از اهل بیت)ع( به ویژه 

حضرت معصومه )س( بوده و دلالت امر امتداد بر یاریگیری حجت عصر )عج( دارد.

طرح:محمدعلی رجبی

کرونا در مدار صعود به پیک ششم!

بتواند  باید  قم  روز  اینکه  بیان  با  قم  شهردار   
ظرفیت های عظیم این شهر را به درستی معرفی 
تلاش  در  قم  کلانشهر  شهرداری  گفت:  نماید، 
پایتخت  به  مدون،  برنامه های  اجرای  با  تا  است 
فرهنگی جهان اسلام در سال 2026 تبدیل شود.

دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد صبح روزشنبه  در 
آیین نواختن زنگ “روز قم” در مدرسه استثنایی 
ابابصیر، اظهار داشت: با تبدیل شدن قم به عنوان 
بسیار  بستر  اسلام  جهان  فرهنگی  پایتخت 
مطلوب تری جهت معرفی ظرفیت ها و مواریث این 

شهر در سطح جهان ایجاد خواهد شد.
وی با بیان اینکه برای اینکه قم در جایگاه واقعی 
و  باشیم  هم  کنار  در  همه  باید  بگیرد  قرار  خود 
بتوانیم این شهر را به جایگاهی که شایسته آن بوده 
برسانیم، افزود: فرهنگ ایثار و شهادت، عفاف و 
حجاب و سایر ویژگی های معنوی و ارزشی در این 

شهر باید متفاوت تر از سایر شهرها باشد تا قم در 
تراز پایتخت فرهنگی جهان اسلام قرار بگیرد.

روز  مناسبت  به  اینکه  بر  تأکید  با  قم  شهردار 
می گیرد  انجام  فرهنگی  برنامه   70 امسال  قم 
عدد  شهر  این  واقعی  ظرفیت  با  مقایسه  در  که 
قابل توجهی نیست، گفت: حدود 400 اثر تاریخی 
در شهر قم وجود دارد که معرفی تمام آن ها در قالب 
یک روز یا یک هفته ممکن نیست و باید برنامه ریزی 
ویژه ای برای آگاهی بخشی نسبت به ظرفیت های 
این شهر صورت بگیرد. وی ادامه داد: مباحثی 
ورود حضرت  با  قم  برکات شهر  و  مانند تحولات 
معصومه)س(، معرفی و شناخت نسبت به مرقد 
بانوی کریمه)س(، شناخت مسجد مقدس  این 
دینی  اندیشمندان  و  علما  شناخت  جمکران، 
مدفون و در حیات قم، میراث تاریخی، شناخت 
جامع از تهاجم فرهنگی پیرامون قم و غیره باید در 

قالب برنامه های روز قم مورد تأکید باشد.
به گفته سقائیان نژاد، از 120 کشور جهان بیش 
از 35 هزار دانشجو در این شهر مشغول تحصیل 
مرکزیت شهر  به  اسلامی  نوین  تمدن  و  هستند 
مقدس قم باید شکل بگیرد و این مسئله بسیار 

مهمی برای مجموعه مدیران شهری است.
وی ظرفیت های قم را مورد توجه قرار داد و یادآور 
شد: 444 امامزاده در قم مدفون بوده و سالانه 
افزون بر 25 میلیون زائر به این شهر سفر می کنند 
معرفی  برای  قم  روز  ظرفیت  از  می خواهیم  ما  و 
را  بیشترین استفاده  این ظرفیت ها  و شناسایی 

داشته باشیم.
شرافتی  و  کرامت  اگر  کرد:  اذعان  قم  شهردار 
در شهر مقدس قم وجود داشته به خاطر وجود 
مرقد نورانی حضرت فاطمه معصومه)س( است 
و اگر امروز این شهر به مرکزیت علمی تبدیل شده 
خاطر  به  شکل گرفته  آن  در  علمیه  حوزه های  و 
حضرت معصومه)س( است. وی با بیان اینکه ورود 
حضرت معصومه)س( به قم تحولات زیادی را در 
این شهر به وجود آورده که مهمترین آن کرامت قم 
است اضافه کرد: ائمه اطهار بیش از ورود حضرت 
معصومه )س( به قم نسبت به کرامت این شهر و 
این بانوی مقدس مژده و نوید داده اند. سقائیان ن ژاد 
در پایان خاطرنشان کرد: روز قم قرار است ما را با 
و هدف  کند  آشنا  این شهر  ظرفیت های عظیم 
اصلی از این نامگذاری نیز در اصل این بوده که 
لازم است هر سال این ویژگی ها بیشتر شناسانده 

شود.

دکتر سقائیان نژاد در آیین نواختن زنگ “روز قم”:

باید ظرفیت های عظیم شهرقم به درستی معرفی شود
هدف گذاری قم برای تبدیل به پایتخت فرهنگی جهان اسلام در سال 2026

باید حس تعلق به شهر مقدس قم  تقویت شود
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت:  تقویت حس تعلق به شهر مقدس 
قم و افزایش هویت فردی و اجتماعی شهروندان، به همراه بسترسازی جهت 
معرفی فرصت های سرمایه گذاری و آشنایی بیشتر شهروندان و مردم ایران 
با ظرفیت های فرهنگی، مذهبی، تاریخی و علمی از اهداف مهم روز قم در 

سال جاری است.
محسن محرری با اشاره به برگزاری آئین زنگ روز قم و شروع برنامه های روز 
قم در سطح شهر، اظهار داشت: 23 ربیع الاول سالروز ورود حضرت فاطمه 
معصومه )س( به قم با پیشنهاد شورای اسلامی شهر مقدس قم و تصویب 
شورای فرهنگ عمومی استان، به “ روز قم” نام گذاری و از سال 98 وارد 
تقویم مناسبت های استان گردیده و طی سه سال گذشته برنامه هایی جهت 

بزرگداشت این روز تاریخی که نقطه عطفی در توسعه و سرآغاز فصل نوینی از 
شکل گیری شهر مقدس داشته به اجرا درآمده است.

پر  ورود  سالروز  با  همزمان  افزود:  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
خیروبرکت حضرت فاطمه معصومه )س( به شهر مقدس قم، ویژه برنامه های 
متنوع فرهنگی، هنری به همت شهرداری قم در سطح شهر اجرا خواهد 

شد.
به گفته وی، تقویت حس تعلق به شهر مقدس قم و افزایش هویت فردی 
فرصت های  معرفی  جهت  بسترسازی  همراه  به  شهروندان  اجتماعی  و 
ظرفیت های  با  ایران  مردم  و  شهروندان  بیشتر  آشنایی  و  سرمایه گذاری 
فرهنگی، مذهبی، تاریخی و علمی از اهداف مهم روز قم در سال جاری 

است.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

نام گذاری ”روز قم”نقطه عطفی در توسعه این شهر است

آثار  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
تاریخی این شهر می تواند به خوبی معرف هنر 
ایرانی و اسلامی باشد و مفاخری که در قم بوده و 
تربیت شدند و آثار بابرکتی داشته نیز می بایست 

به واسطه "روز قم" به دنیا معرفی شوند.
خبرنگار  با  گفت وگو  در  نژاد  مالکی  حسن 
شهرنیوز، ضمن تبریک فرارسیدن سالروز ورود 
این  نامگذاری  و  قم  به  حضرت معصومه)س( 
روزبه عنوان »روز قم« اظهار کرد: این نامگذاری 
با اهداف والایی شکل  کار ارزشمندی بود که 

گرفت.

وی ادامه داد: یکی از اهداف اصلی، معرفی 
ابعاد  در  معصومه)س(  حضرت  شخصیت 
وجود  به واسطه  قم  که  است  مردم  به  مختلف 
پاک حضرت معصومه)س(، قم شد، ولی چون 
همگان با شخصیت ایشان آشنا نبوده وظیفه 

ماست که این کار را به درستی انجام دهیم.
افزود: هدف  عضو شورای اسلامی شهر قم 
دوم معرفی جایگاه شهر قم بوده که در کنار بارگاه 
حضرت چه ظرفیت هایی به وجود است که یکی 
از آن ها مرکزیت انقلاب، فقاهت و مرجعیت بوده 

که باید این ظرفیت ها برای دنیا تبیین شود.

مالکی نژاد، مسجد مقدس جمکران را از دیگر 
ظرفیت های بالای این شهر عنوان کرد و گفت: 
این مسجد مقدس امروز چشم دنیا را به خود 
از ظرفیت های بالای قم است  جلب کرده که 
و باید به خوبی معرفی شود و همچنین معرفی 

دیگر ظرفیت های قم که مغفول مانده است.
وی با تأکید بر اینکه آثار تاریخی این شهر نیز 
می تواند به خوبی معرف هنر ایرانی و اسلامی 
و  بوده  قم  در  که  مفاخری  کرد:  ابراز  باشد، 
تربیت شدند و آثار بابرکتی داشته نیز می بایست 

به واسطه روز قم به دنیا معرفی شوند.

عضو شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:

لزوم معرفی ظرفیت های مغفول مانده در ایام”روز قم”


